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 پرسش هاي بي پاسخ
درباره فساد »چاي گيت«

 اميد
در اوج نااميدي

روزهاي خوش ايران و اوراسيا

مي گويند، طرح پرسش هاي 
درس��ت كليد دس��تيابي به 
معرفت هاي تازه و دستيابي به 
مسيرهاي راهگشا هستند. با 
طرح پرسش هاي درست است 
كه مي توان از ظلمات تاريكي 
خارج شد و نور آگاهي و صلاح 
را مشاهده كرد. بلافاصله پس 
از انتشار خبر فساد گسترده ارزي در واردات چاي كشور، 
دامنه وسيعي از پرسش ها در افكار عمومي ايرانيان طرح 
شده كه لازم است به آنها پاسخ داده شود. قبل از هر چيز 
بايد از دولتي كه رويكردهاي مالياتي سفت و سختي را 
بدون توس��عه پايه هاي مالياتي بر دوش اقشار محروم و 
حقوق بگير جامعه و فعالان اقتصاد قرار داده، پرسيد چطور 
3.37 ميلي��ارد دلار را فقط براي واردات چاي تخصيص 
داده اس��ت و نظارت هاي لازم را اعمال نكرده است؟ اين 
عدد حدود نيمي از 7ميليارد دلاري دارايي مسدودي ايران 
از كره جنوبي اس��ت كه دولت از ابتداي تشكيل بارها در 
خصوص استرداد آن فضاسازي و اطلاع رساني تبليغاتي 
كرده بود و نهايتا هم مشخص نشد آيا به كشور عودت داده 
شده است يا نه؟ اساسا بايد به اين پرسش بنيادين پاسخ 
داده شود كه چرا مردم بايد هزينه فسادها، اختلاس ها، 

وسوءمديريت ها و فقدان نظارت ها را پرداخت كنند؟ 
خوب است به اين اعداد و ارقام توجه شود؛ هر كيلو چاي 
مرغوب جهاني 3.7 دلار، هر تن 37۰۰ دلار و هر هزار تن 
3.7 ميليون دلار است و كل نياز كشور حداكثر ۱۰۰هزار 
تن، كه ۶۵ تا 7۰هزار تن از محل واردات تامين مي شود. 
يعني براي تامين چاي كل ايران براي يك سال، حداكثر 
۲۵۹ ميليون دلار نياز است! اين در حالي است كه ايران 
يك��ي از توليد كنندگان مهم چ��اي در عرصه جهاني به 
ش��مار مي رود و با اندكي سرمايه گذاري در عرصه توليد 
محصولات كشاورزي مي توان نياز كليت كشور به چاي را 
حل و فصل كرد. با اين اعداد و ارقام بايد پرسيد كدام عقل 
سليمي بدون دخالت دادن منافع شخصي حاضر مي شود 
بيش از 3ميليارد دلار براي تامين چاي كشور تخصيص 
دهد؟ هر مقام مس��وولي با يك دو دو تا چهار تاي ساده و 
دقايقي صحبت با متخصصان اين حوزه متوجه مي شد 

كل نياز كشور به چاي چقدر است و چقدر تخصيص ارز 
نياز دارد. پرسش آن است كه اساسا چرا بايد صدها برابر 
نياز و مصرف كشور در خصوص چاي، ارز تخصيص داده 
ش��ود!؟ منطقا بايد تخصيص دهنده ي��ا هيچ اطلاعي از 
وضعيت اقتص��ادي و نظم و نظامات بازارهاي مختلف از 
جمله چاي نداشته باشد يا اينكه منافع قابل توجهي در 
اين تخصيص ها داشته باشد. اصلا چرا بايد براي چاي و...  
ارز رانتي ارزان پرداخت شود؟ از سوي ديگر وقتي مشخص 
است هدف از ارز رانتي فساد هس��ت، چرا برخي افراد و 
جريانات در درون دولت و بيرون آن، نسبت به تخصيص 

اين حجم انبوه ارز اصرار دارند و آن را ادامه مي دهند؟ 
مخالفان بازار آزاد و شفافيت در اقتصاد، حرف هاي قشنگي 
مثل عدالت اجتماعي و كنترل گراني مي زنند ولي واقع 
آن اس��ت كه فقط به دنبال تامين مناف��ع برخي افراد و 
جريانات عمل مي كنند. هر زم��ان كه موضوع ضرورت 
رساندن اقلام مصرفي به دست مردم با قيمت هاي ارزان تر 
بيشتر در برخی رسانه ها بازتاب پيدا مي كند، تحليلگران 
بيشتر نسبت به وقوع رانت، فس��اد و ويژه خواري نگران 
مي شوند. در حالت خوش بينانه مي توان گفت يك چنين 
دولتمرداني فاقد آگاهي، تخصص و توانايي لازم هستند و 
اگر بدبينانه نگاه شود، مي توان گفت كه برخي مسوولان 
به دنبال دريافت رانت و ويژه خواري و اختلاس هستند. آيا 
در واقع مسوولان به دنبال مبارزه و مقابله با گراني و تورم 
و فقر هستند؟ اگر پاسخ به اين پرسش مثبت است، بايد 
ديد چرا دولت در مسير كوچك سازي ساختارهاي اجرايي 
درست عمل نمي كند و به دنبال تشكيل استان هاي تازه، 
وزارتخانه هاي جديد، اس��تخدام نيروهاي غيرضروري 
و... است؟ چرا دولت هزينه هايش را كم نمي كند تا تورم 
كنترل ش��ده، نقدينگي كاهش يافته، كسري بودجه به 
حداقل برسد، فشار بر دهك های مياني و محروم كم شده 
و نهايتا زمينه براي مقابله واقعي با فقر مطلق فراهم شود؟ 
اساسا بايد يك نفر پيدا شود و به اين پرسش مهم پاسخ 
دهد كه سوداگران ارزي ذيل اين پرونده چطور توانستند 
۱.4 ميليارد دلار را در بازار آزاد ارزي به فروش برسانند و 
آب ازآب تكان نخورد؟ مگر غير از اين است كه نظارت بر 
يك چنين بخش هاي��ي ذيل وظايف نهادهاي نظارتي و 

بانك مركزي و... قرار دارد؟

درخص��وص وضعي��ت بازار 
س��رمايه اگ��ر بخواهي��م 
پيش بيني و ارزيابي داش��ته 
باش��يم اين ب��ار ب��ازار در اوج 
نااميدي مي توان گفت استارت 
خود را زد و بسياري از فعالان 
بازار در وضعيتي قرار داشتند 
كه اميدي به بازار نداشتند اما 
مي شود گفت در اوج نااميدي هاست كه روندها در بازار 
شكل مي گيرد. بس��ياري از اشتباهاتي  كه فعالان بازار 
دارند اين است كه سطح ارزش معاملات را در وضعيت 
ركودي مورد سيگنال صعودي قرار مي دهند و مادامي كه 
ارزش معاملات مان رشد نكرده و به يك سطح مشخص 
نرس��د نمي توان انتظار روند صعودي داشت. اين يك 
اشتباهي است و من فكر مي كنم روندهايي كه  در بازار 
شكل مي گيرد ما ابتدا ش��اهد تقاضا در بازار هستيم و 
رفته رفته شاهد افزايش تدريجي ارزش معاملات، افزايش 
س��طح تقاضا و اقبال س��رمايه گذاران نسبت به بازارها 
هستيم. مي توان گفت تا پايان سال وضعيت متعادل و رو 
به مثبتي را نسبت به شش ماهه گذشته كه باعث زيان 
و عدم اعتماد سهامداران بود تجربه كنيم. البته تمامي 
پيش بيني ها بر روي فاز عدم قطعيت است و در زماني كه 
ارديبهشت ماه تمامي كارشناسان تارگت هاي ميليوني 
را پيش بيني مي كردند تالار شيشه اي با اتفاقي حدود ۶ 
ماه وارد فاز ركودي شد و بايد به چنين اتفاقاتي وزن داد 
هم از منظر منفي و هم مثبت. هر اتفاقي مي تواند در بازار 
رخ دهد و ريسك هاي سيستماتيك و غير قابل پيش بيني 
درصد تاثيرگ��ذاري بالايي دارند و از اين منظر س��عي 
مي كنيم شرايط ميان مدت و كوتاه مدت را دنبال كنيم. 
نكته بسيار مهم و تأثيرگذاري تصميمات دولت است، 
اگر دولت تصميم گيري هايي از قبيل تأمين نقدينگي 
از بازار داشته باش��د، مي تواند باعث اقبال سهامداران و 
باعث افزايش سودآوري ش��ركت ها شود كه مي تواند 
جاني دوباره به بازار س��رمايه ببخشد، بالاتر رفتن سود 
شركت ها باعث مي ش��ود نسبت قيمت به سود در بازار 
سرمايه تعديل ش��ود و اين جذابيت سرمايه گذاري را 
ادامه در صفحه 6 افزايش مي دهد. 

منطقه اوراس��يا در سال هاي 
گذش��ته يكي از مناطق رو به 
رش��د اقتصادي كشور بوده و 
البته به طور همزمان با عضويت 
ايران در اين اتحاديه شرايط 
براي رش��د صادرات ميان دو 
طرف افزايش پيدا كرده است، 
موضوعي كه نگاهي به آمارها 
نيز به خوبي آن را اثبات مي كند. در هشت ماهه امسال، 
تجارت ايران و اوراسيا به ۵.۲ ميليون تن كالا، به ارزش 
دو ميليارد و 344 ميليون دلار رسيد. از ابتداي امسال تا 
پايان آبان ماه، پنج ميليون و ۱۶۸ هزار تن كالا به ارزش 
دو ميليارد و 344 ميليون و ۱۰۰ هزار دلار بين ايران و 
پنج كشور عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا تبادل شد كه 
نس��بت به مدت مشابه با رشد 33.۵ درصدي در وزن و 
۱4 درصدي در ارزش همراه بوده است. از اين ميزان دو 
ميليون و 77۸ هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 74 
ميليون دلار از ايران به كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا 
كالا صادر شده كه نسبت به مدت مشابه، 4۵ درصد در 

وزن و ۲۰ درصد در ارزش  افزايش داشته است. 
دو ميليون و 3۹۰ هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 
۲7۰ ميليون و 4۰۰ هزار دلار نيز از اين ميزان تجارت 
مربوط به واردات ايران از كشورهاي اتحاديه اقتصادي 
اوراس��يا اس��ت كه نسبت به هش��ت ماه نخست سال 
گذشته با رش��د ۲۲ درصدي در وزن و ۱۰ درصدي در 

ارزش همراه بوده اس��ت. روسيه با خريد يك ميليون و 
4۹۵ ه��زار تن كالاي ايراني ب��ه ارزش ۶۱۶ ميليون و 
۲4۶ هزار و ۲۱۰ دلار و رشد 3۲ درصدي، ارمنستان با 
۹۲۹.۵ هزار تن كالا به ارزش ۲7۱ ميليون و ۵3۵ هزار 
و ۲۸۲ دلار و رشد سه درصدي، قزاقستان با 3۰۵ هزار 
تن به ارزش ۱۲3 ميليون و ۸۵4 هزار و 3۲ دلار با رشد 
۱۰ درصدي، قرقيزستان با 3۶ هزار تن به ارزش 4۹.7 
ميليون دلار و با رش��د ۱۲ درصدي و بلاروس با ۱۲.3 
هزار تن كالا به ارزش ۱۲ ميليون و 3۵۵ ميليون و ۲۶۱ 
دلار به ترتيب مقاصد صادراتي كالاهاي ايراني در بين 
اعضاي اتحاديه اقتصادي اوراسيا در هشت ماهه امسال 
بودند. روسيه با فروش دو ميليون و ۲3۵ هزار و ۶۵۵ تن 
كالا به ارزش يك ميلي��ارد و ۱3۹ ميليون و ۸44 هزار 
و 7۵ دلار و رش��د ۱۲ درصدي نسبت به مدت مشابه، 
قزاقستان با ۱۰۶ هزار و 37۱ تن به ارزش 47  ميليون 
و ۶۱۶ هزار دلار )كاهش 3۹ درصدي(، بلاروس با ۱۹ 
هزار و 4۱۶ تن ب��ه ارزش 43 ميليون و ۹۹۲ هزار دلار 
)رشد ۶۶ درصدي(، ارمنستان با هشت هزار و ۶۵7 تن 
كالا به ارزش 34 ميليون و ۵۰۶ هزار و ۲۸۹ دلار )رشد 
۲۸3 درصدي( و قرقيزس��تان با هزار و ۹43 تن كالا به 
ارزش چهار ميليون و 44۲ هزار و 4۶4 دلار )رش��د 4 
درصدي(، به ترتيب فروشندگان كالا به ايران در بين 
اعضاي اتحاديه اقتصادي اوراسيا بودند كه ۹۰ درصد 
از كل واردات ايران از بين اعضاي اين اتحاديه از كشور 

روسيه بوده است.

محمد غفوريرضا غني پور

روح الله لطيفي

»تعادل« بررسي مي كند
فراز و فرود صنعت در ۱۰ سال گذشته

بررسي آمارهاي رسمي نش��ان مي دهد كه ارزش افزوده 
بخ��ش صنعت طي س��ال هاي ۱3۹۱ ت��ا ۱4۰۱ به طور 
متوسط سالانه ۲.۲ درصد رشد كرده است. بررسي ها نشان 
مي دهد كه در س��ال۱3۹4، به دليل تشديد تحريم هاي 
اقتصادي، بروز شوك ارزي و مشكلاتي كه در پي آن ايجاد 
شد، بخش صنعت رشد منفي۸.۲درصد را تجربه كرده كه 
بيشترين كاهش رش��د ارزش افزوده طي سال هاي مورد 
بررسي مربوط به اين سال است. بررسي ها همچنين نشان 
مي دهد، كمترين س��هم بخش صنعت از توليد ناخالص 
داخلي در دوره مورد بررسي مربوط به سال۱3۹۵بوده است 
كه در آن سال صنعت سهمي معادل ۱3.4درصد از توليد 
ناخالص داخلي را از آن خود كرده اس��ت. همچنين سهم 
بخش صنعت از ارزش افزوده طي سال هاي۱3۹7تا۱4۰۱، 
از ۱۶.۲درصد به۲۰.۵درصد رسيده است. افزايش اين سهم 
از سال ۱3۹7عمدتا به دليل جهش قيمت ها به خصوص 
افزايش قابل توجه نرخ ارز بوده است.معاونت بررسي هاي 
اقتص��ادي اتاق تهران در گزارش��ي تحليلي به وضعيت 
بخش صنعت پرداخته است. اين تحليل نشان مي دهد 
كه روندارزش افزوده در سال۱3۹۵و۱3۹۶صعودي بوده 
است، اما همزمان با شروع مجدد تحريم هاي اقتصادي 

و مش��كلات ناش��ي از آن، ارزش اف��زوده بخش صنعت 
در سال۱3۹7نسبت به س��ال۱3۹۶، حدود3.۲درصد 
كاهش داشته اس��ت.  در سال ۱3۹۸ به دليل مشكلات 
ناشي از س��وانح طبيعي در ابتداي سال، شيوع بيماري 
همه گيري كوويد-۱۹در سه ماهه پاياني سال و مشكلاتي 
كه به تبع اي��ن بيماري ايج��اد گردي��د، مانند كاهش 
تقاضاي بين المللي كالاه��ا و خدمات و محدوديت هاي 
ناش��ي از قرنطينه و... رش��د ارزش افزوده بسيار ناچيزو 
در ح��دود ۰.4درص��د بوده اس��ت. در س��ال ۱3۹۹، با 
پياده سازي برنامه هايي مانند »جهش توليد« و كاهش 
آثار همه گي��ري كرونا، روند كاهش توليد بخش صنعت 
متوقف ش��ده و توانس��ت به رش��د مثبت 7.۲درصدي 
نس��بت به سال۱3۹۸برس��د. اين روند صعودي تا سال 
۱4۰۱ نيز ادامه داشته است.  به طوري كه در سال۱4۰۱، 
ارزش افزوده بخش صنعت با رشد۹.۵درصدي نسبت به 
سال۱3۹۸، به ۲3۰.۸هزارميليارد تومان رسيده است.

بيشترين رقم ارزش افزوده بخش صنعت طي سال هاي 
مورد بررسي مربوط به سال۱4۰۱است. افزايش ارزش 
اف��زوده بيانگر بهبود كل��ي توليد و پرداخ��ت به عوامل 
توليد است. با رشد ارزش افزوده و با ثابت درنظر گرفتن 

ديگر مولفه ها، انتظار بر اين اس��ت كه سهم فعاليت ها و 
دارايي هاي مولد در قالب دستمزد، اجاره و سود در تركيب 
درآمدي خانوارها و ساير فعاليت هاي اقتصادي افزايش 
يابد. اين ام��ر مي تواند عامل اصل��ي در بهبود تقاضاي 
كل اقتصاد و تداوم رش��د اقتصادي باشد. از سوي ديگر 
افزايش توليد در بخش صنعت، از اين جهات كه ظرفيت 
بالايي در اشتغال داش��ته و منجر به رشد توليد در سايه 
زنجيره هاي اقتصادي مي شود، بسيار حائز اهميت است.

يكي از شاخص هاي نشان دهنده روند صنعتي شدن در 
كشورها، سهم ارزش افزوده بخش صنعت از كل اقتصاد 
است. سهم ارزش افزوده بخش صنعت از توليد ناخالص 
داخلي ترسيم شده است.  طي سال هاي۱3۹۱تا ۱4۰۱، 
س��هم اين بخش از توليد ناخالص داخلي روند ثابتي را 
طي نكرده و با نوس��ان همراه بوده است. با اين حال اين 
رقم در سال۱4۰۱نسبت به سال۱3۹۱افزايش داشته 
و۲۰.۵درصد رسيده است.  ش��ايان ذكر است كمترين 
سهم بخش صنعت از توليد ناخالص داخلي در دوره مورد 
بررسي مربوط به س��ال۱3۹۵بوده است كه در آن سال 
صنعت سهمي معادل ۱3.4درصد از توليد ناخالص داخلي 
صفحه 7 را بخوانيد را از آن خودكرده است.  

نقش مداخله ارزي
در رشد صنعت

»تعادل« گزارش مي دهد

شفاف سازي دولت درباره رديف هاي پيشنهادي بودجه

به طور كلي مي توان گف��ت كه رفتار اين هفته بورس 
نسبت به هفته هاي پيشين تا حد زيادي متفاوت بود 
و شاخص توانسته به واسطه اين تفاوت شرايط خوبي 
را تجربه كند. در حال حاضر بازار س��رمايه بيشترين 
تاثير خود را از اخبار تجديد ارزيابي شركت ها مي گيرد 
و فعلا كاري با حواش��ي و اخبار ديگر ندارد. البته روز 
گذش��ته معاملات بازار كمي متفاوت بود و نتوانست 
بازدهي مثبتي را ثبت كند و در انتهاي معاملات شاهد 
سرخ پوشي بازار بوديم. به عقيده بسياري از كارشناسان 
اين سرخ پوشي موقت اس��ت و احتمالا روزهاي آتي 

شاهد تغيير وضعيت بازار باشيم. شرايط بازار در مقطع 
كنوني شرايط اميدوار كننده اي است و بازار در صورتي 
كه بخواهد روند صعودي جذاب��ي را تجربه كند بايد 
تقاضا هاي دلگرم كننده اي در آن شكل بگيرد. تجديد 
ارزيابي دارايي ها شوك مثبت تاثيرگذاري به بازار بود. 
از طرفي با توجه به سياس��ت هاي ركودي، بازار هاي 
مالي موازي نيز در ركود دلسردكننده اي فرو رفتند و در 
صورتي كه رونق بيشتري در جان بازار بيفتد، مي توان 
نسبت به روانه شدن نقدينگي ساير بازار ها به بازار سهام 
صفحه 4 را بخوانيد خوش بين بود.  

با حضور ابراهيم رييس��ي در صحن مجلس در جلس��ه 
روز سه شنبه و تحويل رس��مي لايحه بودجه، به زودي 
نمايندگان ب��ه جزييات ورود خواهند كرد و مش��خص 
مي شود كه مس��ير اقتصاد ايران در ۱4۰3 به چه شكل 
ترسيم خواهد شد. با اين وجود اما به نظر مي رسد كه در 
ميان مردم همچنان برخي نگراني ها از برنامه دولت و البته 
سوال درباره چگونگي عملكرد در بودجه سال گذشته باقي 
مانده است. سال گذشته يكي از پر سر و صداترين مسائلي 
كه مطرح شد، موضوع مولدسازي دارايي های دولت بود. 
به اين ترتيب كه يك هيات چند نفره مس��ووليت پيدا 
كردند تا دارايي هاي غيرمولد دولت را شناسايي كرده و 
شرايط را براي واگذاري يا تعيين تكليف يا تغيير وضعيت 
آنها فراهم كنند. در حالي كه از همان ابتدا اين سوالات به 
وجود آمد كه اساسا اين هيات چقدر امكان تصميم گيري 
بزرگ دارد و ميزان درآمد پيش بيني ش��ده در اين حوزه 
چق��در خواهد بود. با وجود تمام س��ر و صداها اما به نظر 
مي رسد كه ميزان درآمد دولت از آنچه كه در ابتدا تصور 
مي شد كمتر بوده و از اين رو براي سال آينده بايد طرحي 
جديد در انداخت. در كنار آن وضعيت درآمدهاي نفتي 
نيز همچنان نامشخص است و هرچند دولت مي گويد با 
وجود تحريم ها توانس��ته درآمد نفتي را افزايش دهد اما 
ميزان فروش و نحوه وصول چندان روشن نيست و از اين 
رو بايد راهي براي افزاي��ش درآمدها پيدا كرد. راهي كه 

احتمالا بخش مهمي از آن از مسير ماليات مي گذرد. در 
بودجه ۱4۰3 دولت افزايش حدودا ۵۰ درصدي ماليات 
را در نظر گرفته و همين باعث اين نگراني شده كه بناست 
فشار بر روي مردم و شركت ها افزايش پيدا كند، موضوعي 
كه در روزهاي گذشته بسياري از مقامات دولتي تلاش 
كرده اند از آن عبور كنن��د و در جديدترين اقدام، رييس 
سازمان برنامه و بودجه ضمن توضيح درباره نحوه افزايش 
درآمد مالياتي درباره ديگر برآوردهاي صورت گرفته در 
اين حوزه نيز توضيحاتي ارايه داده است. اين مقام مسوول 
در ادامه با بيان اينكه درآمد پايدار صرف ماليات نيست، اما 
سهم درآمدهاي مالياتي بيشتر است، تصريح كرد: سال 
آينده ميزان درآمدهاي مالياتي ۱۱۲۲ هزار ميليارد تومان 
پيش بيني شده اس��ت. چهار گروه ماليات شامل ماليات 
اشخاص حقوقي يا ش��ركت ها، ماليات از درآمدها شامل 
مشاغل و حقوق و دستمزد، ماليات از فروش كالا و خدمات 
و ماليات بر ثروت مثل نقل و انتقال ملك و ماليات بر ارث 
است كه سهم ماليات بر اشخاص حقوقي و كالا و خدمات 
كه عمدتا ماليات بر ارزش افزوده است، بيشترين سهم را در 
درآمدهاي مالياتي دارد. در بودجه سال اينده پيش بيني 
ش��ده كه ماليات ها 4۹.۸ درصد افزايش پيدا مي كند كه 
ماليات دو گروه اشخاص حقوقي و كالا و خدمات ۵3 درصد 
و دو گروه ماليات بر ثروت و درآمدها حدود 3۲ درصد رشد 
صفحه 2 را بخوانيد خواهد داشت.  

دو روي متفاوت
در بازار سرمايه

افزايش درآمدهاي مالياتي 
چطور محقق مي شود؟
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دانشگاه نبايد به
باشگاه احزاب سياسي تبديل شود

سهم ايرانيان از 3.5 تريليون 
دلار ثروت نفت

لمث��ل  ضرب ا ي��ك 
قديمي ميان كاركنان 
و  برنام��ه  س��ازمان 
بودجه وج��ود دارد كه 
مراجعه كنندگان به اين 
سازمان معمولا از آن با 
خبر مي شوند. كاركنان 
اين سازمان مي گويند: 

» بودجه ها در ايران يا حيف مي شود يا ميل!«
اي��ن عبارت هرچن��د به صورت طنز و ش��وخي 
بيان ش��ده، اما بيان كننده واقعيتي مهم در نظام 
بودجه نويس��ي ايراني اس��ت و آن اينكه ساختار 
بودجه نويسي ايران فاقد شفافيت لازم در خصوص 

مسائل مختلف اقتصادي است.
سال هاست در ايران در خصوص اصلاح ساختار 
بودجه صحبت مي ش��ود ام��ا در عين حال هنوز 
مشكلات ريش��ه اي در اقتصاد ايران نمايان است 
كه فكري براي حل آنها نش��ده است. مشكلاتي 
چون فقدان شفافيت، كسري بودجه بالا، متوازن 
نبودن رويكرد مالياتي، معافيت هاي مالياتي به 
نفع س��وداگران و... از جمله گزاره هايي است كه 
بودجه ايران طي دهه هاي مستمر با آن دست به 
گريبان بوده اما همچنان توجهي به رفع و اصلاح 
آنها نمي ش��ود. بر اس��اس اعلام رييس سازمان 
برنامه و بودجه در گفت وگو با برخي نمايندگان 
مجلس بودجه سال ۱4۰۲ كشور با كسري حدودا 
3۰درصدي مواجه است. مي توان پيش بيني كرد 
كه در سال ۱4۰3 هم يك چنين كسري عميقي 

در بودجه وجود داشته باشد.
اساس��ا بودجه ه��ا در ايران با كس��ري هاي قابل 
توجهي روبه رو هستند، چرا كه انضباط مالي در 
ايران وجود ندارد و سايه سنگين دولت بر اقتصاد 
افتاده اس��ت. بودجه ها در ايران صد درصد در هر 
سال با كس��ري خواهند بود. اساسا يكي از دلايل 
بروز كس��ري بودجه در ايران، تورم بالا در اقتصاد 
است. دولت سيزدهم در ابتداي زعامت بر ساختار 
اجرايي اعلام كرده بود، به س��رعت تورم را به نيم 
مي رساند اما با گذشت بيش از ۲سال از عمر دولت 
چنين وعده اي محقق نشده است. همانطور كه 
بسياري از وعده هاي ديگر، مانند ساخت مسكن، 
اش��تغالزايي، ت��ورم و...بر روي زمي��ن مانده اند. 
وقتي تورم همراه با رش��د باش��د، كسري بودجه 
مستمر مي شود. مساله بعدي آن است كه منابع و 
مصارف در ايران فاقد شفافيت و كارايي لازم است. 
دولت بايد برنامه ريزي كند تا بودجه از بودجه اي 
حسابداري شده به بودجه اي عملياتي در راستاي 

رفع نيازهاي كشور بدل شود.
مهم ترين نيازهاي كش��ور در ش��رايط فعلي؛ ۱( 
آموزش، ۲( ورزش، 3( بهداش��ت، 4( مسكن و... 
اس��ت. حيرت انگيز اينكه بودجه عمراني كشور 
در س��ال ۱4۰3 كمتر از ميزان تخلفي است كه 
در ماجراي فساد بيش از 3ميليارد دلاري نمايان 
شده است. بودجه عمراني كشور بايد به يك بودجه 
دلاري و بزرگ بدل ش��ود تا روند سرمايه گذاري 
در زيرس��اخت ها و پيش��رفت بنيادي��ن محقق 
ش��ود. بودجه ۱4۰3 به لحاظ ساختاري تفاوتي 
با بودجه هاي قبلي ندارد. ادامه همان بودجه هاي 
قبلي است و تجربيات قبلي را امتداد مي بخشد. 
از س��وي ديگ��ر بودجه با بودجه ه��اي قبلي هم 
تفاوت هايي دارد، مهم ترين تفاوت، فشار مالياتي 
ش��ديد به مردم و دهك هاي محروم اس��ت. اين 
هنر نيس��ت كه دولت، مدام ماليات مردم عادي 
و حقوق بگي��ران و فعالان اقتص��ادي را بالا ببرد، 
بعد ادعا كند كه وابستگي به نفت را كاهش داده 
است. ايران مي توانست از درآمدهاي نفتي خود 
استفاده كند اما به دليل تحريم ها نمي تواند از اين 
درآمدها استفاده كند. راهكار عاقلانه آن است كه 
دولت برنامه ريزي براي احياي برجام را در دستور 
كار ق��رار دهد. نزديك 3.۵تريلي��ون دلار منابع 
اقتصادي در خاك اين كشور تنها در بخش نفت 
و گاز نهفته است. ايران بايد از اين درآمدها براي 
بهبود ساختارهاي زيربنايي اش استفاده كند. نسل 
فعلي هم از اين منابع سهم دارند و بايد از طريق اين 
ظرفيت ها فشار بر ملت را كاهش داد. اما در نظام 
برنامه ريزي هاي دولت يك چنين موارد مبرهني 

وجود ندارد.

پيمان مولوي

يادداشت-1



با حضور ابراهيم رييسي در صحن مجلس در جلسه روز 
سه شنبه و تحويل رسمي لايحه بودجه، به زودي نمايندگان 
به جزييات ورود خواهند كرد و مشخص مي شود كه مسير 
اقتصاد ايران در 1403 به چه شكل ترسيم خواهد شد. با 
اين وجود اما به نظر مي رس��د كه در ميان مردم همچنان 
برخي نگراني ها از برنامه دولت و البته سوال درباره چگونگي 

عملكرد در بودجه سال گذشته باقي مانده است.
سال گذشته يكي از پر سر و صداترين مسائلي كه مطرح 
شد، موضوع مولدسازي دارايي ها دولت بود. به اين ترتيب 
كه يك هيات چند نفره مسووليت پيدا كردند تا دارايي هاي 
غيرمولد دولت را شناسايي كرده و شرايط را براي واگذاري يا 
تعيين تكليف يا تغيير وضعيت آنها فراهم كنند. در حالي كه 
از همان ابتدا اين سوالات به وجود آمد كه اساسا اين هيات 
چه قدر امكان تصميم گيري ب��زرگ دارد و ميزان درآمد 
پيش بيني ش��ده در اين حوزه چقدر خواهد بود. با وجود 
تمام سر و صداها اما به نظر مي رسد كه ميزان درآمد دولت 
از آنچه كه در ابتدا تصور مي شد كمتر بوده و از اين رو براي 

سال آينده بايد طرحي جديد در انداخت.
در كنار آن وضعيت درآمدهاي نفتي نيز همچنان نامشخص 
است و هرچند دولت مي گويد با وجود تحريم ها توانسته 
درآمد نفتي را افزايش دهد اما ميزان فروش و نحوه وصول 
چندان روشن نيس��ت و از اين رو بايد راهي براي افزايش 
درآمدها پيدا كرد. راهي كه احتمالا بخش مهمي از آن از 
مس��ير ماليات مي گذرد. در بودجه 1403 دولت افزايش 
ح��دودا 50 درص��دي ماليات را در نظ��ر گرفته و همين 
باعث اين نگراني ش��ده كه بناست فش��ار بر روي مردم و 
ش��ركت ها افزايش پيدا كند، موضوعي ك��ه در روزهاي 
گذشته بس��ياري از مقامات دولتي تلاش كرده اند از آن 
عبور كنند و در جديدترين اقدام، رييس سازمان برنامه و 
بودجه ضمن توضيح درباره نحوه افزايش درآمد مالياتي 
درب��اره ديگر برآوردهاي صورت گرفت��ه در اين حوزه نيز 
توضيحاتي ارايه داده اس��ت. اين مقام مسوول در ادامه با 
بيان اينكه درآمد پايدار صرف ماليات نيس��ت، اما س��هم 
درآمدهاي مالياتي بيشتر است، تصريح كرد: سال آينده 
ميزان درآمده��اي مالياتي 11۲۲ ه��زار ميليارد تومان 
پيش بيني شده اس��ت. چهار گروه ماليات شامل ماليات 
اشخاص حقوقي يا ش��ركت ها، ماليات از درآمدها شامل 
مشاغل و حقوق و دستمزد، ماليات از فروش كالا و خدمات 
و ماليات بر ثروت مثل نقل و انتقال ملك و ماليات بر ارث 
است كه سهم ماليات بر اشخاص حقوقي و كالا و خدمات 
كه عمدتا ماليات بر ارزش افزوده است، بيشترين سهم را در 
درآمدهاي مالياتي دارد. در بودجه سال اينده پيش بيني 
ش��ده كه ماليات ها 4۹.۸ درصد افزايش پيدا مي كند كه 
ماليات دو گروه اشخاص حقوقي و كالا و خدمات 53 درصد 
و دو گروه ماليات بر ثروت و درآمدها حدود 3۲ درصد رشد 
خواهد داش��ت. وي افزود: اين سوال مطرح است كه آيا با 
اين افزايش قرار است فشار جديدي به اشخاص حقيقي و 
توليدكنندگان وارد شود؟ پاسخ منفي است. رشد ماليات ها 
از چند عامل حاصل مي شود كه يكي از آنها افزايش ضرايب 
مالياتي است. اما ضرايب مالياتي در بودجه افزايش نيافته 
است. همچنين معافيت هاي مالياتي افزايش يافته است. 
مثلا معافيت ماليات دستمزد از 10 ميليون تومان پارسال، 
در س��ال جاري به 1۲ ميليون تومان افزايش يافته است. 
بنابراين يكي از عوامل اصلي افزايش درآمدهاي مالياتي 

در بودجه سال آينده اين است كه ماليات ها روي درآمد و 
سود اسمي دريافت مي شود. چراكه تورم سود شركت ها 
را خود به خود از نظر عددي بالا مي برد و مقدار ماليات هم 
متناسب با تورم رشد پيدا مي كند. بنابراين يكي از دلايل 
افزايش درآمدهاي مالياتي، وجود تورم اس��ت. منظور با 
بيان اينكه عامل دوم افزايش درآمدهاي مالياتي شناسايي 
موديان جديد است، گفت: در ابتداي دولت تعداد موديان 
۲.۹ ميليون نفر بوده كه الآن از 5.5 ميليون نفر عبور كرده 
است. افزايش تعداد موديان هم منجر به كاهش فرار مالياتي 

و افزايش درآمدهاي مالياتي مي شود.
منظور در ادامه با بيان اينكه امسال تاكنون تحقق درآمدهاي 
مولدسازي رضايت بخش نبوده، تصريح كرد: علت اين است 
كه شناسايي اموال طبقه بندي و قيمت گذاري آنها زمان بر 
است. بنابراين امسال بخش عمده وقت هيات مولدسازي 
صرف شناسايي اموال مازاد و قيمت گذاري بوده كه الآن 
انجام شده و وارد فرآيند مولد سازي شده است. در بودجه 
هم عدد بالايي، معادل 1۲0 همت پيش بيني شده بود كه 
شايد دور از ذهن بود. پيش بيني مي شود تا پايان سال حدود 
۲0 هزار ميلياد تومان از اين هدف گذاري محقق شود و براي 
سال آينده اين عدد كم شده و ۶1 همت پيش بيني شده 
است. همچنين مكانيزم ها و مشوق هايي در نظر گرفته شده 
كه خود استان ها در اين زمينه مشاركت كنند. بر اين اساس 
در صورت همكاري آنها، درآمد ناشي از مولدسازي صرف 
تكميل پروژه ها در همان استان مي شود. همچنين به گفته 
وي منابع هدفمندسازي شامل سه مولفه درآمد حاصل 
از فروش بنزي��ن و گاز طبيعي و همچنين صادرات نفتي 
است كه 10 درصد رشد براي سال بعد براي مجموع آنها 
پيش بيني شده است. رييس سازمان برنامه و بودجه با بيان 
اينكه در قسمت اول بودجه روي اعداد كلان تصميم گيري 

شده و جزييات مصارف مربوط به بخش دوم بودجه است، 
تصريح كرد: ميزان تملك دارايي هاي س��رمايه اي يعني 
اعتبارات عمراني در سال آينده 3۷0 هزار ميليارد تومان 
پيش بيني ش��ده كه تقريبا برابر با سال جاري است. براي 
هزينه هاي جاري نيز رشد حدود ۲0 درصدي پيش بيني 
شده است. در اصل براي هزينه ها رشد كمي پي بيني شده، 

چون منابع بيش از اين نمي توانند پاسخگو باشند.
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور گفت كه علت افزايش 
درآمدهاي مالياتي، تورم و افزايش تعداد موديان است و قرار 
نيست فشار مالياتي جديدي به افراد حقوقي، شركت ها و 
توليدكنن��دگان وارد ش��ود. داود منظوراظهار كرد: همه 
دستگاه هاي اجرايي مكلف هستند حساب هاي دريافت 
و پرداخت خود را به حس��ابي نزد خزانه در بانك مركزي 
منتقل كنند. قبلا هر دستگاهي مي توانست نزد هر بانكي 
حساب باز كند و خزانه هم آنها را به رسميت مي شناخت. اما 
با توجه به اين تكليف قانوني همه دستگاه ها مكلف هستند 
حساب هاي ديگرشان را نزد بانك ها مسدود كنند و آن را به 

حسابي نزد بانك مركزي منتقل كنند.
وي افزود: بيشتر دس��تگاه ها اين تكليف را انجام دادند و 
تعدادي ماندند كه جنس آنها متفاوت از بقيه است؛ از جمله 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي كه با بيمارستان ها سر و كار 
دارند و بيمارستان ها نيز با حساب هاي متعدد كار مي كنند 
كه انتقال آنها دش��وار است. همچنين بخش��ي از درآمد 
بيمارستان ها اختصاصي است. به همين دليل خيلي به اين 
دستگاه ها فشار نياورديم. وضعيت مشابهي در دانشگاه ها 
نيز وجود دارد. اما درآمد دستگاه هايي مثل وزارت نفت به 
حساب خزانه واريز مي شود و به صورت منبع دولت به عنوان 
درآمد عمومي استفاده مي شود. البته در حال برنامه ريزي 

هستيم تا براي اين موارد خاص تدابيري انديشيده شود.

اين مقام مسوول با بيان اينكه برخي از زيرمجموعه هاي 
وزارت نفت هم هنوز حساب هاي خود را منتقل نكرده اند، 
تصريح كرد: يكي از مهم ترين كاركردهاي حساب واحد، 
كنترل موجودي حساب ها است. بايد مشخص شود هر 
دستگاه از منابعي كه به آن تخصيص داده شده چه مقدار 
جذب كرده و چه مقدار باقي مانده است تا متناسب با آن 
منابع بعدي اختصاص داده ش��ود. البته اين موضوع براي 
دستگاه هايي كه درآمد اختصاصي دارند زياد موضوعيت 
ندارد. منظور با بيان اينكه حساب واحد براي پرداخت به 
ذينفع نهايي نيز استفاده مي شود، تصريح كرد: بر اين اساس 
وجه مستقيم به آخرين كسي كه پيمانكار است و خدمات 
ارايه كرده، پرداخت مي شود، نه اينكه به دستگاه پرداخت و 
بعد در خود دستگاه به سازمان با فرد ديگري پرداخت شود. 
اين موضوع هم منجر ارتقاي اش��راف اطلاعاتي به بهبود 
سلامت نظام پرداخت مي ش��ود. در حال حاضر پرداخت 
به ذينفع نهايي در رابط��ه با كليه حقوق بگيران دولت در 
حال اجرا اس��ت. همچنين اين موضوع در مورد دارو هم 
اخيرا شروع ش��ده و پرداخت يارانه دارو مستقيم در وجه 
داروخانه اي انجام مي شود كه دارو را فروخته است. بنابراين 

دولت مي تواند جريان وجوه خود را رصد كند.
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور با حضور در يك برنامه 
تلويزيوني درباره ساير اقدامات اصلاحي در ساختار لايحه 
بودجه س��ال بعد نيز گفت: يكي از مشكلات جدي نظام 
بودجه اي ايران، وابستگي به منابع ناپايدار مثل فروش نفت 
يا صادرات نفت و گاز است. اما نفت و گاز را به عنوان درآمد 
تلقي نمي كنيم بلكه اين سرمايه ملي است و نمي توانيم 
سرمايه ملي را بفروش��يم و درآمد آن را هزينه امور جاري 
دولت كنيم. نكته دوم هم اين اس��ت كه اين وابس��تگي 
بودجه را نس��بت به نوس��انات خارجي، مثل نوس��انات 

قيمت نفت، آسيب پذير مي كند. بر اين اساس مقرر شده 
وابستگي بودجه را به منابع ناپايدار كاهش دهيم و به سمت 
منابع پايدار حركت كني��م. وي با بيان اينكه به طور كلي 
در منابع تامين مالي دولت س��ه منبع اصلي، درآمدهاي 
عمومي دولت، منبع واگذاري دارايي هاي سرمايه اي مثل 
فروش نفت و گاز و واگذاري اموال دولت و س��وم واگذاري 
دارايي هاي مالي مثل فروش اوراق مشاركت وجود دارد، 
اظهار كرد: درآمدي كه سمي محسوب نمي شود و از همه 
سالم تر است، همان گروه اول، يعني درآمدهاي پايدار، مثل 
درآمدهاي مالياتي، حقوق گمركي، سود سهام شركت هاي 
دولتي، بهره مالكانه دولت در معادن و ارتباطات و همچنين 
فروش كالا و خدمات دولتي اس��ت. اگر به سمتي حركت 
كنيم كه بودجه بر همين منبع استوار شود، يعني بودجه 

را پايدار كرديم.
منظور با بيان اينكه يكي از اقدامات مهم در لايحه بودجه 
س��ال آينده، يك قدم به طرف افزايش پايداري بودجه در 
جهت اصلاح س��اختار بودجه بوده، تصري��ح كرد: در اين 
راستا سهم درآمدهاي عمومي دولت افزايش يافته و سهم 
درآمدهاي واگذاري دارايي هاي سرمايه اي كاهش يافته 
است. بنابراين در سال آينده ۶1 درصد از كل ۲4۶0 هزار 
ميليارد تومان بودجه پيش بيني  شده، مربوط به درآمدهاي 
پايدار، ۲۶ درصد مربوط به واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و 
13 درصد مربوط به واگذاري دارايي هاي مالي است كه در 
مقايسه با سال قبل 10 درصد از سهم واگذاري دارايي هاي 
سرمايه اي كم و به سهم درآمدهاي پايدار اضافه شده است.

در چنين شرايطي مجلس نيز تاكيد دارد كه بايد درامدهاي 
دولت شفاف شود. نايب رييس كميسيون عمران مجلس 
شوراي اسلامي گفت: بيش از نصف بودجه كشور در دست 
سازمان ها و نهادهايي است كه دولت خيلي به آن ورود ندارد 
و مجلس نيز اصلا نظارتي بر اين منابع ندارد.كمال عليپور 
خنكداري با تاكيد بر ضرورت همخواني منابع و مصارف 
بودجه 1403، بيان كرد: بنده اعتقادي به ناترازي بودجه 
ندارم. تا به امروز همه دولت ها اعلام كردند كه ما ناترازي در 
بودجه داريم. دولت ها درآمدهايي كه از مردم اخذ مي شود 
مانند ماليات را در قالب بودجه عمومي در نظر مي گيرند اما 
منابع ديگر خود را در نظر نمي گيرند. نماينده مردم قائمشهر 
در مجلس شوراي اسلامي در ادامه اظهار كرد: در عين حال 
بنده اعتقاد دارم كه دولت بايد اين جسارت را داشته باشد 
كه همه منابع سازمان ها و ش��ركت هاي درآمدي خود را 
در بودجه عمومي لحاظ كند. قطعا با لحاظ اين منابع هم 
مي توان پروژه ها را به خوبي پيش برد و هم ناترازي بودجه به 
حداقل مي رسد و هم نظارت مجلس بر سازمان ها و نهادها 
افزايش پيدا مي كند. از سوي ديگر بودجه اي واقعي نوشته 
مي شود. عليپور با تاكيد بر اينكه قطعا همخواني بين منابع 
و مصارف بودجه حائز اهميت است، تصريح كرد: بيش از 
نصف بودجه كشور در دست سازمان ها و نهادهايي است 
كه نه دولت خيلي به آن ورود دارد و نه مجلس اصلا نظارتي 
بر اين منابع ندارد. وي گفت: با اصلاحاتي كه درآيين نامه 
مجلس انجام شده است مجلس جداول بودجه را نيز با دقت 

بررسي مي كند.
به اين ترتيب دولت تاكيد دارد كه مردم نبايد نگران افزايش 
هزينه ها باش��ند، موضوعي كه بايد ديد در گام نخس��ت 
مجلس به آن چه واكنشي نشان مي دهد و البته در نهايت 

كار به كجا خواهد رسيد.
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توقيف دو شناور حامل
سوخت قاچاق در خليج فارس

رزمندگان نيروي دريايي سپاه، دو فروند كشتي حامل 
سوخت قاچاق به حجم تقريبي چهار و نيم ميليون ليتر 
را در جنوب جزيره بوموسي توقيف كردند. در ادامه مقابله 
با قاچاق سازمان يافته سوخت در آب هاي نيلگون خليج 
فارس، رزمندگان منطقه پنجم نيروي دريايي س��پاه 
پاسداران انقلاب اس��لامي، درطي 3 روز رصد و اشراف 
اطلاعاتي، در يك اقدام ضربتي و غافلگيرانه، دو فروند 
كشتي حامل سوخت قاچاق به حجم تقريبي چهار و 
نيم ميليون ليتر را در آب هاي شرق خليج فارس توقيف 
كردند و براي سير مراحل قانوني به مقامات قضايي ارجاع 
دادند. دريادار علي عظمايي فرمانده منطقه پنجم نيروي 
دريايي گفت: رزمندگان منطقه پنجم امام محمد باقر 
)عليه السلام( نيروي دريايي سپاه يكي از اين دو كشتي 
با ۲ ميلي��ون و ۲۸0 هزار ليتر س��وخت قاچاق و با 13 
خدمه خارجي و كشتي ديگر را نيز با تقريباً دو ميليون و 
سيصد هزار ليتر سوخت قاچاق و با ۲1 خدمه خارجي، 

در جنوب جزيره بوموسي، توقيف كردند. 

امكانات حوزه هاي انتخابيه 
به روز رساني شود

رييس س��تاد انتخابات كش��ور در جمع فرمانداران 
»اجرا« و »مش��اركت« را دو موضوع مهم و اساسي 
در امر برگزاري انتخابات امسال خواند و گفت: تمامي 
امكانات مورد نياز براي هر حوزه انتخابيه و شعب اخذ 
راي بروز رساني ش��ود تا راي گيري با سهولت انجام 
گيرد. محمد تقي شاهچراغي معاون سياسي وزير و 
رييس ستاد انتخابات كشور با تاكيد براينكه وزارت 
كشور موظف است همه توان و جهت گيري را در امر 
برگزاري انتخابات »سالم« و با »مشاركت حداكثري« 
متمركز كند، گفت: تلاش دشمن در عرصه هاي نرم 
افزاري و س��خت افزاري وعمليات رواني در راستاي 
ايجاد يأس و نااميدي، پيچيده تر و گس��ترده تر شده 
است، اما مردم همواره با هوشمندي توطئه هايشان 
را نقش بر آب ساخته اند. وي با متذكر شدن وظايف 
فرمانداران در امر برگزاري انتخابات گفت: فرمانداران 
بايد با بازديد هاي ميداني به خصوص بررسي و به روز 
رساني وضعيت شعب اخذ راي، زمينه را براي راحتي 
مردم و تسهيل در امر برگزاري انتخابات 11 اسفند 
فراهم كنند. وي ش��عب اخذ راي را مهم ترين كانون 
انتخابات پيش رو دانس��ت و اظهار داش��ت: مردم از 
مس��وولان، اجراي دقيق و خوب انتخابات را انتظار 
دارند و فرمانداران از همين امروز بايد براس��اس يك 
جدول برنامه كاري ش��رايط لازم را ب��راي برگزاري 
انتخاباتي شايسته ملت ايران و نظام اسلامي فراهم 
كنند. شاهچراغي ايجاد زمينه مشاركت در انتخابات را 
مسووليت همه عوامل اجرايي در سراسر كشور دانست 
و اظهار داشت: ما مديون مردم و نظام هستيم و بايد 
به تكليف عمل كرده و براي مردم كار شايسته اي را در 
راستاي چهار مولفه اصلي انتخابات )مشاركت، رقابت، 
سلامت و امنيت( به انجام برسانيم . جليل دارا، رييس 
مركز مطالعات راهبردي و آموزش وزارت كشور نيز 
در نشست صبح امروز طي سخناني به اهميت ارتقا 
مشاركت در انتخابات اش��اره كرد و گفت: انتخابات 
نمود حكمراني مردم است . وي افزايش سرمايه هاي 
اجتماعي و اعتماد سياس��ي را مهم دانست و افزود: 
توجه به نخبگان جامعه براي تولي��د و ارتقا اعتماد 
اجتماعي و سياسي مهم است. انتخابات دوازدهمين 
دوره مجلس ش��وراي اس��لامي براي انتخاب ۲۹0 
نماينده براي يك دوره چهارس��اله و ششمين دوره 
انتخابات مجلس خبرگان رهبري براي انتخاب ۸۸ 
عضو اين مجلس براي يك دوره هشت ساله روز جمعه 
11 اسفند ماه 140۲ در سراسر كشور برگزار مي شود.

تاكيد مخبر بر تهيه نقشه راه 
همكاري هاي بين تهران - مسقط

محمد مخبردر ديدار با »قيس بن محمد اليوسف« وزير 
تجارت، صنعت و توسعه سلطنت عمان با تأكيد بر روابط 
ديرينه، تاريخي و برادرانه  دو دولت-ملت ايران و عمان 
در طول دهه هاي گذشته و قدرداني از مواضع سلطنت 
عمان در قبال جمهوري اس��لامي اي��ران در مجامع و 
سازمان هاي بين المللي، تصريح كرد: نقطه  قوت روابط 
دو كشور در اين بوده كه در طول ساليان گذشته تحت 
تأثير هيچگونه تحولات سياسي قرار نگرفته و جمهوري 
اسلامي ايران همواره برگسترش همكاري ها با عمان 
تأكيد و استقبال كرده است. معاون اول رييس جمهور 
با بيان اينك��ه روابط اقتصادي تج��اري ايران و عمان 
همپاي روابط مستحكم و قوي سياسي گسترش نيافته 
است، افزود: برگزاري اجلاس كميسيون همكاري هاي 
مشترك در دولت سيزدهم بايد بستري براي افزايش 
حجم مبادلات مالي، اقتصادي و تجاري شود چراكه افق 
جديدي در مناسبات ايران و عمان در دولت سيزدهم 
باز ش��ده است و تمامي تعهدات و موافقات انجام شده 
بين دو كش��ور را كاملا حمايت، پشتيباني و پيگيري 
خواهيم كرد. مخب��ر همكاري هاي صنعتي و معدني 
به ويژه ايجاد ش��هرك هاي صنعتي را ايده اي مهم در 
افزايش روابط دو كشور دانست و ادامه داد: با حل شدن 
مسائل بانكي و مالي، صدور مجوزها و تسهيل در رفت 
و آمده��اي هيات هاي تج��اري و بخش خصوصي دو 
كشور، زمينه هاي سرمايه گذاري و صادرات و واردات 
فراهم خواهد شد. معاون اول رييس جمهور همچنين با 
اشاره به جنايات رژيم صهيونيستي در غزه و قدرداني از 
موضع گيري به موقع سلطنت عمان در مقابل جنايات 
و نسل كشي مردم مظلوم فلسطين ادامه داد: جنايات 
جنگي صهيونيس��ت ها دل همه مسلمانان و وجدان 
بيدار بشريت را به درد آورده است اما برخي از مجامع 
بين المللي تاكنون اقدام و عكس العمل قابل توجهي در 
قبال اين رژيم جعلي از خود نشان نداده اند و اميدواريم 
اين جنايات هر چه زودتر متوقف شود و مسببين آن 

بسزاي اعمال خود برسند.

شفاف سازي دولت درباره رديف هاي پيشنهادي بودجه

رييس جمهور: 

افزايشدرآمدهايمالياتيچطورمحققميشود؟

دانشگاه نبايد به باشگاه احزاب سياسي تبديل شود
رييس جمهور در مراس��م روز دانش��جو با بيان اينكه 
دانش��جو فقط در روز دانش��جو نبايد مورد توجه قرار 
بگيرد، گفت: دانشجو بايد نسبت به اصلاح امور حساس 
باشد. سيد ابراهيم رييسي در مراسم بزرگداشت روز 
دانشجو كه در دانشگاه شهيد بهشتي برگزار شد، اظهار 
كرد: دانشگاه مركز توليد علم است و به كشور قدرت 
مي دهد، كشورهاي قدرتمند نيز با استفاده از همين 
ظرفيت دانش��گاهي ترقي كردند، نيروهاي آموزش 
ديده،  دانشمند، نخبه و كساني كه هم تخصص و تعهد 
دارند مي تواند در عرصه هاي مختلف تحول ايجاد كنند.

وي افزود: قدرت علمي پيشرفت و توسعه كشور است، 
 قدرت علمي براي كش��ور يك��ي از مولفه هاي قدرت 
محسوب مي ش��ود و توانمندي كش��ور علم ودانش 
فن��اوري اهميت دارد؛ آينده ايران را اس��تفاده از علم 
و دان��ش و تخصص و تعهد رقم خواهد زد ودانش��گاه 

متكلف اين مسووليت مهم است.
رييس جمهور با بيان اينكه دانشگاه تحول آفرين است، 
بيان كرد: دانشگاه اتاق فكر و انديشه ورزي براي دولت 
است، دانشگاه مي تواند اين تحول را رصد كند و مسير 

را براي رسيدن به اهداف ترسيم كند.
رييسي بيان كرد: دانشجو با تلاش و كوشش مي تواند 
در مس��ائل جاري كش��ور مانند معضلات فرهنگي، 
 اجتماعي، اقتصادي و زيست محيطي كشور نسبت 
به حل مس��اله نقش مهمي را ايفا كند،  دانش��گاه به 
عن��وان كانون فضيل��ت خواهي مي توان��د در ترويج 
توجه به ديگران و دگرخواهي، اجراي قانون و عدالت، 

 قانونمداري به دانشجويان نقش داشته باشد.
وي ادام��ه داد: جنبش دانش��جويي يك جنبش ضد 
اس��تبداد و ضد استعمار اس��ت آنچه كه پيشينيان 
آموختند اين اس��ت كه دانش��جويي سياسي و فعال 
جنبشي اس��ت كه هم مي تواند ضد استبداد داخلي 
و ضد استعمار خارجي باش��د كما اينكه دانشجويان 
در طول اين س��ال ها نقش هايي متعددي در جريان 
دفاع مقدس،  مدافعان حرم داشتند و بر همين اساس 
بازخوان��ي اين نقش براي بخش دانش��گاه از اهميت 
ويژه اي برخوردار است. رييسي عنوان كرد: دشمن با 

آگاهي از نقش دانشگاه در جامعه تلاش كرد نظم اين 
نهاد آموزشي را برهم بريزد، به همين دليل سال گذشته 
با هدف گيري دانشگاه به دنبال اخلال در جريان كسب 
علم و معرفت بود. اما دانشجويان با آگاهي اين توطئه 

دشمن را ناكام گذاشتند.
رييس جمهور با بيان اينكه دانشگاه تمدن ساز است، 
گفت: دانشگاهي سياسي است اما سياسي كار نيست؛ 
به عبارت ديگر دانش��جو نس��بت به فضاي سياسي 
جامعه ش��ناخت دارد و آماده ايفاي نقش اس��ت. اين 
دانشجو آگاه بازيچه و پياده نظامي سياسيون نخواهد 
بود. وي افزود: دانشگاه سياسي بايد نسبت به مسائل 
جامعه حساس باشد، اين حساس��يت امري مبارك 
است. دانشجوپروري، نخبه پروري، ارايه چهره محقق 
و پژوهشگر از وظايف دانشگاه است كه متاسفانه برخي 
از دانش��گاه ها دچار مدرك گرايي شده است. رييس 
بيان كرد: دانشجويان نبايد تنها در روز دانشجو مورد 
توجه قرار گيرند، دانش��جو به عنوان قشري پيشتاز و 
كسي كه نس��بت به جامعه و نياز آن شناخت دارد و 
آماده است در براي حل موضوعات اجتماعي و سياسي 
كشور وارد عمل شود. وي افزود: دانشجويان در جايگاه 
روشنفكري قرار دارند و كه اين جايگاه مستلزم داشتن 
نگاهي تيزبينانه و درك شرايط جامعه پيش از ديگران 

به منظور حق خواهي است.
رييس جمهور تاكيد كرد: با تاكيد بر اينكه دوكار و دو 
ابر پروژه را دش��من دنبال كرد، بيان داشت: نخست 
منزوي كردن ايران در جهان بود. رصد كنيد و ببينيد 
ش��رايط در جهان و منطقه چگونه اس��ت، با توجه به 
تلاشي كه جمهوري اس��لامي در همكاري و ارتباط 
با كشورهاي همسايه و مسلمان و همسو و حضور در 
مجامع بين المللي كرد، آيا امروز دشمن منزوي شده 
يا جمهوري اس��لامي ايران؟ حقيقتا دشمن منزوي 
شده و ايران در عرصه هاي مختلف سياسي، اقتصادي 
و اجتماعي در منطقه و جهان  مي درخشد. روس��اي 
 جمهور كش��ورها بارها اذعان داش��تند ك��ه ايران را 
ابر قدرت در منطقه و كشوري مستقل مي دانند و رسما 
مي گويند كه بنا دارند مس��ائل منطقه را با ايران حل 

كنند. رييس جمهور اظهار داشت: با وجود آنكه دشمن 
به دنبال نااميد كردن مردم ايران بود، اما امروز 10 هزار 
شركت دانش بنيان داريم و صادرات اين شركت ها به 
مرز ۲ ميليارد دلار رسيده است. در تجارت منطقه طي 
40 سال گذشته ركورد زديم.بيش از ۶ هزار كارگاه و 
كارخانه تعطيل و نيمه تعطيل را در عرصه توليد فعال 
كرديم.دولت دنبال اين است كه در عرصه هاي مختلف 
فعاليت داشته باشد و در اين جهت دشمن موفق نشد 

مردم را نااميد كنند.
آيت الله رييسي با تاكيد براينكه مقاومت با اقدامات خود 
در منطقه زير ميزي زده است كه دشمنان گزينه هاي 
مختلف��ي بر روي آن چي��ده بودند، گف��ت: مقاومت 
محاس��بات دش��من در منطقه و جهان را بهم زد. به 
تعبير مقام معظم رهبري در منطقه دشمن خواست 
و نتوانست و ما خواستيم و توانستيم. وي تصريح كرد: 
پروژه ديگر دشمن مايوس سازي مردم بود كه باز هم 
شكست خوردند، مي خواستند نوعي بن بست نمايي 
كنند غافل از اينكه در نظام و كش��ور بن بستي وجود 
ندارد. القا مي كردند كه مردم با اين شرايط بايد منتظر 
قحطي، تورم 3 رقمي، قطعي آب آشاميدني باشند اما 

زهي خيال باطل.
رييس جمهور با بيان اينكه زياده خواهي، سوداگري، 
فساد موانع قابل توجهي پيش روي ماست، گفت: در 
دستگاه قضايي هم كه بودم اعلام كردم كه افراد سوداگر 
در عرصه هاي مختلف به دنبال اين هستند كه با فساد 
جيب خود را پر كنند و اين موضوع حتي در زمان جنگ 
هم وجود داشت. از روز اول در دولت اعلام كرديم كه 
حتما سر اژدهاي هفت سر فساد را قطع خواهيم كرد 
و اجازه نخواهيم داد فساد در هيچ جايي از كشور لانه 
كند. هرجا كه من فس��اد ببينم و دولتمردان ما در هر 
جايي از ادارات و سازمان ها فساد را ببينند موظف به 
برخورد با آن هستند. وي با بيان اينكه در ايام انتخابات 
وعده دادم كه رييس دولت بايد اولين مدعي فساد در 
كشور باشد و اين در دولت سيزدهم  محقق شد، افزود: 
تمام كساني كه به نام دولت كار مي كنند بايد نسبت 
به فساد حساسيت داشته باشند.در گزارش اخير فساد 

در واردات چاي نخست دولت پيشقدم شد و شناسايي 
و پيگيري كرد و دس��ت اندركاران را عزل و پرونده را 
به دست دستگاه قضا س��پرد. آيت الله رييسي يادآور 
ش��د: امروز ملت ايران با اقتدار اه��داف خود را دنبال 
مي كنن��د و كار در عرصه هاي مختلف پيش مي رود. 
برخي به دنبال اين بودند كه بگويند اقتصاد كش��ور 
دچار فروپاشي خواهد شد اما امروز شاهديم كه قطار 
پيشرفت اقتصادي در عرصه هاي مختلف در كشور در 
حال حركت است و اين قطار پيشرفت با ريل گذاري 
كه انجام شده هرگز دچار وقفه و كندي نخواهد شد. 
وي گفت: اراده مردم آن اس��ت كه اين قطار پيشرفت 
حركت كند. موانع دشمن موجب كندي حركت كشور 
نخواهد شد زيرا به س��خن رهبر معظم انقلاب ايمان 
داريم و خس��ته و نااميد نخواهيم شد. رييس جمهور 
با بيان اينكه امروز 5۲ هزار هكتار زمين در سراس��ر 
كشور آماده براي واگذاري به متقاضيان داريم، گفت: 
در ابتداي دولت ۲40 هزار مس��كن مهر ناتمام وجود 
داشت.تا امروز 10۷ هزار مسكن را تحويل متقاضيان 
داديم و الباقي آن را هم تا اوايل سال آينده برنامه ريزي 
كرده ايم. آيت الله رييسي ادامه داد: مسكن وعده دولت 
اس��ت برخي در ده روز اول دول��ت مي گفتند از وعده 
4 ميليون مس��كن چه خبر! درحالي كه هنوز دولت 
تشكيل نشده بود. رشد مسكن در كشور در سال هاي 
۹۸، ۹۹ منفي 15و 13 درصد بود و امروز رشد منفي به 
رشد مثبت 3.۲درصد رسيده است كمبود و نساختن 
مسكن در س��نواتي كه مغفول مانده بود بايد جبران 
شود.دولت شجاعانه در اين عرصه وارد شد.1ميليون و 

۹00 هزار مسكن در حال ساخت است.
رييس��ي با بيان اينكه در اشتغال عقب نيستيم و آمار 
كاه��ش بيكاري را نش��ان مي ده، اف��زود: اكنون نرخ 
بيكاري به طور متوسط ۷.۹ درصد است كه در بعضي 
از اس��تان ها اين آمار 5 يا ۶ درصد است و حتي برخي 
از استان ها به دنبال نيروي كار هستند. درباره اشتغال 
نيروهاي تحصيلك��رده نيز اقدامات��ي كرديم مانند 
آنچه در بخش صنعت انجام داديم و 5 هزار بورس��يه 
صنعت داريم. درباره نخبگان تمام كس��اني كه تحت 

پوشش بنياد ملي نخبگان هستند به عنوان هيات هاي 
علمي در حال جذب در دانشگاه هاي كشور هستند. 
رييس جمهور تصريح كرد: بدون تعارف مي گويم يكي 
از شاخص هاي نخبگي را وطن دوستي مي دانم. نخبگي 
اجازه مي دهد كه خدمت به كشور را رها كنيد و به اين 
بهانه كه فلان جا مقداري بيشتر به من پول مي دهد 
پس به آنجا بروم؟ آيت الله رييسي گفت: در ۲3 استان 
كشور مشكل بيكاري از وضعيت حاد خارج شده است. 
جذب دانشجو بايد متناسب با نيازهاي كشور باشد تا 
اشتغال آنها در آينده با مشكل مواجه نشود. وي با بيان 
اينكه جلوه هاي خوبي از پيشرفت كار را شاهد هستيم، 
افزود: به پيمان هاي خود با مردم و دانشجويان پايبند 
و مقيد هس��تيم، رفع موانع را دنبال مي كنيم. رش��د 
اقتصادي در كش��ور در ده سال گذشته 4دهم درصد 
بوده اس��ت، در برخي س��ال ها ۷ دهم درصد و برخي 
سال ها 1.5 درصد اما دولت سيزدهم در سال نخست 
فعاليت خود 4درصد رشد اقتصادي داشته است و اين 
رشد در سه ماهه اول 140۲ به ۷ درصد رسيده است.

جمله معروف ما مي توانيم شعار دولت است. آينده پيش 
روي درخشان و اميدوار كننده است . آيت الله رييسي 
با اشاره به اينكه در سال 140۲ حدود 11ميليون تن 
گندم از كشاورزان خريداري شد و سال قبل اين عدد 
۷ ميليون تن بود، ادام��ه داد: دو درصد افزايش توليد 
كالاهاي اساسي در كشور را شاهد هستيم، اين  نشان 
از برنامه دار بودن دولت است. كشت قراردادي در اين 
دولت كليد خورده است. آبرساني زيرسطحي در اين 

دولت آغاز شده است.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: هروقت به اين موضوع 
برس��يم كه يك مديري در جايي ضرورت دارد تغيير 
كن��د، بدانيد كوچك ترين تأمل��ي نخواهيم كرد و به 
سرعت او را جابه جا خواهيم كرد. اين ادعا نيست در اين 
دو سال عمل كرديم در سطوح مختلف هر جا احساس 
كرديم كارآمدي او دچار آس��يب ش��ده او را جابه جا 
كرديم. اين موضوع برخلاف دولت هاي پيشين است 
كه مي گفتند فلان مسوول جزو فلان حزب، گروه و ... 

است يا فلان شخص او را سفارش كرده است.



افزايش فروش خودروهاي برقي در س��ال هاي اخير 
باعث شده بسياري از تحليلگران پيش بيني هاي خود 
ب��راي زمان اوج مصرف نفت و آغ��از روند نزولي آن را 

جلو بيندازند.
به گ��زارش رويت��رز، بس��ياري در كنفرانس اقليمي 
COP28 در دبي در مورد س��رعت آهس��ته كاهش 
مصرف سوخت هاي فسيلي جهت مبارزه با تغييرات 
جوي صحبت مي كردن��د. اما يك نكته مثبت در اين 
كنفرانس وجود داش��ت و آن هم رشد ناوگان جهاني 
خودروهاي برقي ب��ود كه همين حالا هم تقاضا براي 

سوخت هاي فسيلي را پايين آورده است.
متخصصان صنع��ت عقيده دارن��د افزايش فروش 
خودروه��اي برقي در س��ال هاي اخير باعث ش��ده 
بسياري از تحليلگران پيش بيني هاي خود براي زمان 
اوج مصرف نفت را جلو بيندازند. يارانه هاي عمومي 
و پيشرفت فناوري قيمت خودروهاي برقي را پايين 
آورده و توانايي مصرف كنن��دگان براي خريد آنها را 

بالا برده است.
آژانس بين الملل��ي انرژي كه از 29 كش��ور صنعتي 
تشكيل شده انتظار دارد مصرف نفت در دنيا در پايان 
دهه حاضر به اوج 103 ميليون بش��كه در روز برسد 
 و بعد روند نزولي آن آغاز ش��ود. اين آژانس در 2017 
پيش بيني كرده بود اوج مصرف نفت در 2040 و برابر 

با 105 ميليون بشكه در روز خواهد بود.
اين آژانس در گزارشي اعلام كرد سياست پشتيباني از 
تغيير به سمت خودروهاي برقي شرايط را تغيير داده 
و تقاضا براي نفت در بخش حمل و نقل را پايين آورده 
است. حمل و نقل مهم ترين عامل رشد تقاضاي جهاني 

براي نفت است.
شركت بزرگ نفتي بريتيش پتروليم پيش بيني خود از 
اوج تقاضاي جهاني براي نفت را جلو آورده و دولت هاي 

چين و امريكا به عنوان بزرگ ترين مصرف كنندگان 
نفت دنيا هم به تدريج پيش بيني خود از مصرف داخلي 

را كم كرده اند.
آزانس بين المللي انرژي اعلام كرد حمل و نقل مسوول 
60 درص��د از تقاضاي جهاني براي نفت اس��ت و 10 
درصد از آن به تنهايي متعلق به امريكاست. اين آژانس 

انتظار دارد خودروهاي برقي 5 ميليون بشكه در روز از 
تقاضاي نفت را تا 2030 پايين بياورند. فروش جهاني 
خودروهاي برقي در حال حاضر حدود 13 درصد از كل 
فروش خود را در دنيا را در اختيار دارد و طبق محاسبات 
آژانس بين الملل��ي انرژي اين رقم تا پايان دهه حاضر 
به 40 تا 45 درصد مي رس��د. افزايش استانداردهاي 

كيفيت خودروهاي برقي و يارانه هايي كه بس��ياري 
از دولت ها از زمان ق��رارداد اقليمي پاريس در 2015 
اختصاص داده اند، مصرف خودروهاي برقي را بالا برده 
است. طبق اين قرارداد گرمايش جهاني زمين بايد تا 
1.5 درجه س��انتيگراد بالاتر از دماي قبل از صنعتي 

شدن نگه داشته شود.
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مذاكرات نفتي پوتين
در امارات و عربستان

رييس جمهور روس��يه روز چهارشنبه به امارات عربي 
متحده و عربستان سعودي س��فر كرده و با سران اين 
كش��ورها درباره نفت، اوپك پلاس و جن��گ در غزه و 
اوكراين، گفت وگو خواهد كرد. به گزارش ايسنا، ديدار 
ميان ولاديميتر پوتين و محمد بن س��لمان، وليعهد 
عربستان سعودي، به دنبال ريزش قيمت نفت با وجود 
توافق اخير توليدكنندگان اوپك پلاس براي محدود 
كردن بيشتر عرضه نفت در سال ميلادي آينده، صورت 
مي گيرد. پوتين قرار است مذاكراتي با شيخ محمد بن 
زايد آل نهيان در ابوظبي داش��ته باش��د و سپس براي 
نخس��تين ديدار رو در رو با محمد بن سلمان از اكتبر 
س��ال 2019 تاكنون، به رياض م��ي رود. طبق اعلام 
كرملين، دو طرف درباره همكاري انرژي در چارچوب 
اوپك پلاس كه اعضايش بيش از 40 درصد از نفت جهان 
را توليد مي كنند، مذاكره مي كنند. كرملين اعلام كرد: 
هماهنگي نزديك روسيه و عربستان در اين چارچوب، 
تضمين قابل اعتمادي براي حفظ وضعيت باثبات و قابل 
پيش بيني در بازار جهاني نفت است. دو طرف همچنين 
درباره جنگ در غزه، وضعيت س��وريه و يمن و مسائل 
گس��ترده تر ثبات در خليج ف��ارس گفت وگو خواهند 
كرد. يكي از دستياران كرملين گفت: درباره اوكراين هم 
صحبت خواهد ش��د. روابط بين عربستان و روسيه در 
چارچوب همكاري اوپك پلاس، در مواقعي متلاطم بوده 
و توافق بر سر كاهش توليد نفت در مارس سال 2020 كه 
بازارها در نخستين روزهاي شروع ويروس كرونا، دچار 
شوك شده بودند، تقريبا از هم پاشيد. عربستان سعودي 
در آن زمان، قيمت نفت را براي مشتريان خود كاهش 
داد، در حالي كه روسيه اعلام كرد كه از هرگونه تعهدي 
براي رعايت سهميه توليد، آزاد است. اما دو كشور موفق 
ش��دند در مدت چند هفته، روابط خود را ترميم كنند 
و اوپك پلاس با كاهش توليد معادل تقريبا 10 درصد 
تقاضاي جهاني ب��راي نفت، موافقت كرد تا از بازارهاي 
نفت، پشتيباني كند. پوتين در اكتبر از محمد بن سلمان 
تمجيد و اعلام كرد اگر اختلافي در خصوص گسترش 
كاهش توليد اوپك پلاس باشد، كرملين به دنبال توافق 
نظر خواهد بود. بر اساس گزارش رويترز، كرملين روز 
سه شنبه اعلام كرده بود كاهش توليد توافق شده ميان 
اعضاي اوپك پلاس اندكي زمان خواهد برد تا آغاز شود.

باهدف افزايش ضريب پايداري
در تأمين آب شرب 

برنامه جايگزيني آب مصرفي 
صنايع بزرگ و پُر آب بر ابلاغ شد

س��خنگوي صنعت آب گفت: برنام��ه جايگزيني آب 
مصرفي يك هزار و 350 واحد صنعتي و معدني با مصرف 
830 ميليون مترمكعب در سال با منابع آب نامتعارف 
ابلاغ شد. به گزارش ايرنا از شركت مديريت منابع آب 
ايران، »عيسي بزرگ زاده« افزود: از ابتداي سال تاكنون 
با هدف آزادسازي منابع آب براي تأمين نيازهاي محيط 
زيس��تي، كنترل فرونشس��ت و ريزگرد و نيز افزايش 
ضريب پايداري در تأمين آب شرب، برنامه جايگزيني 
آب مصرفي يك ه��زار و 350 واحد صنعتي و معدني 
با مصرف 830 ميليون مترمكعب در سال با منابع آب 
نامتعارف ابلاغ شد. وي ادامه داد: در چارچوب بند »ع« 
تبصره 8 قانون بودجه سال 1402 كشور، وزارت نيرو با 
همكاري خوب صنايع و معادن، نسبت به ابلاغ برنامه 
جايگزيني منابع آب مصرفي كنوني با پساب، به حجم 
583 ميليون مترمكعب و منابع آب دريا با حجم 247 
ميليون مترمكعب در سال اقدام كرده است. بزرگ زاده 
گفت: در برنامه جايگزيني منابع آب واحدهاي صنعتي 
و معدني با پساب و آب دريا، به بازچرخاني آب در واحد 
صنعتي، كاهش مصرف آب حاصل از تغيير فرايندها، 
ارتقاي ب��ازده مص��رف آب و حتي اس��تفاده از زه آب 
كشاورزي در برخي از واحدهاي صنعتي و معدني توجه 
شده است. سخنگوي صنعت آب كشور خاطرنشان كرد: 
براي افزايش پايداري زيست بوم و تأمين نيازهاي آبي، 
پيكره هاي آبي و مقابله با پديده دهشتناك فرونشست 

زمين، راهي به جز بازتخصيص منابع آب وجود ندارد.
وي از همراهي و همكاري مطلوب واحدهاي صنعتي با 
تفكرات وزارت نيرو سپاسگزاري كرد و گفت: وزارت نيرو 

مصمم است تا قانون را به صورت دقيق اجرا كند.

عضو كميسيون انرژي مجلس: 
ميدان آرش ذخاير زيادي ندارد

عضو كميسيون انرژي مجلس گفت: حجم ذخاير 
ميدان آرش مشخص است و به ميزاني نيست كه 
كش��ورها بخواهند بر سر آن مجادله كنند، راه حل 
موضوع، مذاكره است. هادي بيگي نژاد در گفت وگو 
با ايلنا، درباره بيانيه اخير كشورهاي عضو شوراي 
همكاري خليج فارس در خصوص مالكيت ميدان 
آرش اظهار داش��ت: طبق آخرين توافقي كه بين 
ايران و عربستان شكل گرفت؛ مقرر شد هر دو كشور 
در اين باره باه��م مذاكره كنند، زيرا بدون صحبت 
كاري پيش نمي رود.  وي تصريح كرد: هر سه كشور 
ايران، كويت و عربستان ادعاهايي بر سر اين ميدان 
دارند و در واقع اكنون ميدان آرش سياسي شده و 
كشورها روي آن مانور مي دهند، ضمن اينكه ميدان 
ذخاير زي��ادي ندارد كه كش��ورها بخواهند روابط 
خود را تحت الشعاع آن قرار دهند. عضو كميسيون 
انرژي مجلس تاكيد كرد: حجم ذخاير ميدان آرش 
مشخص اس��ت و به ميزاني نيس��ت كه كشورها 
بخواهند بر س��ر آن مجادله كنند، راه حل موضوع، 
مذاكره است.  وي بيان داش��ت: شوراي همكاري 
خليج فارس محل تصميم گي��ري حقوقي در اين 
خصوص نيس��ت و صرفا بيانيه صادر ش��ده است.  
بيگي نژاد خاطرنشان كرد: وزارت خارجه كشور ما 
اعلام كرده كه موضوع ميدان آرش را از مسير حقوقي 
پيش خواهد برد، حتي عربستان هم توافق كرده كه 

با مذاكره كار پيش برود.

بر اساس پيش بيني رويترز

تجديدپذيرها پرقدرت شدند

خودروهايبرقيزودترازپيشبينيهابهعصرنفتپايانميدهند

افزايش بيش از ۵۰۰۰ مگاواتي توليد برق تا دو سال آينده

چه كساني پاداش صرفه جويي در مصرف گاز مي گيرند؟

توليد برق آسيا پاك تر شد

انرژي ه��اي تجديدپذير در دولت س��يزدهم مورد توجه 
بيشتري قرار گرفته و برنامه ريزي شده كه در طول چهار 
سال آينده بيش از 11هزار مگاوات نيروگاه اعم از نيروگاه 
تجديدپذير كه عمدتاً خورشيدي هستند، در مدار توليد 
قرار بگيرد و تا دو سال آينده حداقل 50 درصد آن به سبد 
توليد برق كش��ور اضافه ش��ود. به گزارش ايسنا، در حال 
حاضر ظرفيت نيروگاه هاي تجديدپذير در كشور به 1100 
مگاوات افزايش يافته است كه سالانه با توليد برق بالغ بر 
2154 ميليون كيلووات ساعت، ناترازي برق را خصوصا در 

زمان هاي پيك كاهش مي دهد.
همچنين سالانه از مصرف بالغ بر 685 ميليون مترمكعب 
معادل گاز طبيعي و انتش��ار 1 ميليون و 664هزار و 578 
هزار تن آلاينده هاي زيس��ت محيطي جلوگيري كرده 
و باع��ث صرفه جويي 530.735 ه��زار مترمكعب آب در 
فرآيند توليد برق مي شود. امروزه به دليل مسائل اقتصادي، 

اجتماعي و زيست محيطي، استفاده از انرژي تجديدپذير 
به عنوان جايگزين مناسب براي حامل هاي انرژي فسيلي 
توصيه مي شود، چرا كه كاهش ذخاير سوخت فسيلي از 
يك سو و غيرواقعي بودن قيمت اين حامل ها از سويي ديگر 
موجب هدر رفت منابع مالي كشور در حوزه هاي مختلف و 

به خصوص در بخش صنعت برق شده است.
باتوجه به شرايط اقتصادي كش��ور، احداث نيروگاه هاي 
حرارتي جديد به دليل زمانبر بودن فرايند احداث و ناترازي 
سوخت دركشور، به تنهايي نمي تواند پاسخگوي نياز فعلي 
و رش��د بار سالانه شبكه باش��د، به همين منظور احداث 
نيروگاه تجديدپذير مي تواند گزينه مناسبي براي مقابله 
با اين مشكلات بوده و امكان دسترسي به برق پايدار را در 

كوتاه ترين زمان ممكن فراهم سازد.
وزارت نيرو در دولت سيزدهم برنامه هايي را براي احداث 
نيروگاه تجديدپذير ارايه كرده اس��ت كه يكي آنها برنامه 

احداث 10هزار مگاوات نيروگاه تجديدپذير است. برنامه اي 
كه در آن توليد 4000 مگاوات برق از طريق نيروگاه بادي 
خورشيدي و 3000 مگاوات نيروگاه بادي و 3000 مگاوات 
احداث نيروگاه خود تامين صنايع در آن پيش بيني شده 

است.
اخيرا نيز احداث 30 هزار مگاوات نيروگاه تجديدپذير طي 
پنج سال در جلس��ه شوراي عالي انرژي به تصويب رسيد 
كه خبر از آينده اي روش��ن در زمينه احداث نيروگاه هاي 

تجديدپذير در كشور مي دهد.
آنطور كه مصطفي رجبي مشهدي - سخنگوي صنعت برق 
اعلام كرده، با دستور رييس جمهور كه تأكيد و پشتيباني 
بسياري بر بحث توس��عه نيروگاه هاي تجديدپذير دارد و 
همچنين در شوراي  عالي انرژي نيز مطرح شده موافقت 
ش��د 4500 مگاوات نيروگاه خورشيدي جديد احداث و 
راه اندازي شود كه مناقصات آنها انجام شده، شركت هاي 

برنده مشخص شده اند و تضامين لازم هم ارايه مي شوند. 
به گفته وي هم اكنون مجوز شوراي اقتصاد اخذ شده است 
و اميدواريم بيش از 11 هزار مگاوات نيروگاه اعم از نيروگاه 
تجديدپذير را كه عمدتاً خورشيدي هستند، ظرف 4 سال 

آينده در مدار توليد قرار بگيرد.
س��خنگوي صنعت برق اظهار كرد: تش��ريك مساعي و 
همكاري بسيار خوبي در صندوق توسعه ملي براي استفاده 
از وام يا تسهيلات صندوق به وجود آمده است و ساير اركان 
نظام به ويژه رييس جمهور و وزير نيرو پشتيباني خوبي از 

آن دارند.
توجه دولت سيزدهم به انرژي هاي تجديدپذير در شرايط 
ناترازي برق مي تواند يك نقطه قوت حس��اب ش��ود اما 
بايد ديد برنامه هاي تدوين شده تا كجا اجرايي مي شود و 
تجديدپذيرها پس از اين برنامه چهار ساله چقدر در سبد 

انرژي نقش دارند.

اگر مشتركان خانگي در فاصله زماني 16 آذر تا 15 اسفند، 
بتوانند 10 تا 35 درصد مصرف خود را در مقايسه با مدت 
مشابه س��ال قبل كاهش دهند، مبلغي به عنوان پاداش 
صرفه جويي درياف��ت خواهند كرد كه بس��ته به ميزان 
صرفه جوي��ي، اين مبلغ از 13 ت��ا 520 هزار تومان متغير 
خواهد بود. به گزارش ايرنا، در قانون بودجه س��ال 1402 
بر اس��اس جزء 1 بند )ر( و بند )ل( تبصره 15، وزارت نفت 
موظف به اصلاح الگوي مصرف شد. در تاريخ 21 خرداد، 
مصوبه اي از سوي هيات وزيران صادر شد كه بر اساس آن، 
شهرها بر اساس مناطق جغرافيايي به پنج اقليم و مشتركان 

به 12 پله تقسيم بندي شدند.
براساس اين 12 پله؛ سه پله نخست، مشتركان كم مصرف؛ 
س��ه پله دوم، مش��تركان با مصرف متوس��ط؛ چهار پله 
بعدي، مشتركان پُرمصرف و 2 پله آخر )پله هاي يازدهم 
و دوازدهم( مشتركان بسيار پرمصرف هستند كه تعرفه 
گازبهاي آنها پنج هزار تومان و 6 هزار تومان )پله 11، پنج 

هزار تومان و پله 12، 6 هزار تومان( اس��ت. اگر مشتركان 
خانگي در فاصله زماني 16 آذر تا 15 اسفند، بتوانند 10 تا 
35 درصد مصرف خود را در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 
كاهش دهند، مبلغي به عنوان پاداش صرفه جويي دريافت 
خواهند كرد. »مس��لم رحماني« مدي��ر امور هماهنگي 
گازرساني شركت ملي گاز ايران، به تازگي با حضور در يك 
برنامه تلويزيوني، درباره پاداش صرفه جويي در مصرف گاز 
توضيح داد: اگر از 16 آذر تا 15 اسفند، مشتركان 10 تا 35 
درصد مصرف خود را در مقايس��ه با دوره مشابه سال قبل 
كاهش دهند )به وي��ژه در پلكان هاي پايين كه قيمت ها 
را تغيي��ر نداده ايم( نه تنها پولي پرداخت نمي كنند، بلكه 
بستانكار هم مي شوند و مبلغي هم دريافت مي كنند. مدير 
امور هماهنگي گازرساني ش��ركت ملي گاز ايران درباره 
بالاترين مبلغ قبض صادر شده براي بخش خانگي، اظهار 
داشت: مبلغ اين قبض 50 ميليون تومان و مربوط به يك 
منزل ويلايي داراي استخر رو باز واقع در دامنه شيركوه در 

شهر يزد بود كه از گاز براي گرم كردن استخر آن در دماي 
منفي 12 درجه اس��تفاده مي ش��د. وي افزود: در تهران، 
بالاترين مبلغ قبض صادرش��ده 38 ميليون تومان براي 
يك واحد مس��كوني بود، البته مجتمع هايي داشتيم كه 
چند واحدي بودند و مبلغ قبض آنها 70 يا 80 ميليون بود.

اين مس��وول درباره چگونگي صرفه جويي در مصرف گاز 
با ذكر مثالي، گفت: اگر ساكنان منزلي كه در تهران واقع 
است، در پلكان س��وم قرار دارد و 400 مترمكعب قابليت 
مصرف دارد، در مقايسه با سال قبل، يك بخاري را به مدت 
چهارساعت در روز كمتر روش��ن كنند )فقط 10 درصد 
استفاده كمتر، معادل 40 متر مكعب گاز(، نه تنها مبلغي 
نمي پردازند بلكه معادل 13 ه��زار تومان پاداش دريافت 
مي كنند. وي، فاصله بين سقف و كف پاداش صرفه جويي 
در مصرف گاز را 13 هزار تومان تا 520 هزار تومان ذكر كرد.

رحماني توضيح داد: در سال گذشته از 138 ميليون قبضي 
كه در دوره سرد )از 16 آبان تا 31 فروردين( صادر شد، فقط 

1.29 درصد مردم در پلكان 11 و 12 قرار گرفتند. همين 
1.29 درصد مردم نزديك به پن��ج درصد مصرف گاز در 
زمستان را به خودش��ان اختصاص دادند كه حجم بسيار 
زيادي است. وي گفت: 68 درصد مردم در سه پلكان نخست 
قرار دارند و تقريباً 46 درصد گاز را مصرف مي كنند. عده اي 
از 30 درصد باقي مانده، جزو پرمصرف ها و عده اي جزو افراد 

با مصرف متوسط هستند.
مدير امور هماهنگي گازرساني شركت ملي گاز ايران، 
درباره هزينه تمام شده گاز توضيح داد: هزينه تمام شده 
گاز، از فراورش تا توزيع، براي هر متر مكعب تقريباً بين 
9 تا 13 هزار تومان اس��ت. اگر بخواهي��م آن را صادر 
كنيم تقريباً حدود 18 تا 19 هزار تومان درآمد حاصل 
مي شود. وي تصريح كرد: يك درصد افراد كه پُرمصرف 
هستند، براي هر متر مكعب گاز حداكثر 6 هزار تومان 
پرداخت مي كنند؛ يعني دست كم سه هزار تومان زير 

قيمت توليد، يارانه مي گيرند.

آس��يا توليد برق پاك را افزايش داده و سهم سوخت هاي 
فسيلي در توليد برق را از سال 2015 تا 2022، سريعتر از 
امريكاي شمالي و اروپا كاهش داده است. به گزارش ايسنا، 
توافق گسترده اي وجود دارد كه افزايش انرژي پاك مانند 
نيروي بادي و خورشيدي، براي محدود كردن آلايندگي 

كربن در مبارزه با تغييرات اقليمي، بسيار مهم است.
در كنفرانس اقليمي COP28 سازمان ملل، 118 دولت 
كه در راس آنها امريكا و اتحادي��ه اروپا قرار دارند، متعهد 
شدند كه ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير جهان را تا سال 
2030، سه برابر كنند. با اين حال، چين و هند از اين تعهد 
در كنفرانس COP28 حمايت نكردند زيرا دربرگيرنده 
محدوديت استفاده از سوخت هاي فسيلي است كه از نظر 
اين دو كشور، براي تضمين تامين تقاضاي رو به رشد براي 
برق، همچنان ضروري هستند. طبق يافته هاي بررسي 
رويترز، حتي با وجود استفاده از زغال سنگ، هزينه هاي 
تامين مالي بالاتر و دسترسي ضعيف تر به منابع مالي، آسيا 
از زمان توافق آب و هوايي پاريس در سال 2015، با اقدامات 
كليدي، در مبارزه با تغييرات اقليم��ي، از اروپا و امريكاي 
شمالي، سبقت گرفته است. بررسي داده هاي انديشكده 
امبر نشان مي دهد آسيا، سهم نيروي پاك از جمله نيروي 

برق آبي و هسته اي از كل توليد نيرو را در فاصله سال 2015 
تا 2015، به ميزان حدود هشت درصد افزايش داد و به 32 
درصد رس��اند. در مقابل، سهم نيروي پاك در سبد انرژي 
اروپا، طي همين مدت، بيش از چهار درصد رشد كرد و به 
55 درصد رسيد. سهم نيروي پاك در امريكاي شمالي هم 

بيش از شش درصد افزايش داشت و به 46 درصد رسيد.
آر كي س��ينگ، وزير نيرو و انرژي تجديدپذير هند در 30 
نوامبر گفت: نمي تواند هيچ فشاري روي هند براي كاهش 
آلايندگي وجود داش��ته باشد. آس��يا سهم سوخت هاي 
فس��يلي در توليد برق را در س��ال 2022 نسبت به سال 
2015، به ميزان هش��ت درصد كاهش داد و به 68 درصد 
رساند و استفاده از گاز و زغال سنگ را به ميزان بيشتري در 
مقايسه با اروپا و امريكاي شمالي، محدود كرد. طي همين 
مدت، وابستگي اروپا به سوخت هاي فسيلي، به ميزان چهار 
درصد و امريكاي شمالي به ميزان شش درصد كاهش يافت.

هوگوئين روتر كه با شركت هاي خصوصي به نمايندگي 
از اتحاد خورش��يدي بين المللي كار مي كند، در اين باره 
گفت: داده هاي مذكور نش��ان مي دهد ك��ه غرب به حد 
كافي براي گس��ترش تجديدپذيرها و ذخيره سازي نيرو 
حركت نمي كند. تاخيرها در تاييد پروژه هاي تجديدپذير، 

ذخيره سازي و اتصال هاي شبكه اي در اروپا و امريكا، مانع 
رشد استفاده از انرژي پاك در غرب شده است. البته آسيا 
كه خانه نيمي از جمعيت جهان است و از نرخ رشد سريعي 
برخوردار است، عامل سه پنجم از آلايندگي جهاني مربوط 
به توليد برق ش��امل بخش هاي ص��ادرات كالا و خدمات 
به غرب اس��ت. طبق آمار امبر، اين به معناي آن است كه 
آلايندگي حاص��ل از توليد برق در آس��يا همچنان روند 
صعودي خواهد داشت، در حالي كه آلايندگي در امريكاي 

شمالي و اروپا كاهش پيدا مي كند.
با اين حال، دولت هاي آس��يايي با اش��اره به سرانه بالاتر 
آلايندگي كشورهاي ثروتمندتر و استفاده بدون محدوديت 
آنها از س��وخت هاي فس��يلي در قرن گذشته، مي گويند 
كشورهاي ثروتمند جهان بايد به كشورهاي فقيرتر براي 

كاهش آلايندگي كمك كنند.
برخي از كشورهاي غربي به دنبال محدود كردن تامين مالي 
براي زغال س��نگ هستند و آن را تهديد شماره يك براي 
اهداف اقليمي مي نامند. با وجود چالش ها، آسيا به همراه 
اروپا و امريكاي شمالي، سهم زغال سنگ را در استفاده از 

برق را البته با سرعت كندتري كاهش داده اند.
با اين حال، اروپا و امريكاي شمالي در حال افزايش استفاده از 

گاز طبيعي هستند تا بخشي از كاهش توليد برق با استفاده 
از زغال سنگ را جبران كنند در حالي كه گاز سهم كمتري 

در توليد برق آسيا دارد.
س��هم گاز از توليد برق در اروپا، در سال 2022 در مقايسه 
با سال 2015، رشد سه درصدي پيدا كرده و به 26 درصد 
رسيد در حالي كه سهم گاز در توليد برق در امريكاي شمالي 
با وجود رشد ضعيف تقاضا براي برق، به ميزان شش درصد 

رشد كرده و به 36 درصد رسيده است.
كاهش توليد انرژي هسته اي باعث شده است مبارزه اروپا 
و امريكاي شمالي براي كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي، 
آهسته كرده است هر چند كه سهم انرژي هسته اي اين دو 

منطقه در سبد انرژي، بسيار بالاتر از آسيا است.
بر اس��اس گزارش رويترز، هند كه دومين مصرف كننده 
بزرگ زغال س��نگ در جهان است، خواستار توقف كامل 
اس��تفاده از همه س��وخت هاي فس��يلي به جاي حذف 
فقط زغال س��نگ ش��ده اس��ت و قصد دارد براي برنامه 
ممنوعي��ت تامين مال��ي خصوصي براي زغال س��نگ، 
مخالفت كند. اين كشور از كشورهاي ثروتمند مي خواهد 
سرمايه گذاري بيشتري در ذخيره سازي انرژي براي حمايت 

از تجديدپذيرها انجام دهند.

تحليل

خبر

خريداران آسيايي
از نفت عربستان زده شدند

پس از اينكه عربستان سعودي قيمت فروش گريد 
نفتي صادراتي اصلي خود را كمتر از انتظار كاهش 
داد، خريداران آسيايي احتمالا بيشتر به بازار نقدي 

روي خواهند آورد.
به گزارش ايس��نا، بلومبرگ به نقل از پالايشگاه ها 
و معامله گران مطلع نوش��ت: حداقل دو مش��تري 
كه نفت عربس��تان را بر اس��اس قرارداد، دريافت 
مي كنند، اعلام كردند به دنبال دريافت نفت كمتر 

براي بارگيري در ژانويه هستند.
به گفته منابع آگاه، پالايشگاه هاي بيشتري احتمالا 
محموله هاي فيزيكي را از بازار نقدي خليج فارس 
كه قيمت هاي آن در هفته جاري، به شدت كاهش 
يافت، خريداري مي كنند. عربس��تان س��عودي و 
توليدكنن��دگان اوپك پلاس كه هفته گذش��ته 
بر سر كاهش بيش��تر توليد توافق كردند، با رقابت 
شديدتري از س��وي توليدكنندگان امريكا و ساير 
كشورهايي كه مقدار بيشتري نفت براي صادرات 

دارند، مواجه هستند.
تقاضاي آس��يا براي خريد بشكه هاي فيزيكي، به 
خصوص از خاورميانه، در ماه هاي اخير نسبتا ضعيف 
بوده است، زيرا هند حجم بيشتري از نفت ارزان تر 
روسيه و ونزوئلا را دريافت كرد و چين با فشار فزاينده 

ناشي از كاهش سود پالايشگاه ها، مواجه شد.
بر اساس بلومبرگ، بر اساس داده هاي جمع آوري 
 ش��ده، نرخ پريميوم معاملات نفت عمان در برابر 
معاملات دوبي كه ش��اخص كليدي تقاضاي آسيا 
براي نفت اس��ت، روز سه ش��نبه ب��ه پايين ترين 
ميزان در بيش از ش��ش ماه گذش��ته رس��يد كه 
نشان دهنده ضعيف ش��دن مصرف در چرخه آتي 
براي محموله هايي اس��ت ك��ه در فوريه، بارگيري 

مي شوند.

قيمت نفت در پايين ترين 
ركورد ۵ ماهه ايستاد

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا، 
تغيير چنداني نداشت و نزديك به پايين ترين ركورد 

5 ماهه باقي ماند.
به��اي معاملات نفت برنت با يك س��نت افزايش، 
به 77 دلار و 21 س��نت در هر بش��كه رسيد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با چهار 
س��نت كاهش، به 72 دلار و 28 سنت در هر بشكه 
رسيد. هر دو ش��اخص در معاملات روز سه شنبه، 
در پايين تري��ن حد خود از شش��م ژوئيه تاكنون، 
بسته ش��دند و ش��اخص نفت امريكا با چهارمين 
كاهش روزانه متوالي خود روبرو شد. سورو ساركار، 
سرپرست تيم بخش انرژي بانك DBS گفت: تنها 
خبر مثبت دو روز گذشته، اظهارات مقامات سعودي 
و روسيه بوده است كه اعلام كرده اند كاهش توليد 
اوپك پلاس بر اساس شرايط حاكم بر بازار، در نيمه 
اول س��ال 2024 مي تواند تمديد يا تشديد شود. 
فراتر از اين، هيچ كاتاليزور مثبتي براي قيمت نفت 

در كوتاه مدت ديده نمي شود.
تحليلگران مي گويند نگراني ها نس��بت به پيامد 
تشديد جنگ در غزه روي عرضه نفت خاورميانه، 
مانع از كاهش بيشتر قيمت نفت شده است. با اين 
حال، بعضي از تحليلگ��ران، حركت قيمت نفت را 
نزولي مي بينند. لئون لي، تحليلگر شركت سي ام 
سي ماركتس در اين باره گفت: وضعيت فعل ممكن 
است فقط يك بهبود فني كوتاه مدت باشد و نيروي 
آن بسيار ضعيف است. در حال حاضر قيمت نفت 
وارد يك روند نزولي ش��ده است. همچنين شاهد 
افزاي��ش ذخاير نفت در امري��كا بوده ايم و احتمالا 
قيمت نفت به زير 70 دلار در هر بشكه نزول خواهد 
كرد.  نگراني ها نسبت به سلامت اقتصادي چين كه 
ممكن است تقاضاي كلي براي سوخت در دومين 
مصرف كننده بزرگ نفت جهان را محدود كند، هم 

بر قيمت ها تاثيرگذار بود.
موسسه اعتبارسنجي موديز، روز سه شنبه، دورنماي 
رتبه A1 چين را با اش��اره به افزايش ريسك هاي 
مربوط به كاهش رشد اقتصادي ميان مدت به شكل 
ساختاري و مداوم و رشد منفي مداوم بخش املاك، 

از باثبات به منفي، تنزل داد.
چين اطلاعات اولي��ه تجارت از جمل��ه داده هاي 
مربوط به واردات نفت را روز پنجش��نبه منتش��ر 

خواهد كرد.
عامل ديگري كه در فشارهاي كاهشي روي قيمت 
نفت تاثير گذاشت، آمار موسسه امريكن پتروليوم 
بود كه نشان داد ذخاير نفت و سوخت امريكا در هفته 
منتهي به اول دسامبر، رشد كرده است. منابع آگاه 
با اشاره به آمار اين موسس��ه، اظهار كردند: ذخاير 
نفت امريكا به ميزان 594 هزار بشكه، ذخاير بنزين 
به ميزان 2.8 ميليون بش��كه و ذخاير سوخت هاي 
ديگر حدود 1.9 ميليون بش��كه در هفته گذشته 

افزايش يافت.
بر اساس گزارش رويترز، آمار رسمي ذخاير نفت و 
سوخت از سوي دولت امريكا بعدازظهر روز جاري 

منتشر خواهد شد.



به طور كلي مي توان گفت كه رفتار اين هفته بورس نسبت 
به هفته هاي پيشين تا حد زيادي متفاوت بود و شاخص 
توانسته به واسطه اين تفاوت شرايط خوبي را تجربه كند. 
در حال حاضر بازار سرمايه بيشترين تاثير خود را از اخبار 
تجديد ارزيابي شركت ها مي گيرد و فعلا كاري با حواشي 

و اخبار ديگر ندارد.
البته روز گذش��ته معام��لات بازار كمي متف��اوت بود و 
نتوانست بازدهي مثبتي را ثبت كند و در انتهاي معاملات 
ش��اهد سرخ پوش��ي بازار بوديم. به عقيده بس��ياري از 
كارشناسان اين سرخ پوشي موقت است و احتمالا روزهاي 
آتي شاهد تغيير وضعيت بازار باشيم. شرايط بازار در مقطع 
كنوني شرايط اميدوار كننده اي است و بازار در صورتي كه 
بخواهد روند صعودي جذابي را تجربه كند بايد تقاضا هاي 
دلگرم كنن��ده اي در آن ش��كل بگيرد. تجدي��د ارزيابي 
دارايي ها شوك مثبت تاثيرگذاري به بازار بود. از طرفي با 
توجه به سياست هاي ركودي، بازار هاي مالي موازي نيز 
در ركود دلسردكننده اي فرو رفتند و در صورتي كه رونق 
بيشتري در جان بازار بيفتد، مي توان نسبت به روانه شدن 
نقدينگي س��اير بازار ها به بازار سهام خوش بين بود. اين 
كارش��ناس بازار روند روز هاي آينده بازار را بدين صورت 
پيش بيني ك��رد: در روز هاي آينده كمي حجم عرضه ها 
افزايش پيدا كند. البته كه ارزش معاملات متغير بسيار 
تاثيرگذاري در روز هاي آينده خواهد بود و بايد ديد بازار 

چه سمت و سويي در روز هاي آينده در پيش مي گيرد.

   تجديد ارزيابي دارايي ها به كجا رسيد؟
چند وقتي مي ش��ود كه بحث تجديد ارزيابي شركت ها 
به صورت جدي مطرح ش��ده و نام بسياري از شركت ها 
در ليست تجديد ارزيابي آمده است اما مساله اينجاست 
كه علي عسگري، مديرعامل شركت صنايع پتروشيمي 
خليج فارس اع��لام كرد در خصوص تجدي��د ارزيابي از 
مح��ل دارايي هيچ مذاكره اي با س��ازمان بورس صورت 
نگرفته است. از سوي ديگر سهامداران عمده پتروشيمي 
خليج فارس نظير شركت سرمايه گذاري اهداف، شركت 
س��رمايه گذاري تامين و صندوق سرمايه گذاري خليج 
فارس، از تاريخ دعوت هلدينگ ها به س��ازمان بورس به 
سهام خود اضافه كردند. بنابراين دليل صحبت هاي علي 
عسگري مديرعامل بزرگ ترين هلدينگ ايران چه مبنا و 
معياري داشته است؟ رضا عيوضلو، عضو هيات مديره و 
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق 
بهادار در اين خصوص اظهار داشت: يكي از وجوه حقوق 
سرمايه گذاران، دسترسي سهامداران به اطلاعات كامل 
و مرتبط در مورد سهامي است كه در آن سرمايه گذاري 
مي كنند. ب��ا توجه به اينكه ارزش دفت��ري دارايي ها در 
ترازنامه شركت ها معمولا با بهاي تمام شده در دفاتر ثبت 
شده است، به نظر مي رس��د در شرايط تورمي اطلاعات 
كامل و كافي به ذينفعان و سرمايه گذاران ارايه نمي شود 
و اين موضوع، هم ترازنامه و هم س��ود و زيان شركت ها 
را تحت تاثير قرار مي دهد. عيوضل��و ادامه داد: از اين رو، 
سازمان بورس و اوراق بهادار به دنبال آن بود كه از طريق 
مواد قانوني در قانون برنامه هفتم توسعه، اين موضوع نيز 
لحاظ شود كه شركت هاي ثبت شده نزد اين سازمان در 
راستاي شفافيت صورت هاي مالي ملزم به افزايش سرمايه 
از محل تجديد ارزيابي دارايي ها شوند. علاوه بر پيگيري 
اين مهم، به تازگي هلدينگ ها ه��م به صورت موازي به 
سازمان فراخوانده ش��دند تا با هم انديشي هلدينگ ها و 

شركت هاي بزرگ بازار، تجديد ارزيابي انجام شود.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق 
بهادار تاكيد كرد: سرمايه گذاران و سهامداران حق دارند 
از ارزش روز دارايي ه��ا مطلع ش��وند. اين اتفاق هم براي 
سرمايه گذاران و هم براي تصميم گيران و سياست گذاران 
مزايايي در پ��ي خواهد داش��ت. زي��را در برخي مواقع 
صورت ه��اي مالي كه با بهاي تاريخي در س��امانه كدال 
)سامانه جامع اطلاع رساني ناشران ثبت شده نزد سازمان 
بورس( منتشر مي شود، مبناي سياست گذاري نيز قرار 
مي گيرد. وقتي تجديد ارزيابي انجام نشود، ارزشگذاري 
بر اس��اس اطلاعات تاريخي صورت گرفته ممكن است 

كارايي لازم را نداشته باشد. علاوه بر اين، هم به دليل ارايه 
اطلاعات مناسب براي سرمايه گذاران و هم به منظور ارايه 
اطلاعات كامل و مرتبط به س��اير ذينفعان اعم از دولت 
و سياس��ت گذاران اقتصادي و غيره، از هلدينگ ها براي 
حضور در جلسه هم انديشي در خصوص تجديد ارزيابي 
دعوت شد. محمد نوربخش، كارشناس بازار سرمايه در 
رابطه با ماهيت تجديد ارزيابي دارايي شركت ها، گفت: 
كشورهايي كه سطح تورم بالايي را تجربه مي كنند عموما 
در معرض شفاف نبودن صورت هاي مالي قرار مي گيرند 
در همين راس��تا تجديد ارزياب��ي دارايي ها موجب ارتقا 
سطح شفافيت صورت هاي مالي، تسريع در روند اعطاي 
تسهيلات، محاسبه صحيح استهلاك و برآورد مناسب 
از سود كسب شده، افزايش نرخ و بازسازي شركت ها در 

جهت رشد اقتصادي كشورخواهد شد.
وي با اشاره به مزاياي ديگر تجديد ارزيابي دارايي شركت ها 
افزود: تجديد ارزيابي دارايي ها موجب كاهش وابستگي 
شركت ها به بانك ها در راستاي دريافت تسهيلات، تنزيل 
سطح خروج نقدينگي از بازار سهام و به تبع رفع حباب هاي 

موجود در بازارهاي موازي خواهد شد.
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه در خصوص اقدامات 
موثر از س��وي س��ازمان بورس و اوراق بهادار در راستاي 
تجديد ارزيابي دارايي ش��ركت ها، افزود: اين س��ازمان 
بايد ضمن دقت نظر لازم به منظور جلوگيري از تخلف، 
مش��وق هايي را به منظور تجدي��د ارزيابي تمام طبقات 
دارايي شركت ها اعم از )استهلاك  پذير و غير استهلاك 
پذير( در نظر گيرد، زيرا در غير اين صورت بازهم شاهد 

نوسان در بازار سهام خواهيم بود.
نوربخش با اش��اره به تاثير معافيت ه��اي مالياتي براي 
شركت ها به منظور تجديد ارزيابي دارايي ها، بيان كرد: 
شركت ها تاكنون به سبب شرايط تورمي سودهاي دقيقي 
را شناسايي نمي كردند و پرداخت ماليات نيز به واسطه 
همين امر به درستي صورت نمي گرفت، اكنون از آنجايي 
كه تجديد ارزيابي دارايي ها موجب واقعي ش��دن سطح 
استهلاك، افزايش س��طح سودآوري شركت ها و به تبع 
كاهش ماليات مي شود، مجلس و دولت به عنوان دو نهاد 
نظارتي و اجرايي به منظور تسريع در روند اجرايي اين امر 

بايد مشوق هاي مالياتي را در نظر گيرند.

   تاثير دلار روي بورس
قيمت دلار روز گذش��ته كاهش ۲۰۰ توماني داشت و با 
رقم ۵۰ هزار و ۳۰۰ تا ۳۵۰ تومان معامله ش��د. ديروز در 
حالي دلار ريتم نزولي داشت كه روند تقاضا در بازار ارز به 

واسطه نزديكي به ش��روع سال جديد ميلادي افزايشي 
بود؛ اما سياست گذار با ارزپاشي توانست، جلوي رشد اين 
اسكناس را بگيرد. روز گذشته برخي معامله گران بازار ارز 
مي گفتند ريزش طلاي جهاني تاثير خود را در معاملات 
دلار گذاشته است. اما به نظر مي رسيد كه فشردگي قيمت 
دلار و تحركات محدود قيمت اين اسكناس، به خواست 

سياست گذار است.
ديروز قيمت دلار هرات افزايشي بود و قيمت طلا و سكه 
ريزش داشت. به عقيده معامله گران، دلار تهران بين اين 
دو، بلاتكليف بود و همين موضوع، فشار خريد در بازار ارز 
را بالا برد. كارشناسان اقتصادي اما معتقدند قيمت دلار 
در بلند مدت وابستگي زيادي به متغيرهاي كلان اقتصادي 
دارد و اخبار، رويدادهاي سياس��ي و ايجاد فضاي آرام در 
بازار، اثر كوتاه مدت بر قيمت ارز دارد. ديروز قيمت دلار 
در بازارهاي همسايه برخلاف دلار تهران افزايش داشت. 
قيمت دلار هرات با رش��د ۵۰ توماني با قيمت ۵۰ هزار و 
۱۰۰ تومان معامله شد. دلار سليمانيه رشد محدود ۱۰ 
توماني داشت و با قيمت ۵۰ هزار و ۴۷۰ تومان معامله شد. 
به گفته كارشناسان بحث رشد بازار سرمايه بحث ارزش 
جايگزيني است. اين بازار نسبت به كلاس دارايي ها يك 
كلاس جا مانده اس��ت. اين يك اصل اقتصادي است كه 
بازار ها خيلي نمي توانند از هم واگرا شوند. اگر يكي رشد 
كند بازار ديگر در طول زمان آن رشد را جبران مي كند. 
تثبيت نرخ دلار خيلي ربطي به جلوگيري از رش��د بازار 
ندارد. اما مي توان گفت اگر بانك مركزي به هر دليلي نتواند 
به تثبيت نرخ ارز با استفاده از خبردرماني ادامه دهد و دلار 
رشد كند، اين موضوع صرفا نيروي مضاعفي به بازار خواهد 
داد. برخلاف برخي اظهارنظرها در خصوص تثبيت نرخ 
دلار تا پايان سال، بعيد است كه بانك مركزي بتواند آن را 
ثابت نگه دارد چرا كه دلار زير ارزش ذاتي اش نگه داشته 
شده و با هر تكانه اي مي تواند كليت اقتصاد را تحت تاثير 

قرار دهد و اثرات تورمي شديد بر جاي بگذارد.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارش��نبه، 
ش��اخص كل بورس تهران ۵ هزار و ۴۵۲ واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح ۲ ميليون و 
۱۷۱ هزار و ۵۱ واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با كاهش ۲۷۱ واحد در رقم ۷۴۷ هزار و ۲99 واحدي 
ايستاد. ش��اخص كل فرابورس با افت ۱۷ واحدي به رقم 
۲6 هزار و ۱96 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با ريزش ۱۴9 واحد به سطح ۱۳۴ هزار و ۲۳۷ 

واحد رسيد. روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي 
به حقيقي بازار پس از ۵ روز منفي ش��د و ۳۷۳ ميليارد 
تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. روز اخير نماد 
وسالت براي س��ومين روز متوالي بيشترين خروج پول 
حقيقي را داشت كه ارزش آن 6۵ ميليارد تومان بود. پس 
از وسالت، نمادهاي شستا، فولاد، بازرگام، خساپا، وغدير 
و خودرو بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيش��ترين ورود پول حقيقي به نمادهاي وسپهر، 

تايرا، وسديد، جم و زاگرس تعلق داشت.
فولاد، اخابر و فملي نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه 
بيشترين اثر را در افت ش��اخص كل بورس داشتند. در 
مقابل شتران، تاپيكو و فارس از نمادهاي سبز بودند كه 
اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
هرمز، خاور و غصينو بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي وسپهر، بپاس و سرچشمه بيشترين 
اثر افزايش��ي را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در بين 
نمادهاي پرتراكنش بورس نماد ثشاهد بيشترين تراكنش 
را داشت و خگستر و شستا در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. 
در فرابورس نيز كمرجان، فصبا و وسپهر بيشترين تراكنش 
را داش��تند.  ارزش معاملات كل بازار سهام به ۱۰ هزار و 
۴۲۳ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه ۳۰۱ ميليارد تومان بود كه ۳ درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات 
خرد نيز با كاهش ۲9 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 

به رقم ۵ هزار و 8۵۱ ميليارد تومان رسيد.
در معاملات روز اخير نماد خساپا بيشترين ارزش معاملات 
بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 
۱۴۵ ميليارد تومان بود. پس از خساپا، ثشاهد بيشترين 
ارزش معاملات را داشت و آسياتك رتبه سوم بيشترين 
ارزش معاملات را ب��ه خود اختصاص داد و پس از آن، دو 
نماد وسپهر و خگستر در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش 
معاملات قرار گرفتند. در حجم معاملات نيز سهام خساپا 
با تعداد ۵ ميليارد و ۴۵6 ميليون و ۲۴6 هزار و ۳6۳ سهم 
در صدر قرار گرفته اس��ت. شستا در رتبه دوم بيشترين 
حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به وبصادر تعلق 
داشت. دو نماد خودرو و وتجارت نيز در رتبه هاي بعدي 
بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات 
چهارشنبه، ۵۱ نماد صف خريد داشتند و ۳۲ نماد با صف  
فروش مواجه بودند. مجم��وع ارزش صف هاي خريد با 
افت ۵۲ درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۱۵۰ ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

كاهش 9 درصدي به ۲۴۰ ميليارد تومان رسيد.
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صنايع مورد اقبال بورس كدامند؟
اقتصاد آنلاي�ن| اميرمحمد گلواني، كارشناس بازار 
سرمايه بيان اينكه احضار هلدينگ ها به سازمان بورس 
و اوراق بهادار، صرفا ني��رو محركه اي براي حركت بازار 
بوده  اس��ت، گفت: بازار در مح��دوده اي قرار گرفته بود 
كه انگيزه و دليلي براي افت بيش��تر در آن وجود ندارد 
و اين در ش��رايطي است كه بعد از تحميل ريسك هاي 
سيستماتيك ناشي از جنگ، كاملا واضح و مشخص بود 
كف بازار در محدوده يك ميلي��ون و 9۵۰ هزار واحدي 
است كه البته ارزش معاملات خرد هم مويد همين مساله 
است. وي با بيان اينكه بازار صرفا منتظر اخبار مثبتي بود تا 
حركت خود را آغاز كند، تصريح كرد: نمي توان اين رشد را 
فقط به تجديد ارزيابي ها مرتبط دانست؛ بلكه كليت بازار 
در ش��رايط ايده آلي قرار داشت و به نقطه اشباع فروش 
رسيده بود. به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، اخبار 
تجديد ارزيابي دارايي ها اما به عنوان يك نيرو محركه قوي 
در صحنه حاضر شد كه اكنون اثرات آن را شاهد هستيم. 
وي اظهار داش��ت: اين اثرگذاري از مخابره شدن خبر، 
برگزاري نشست هلدينگ ها با سازمان و شفاف سازي 
برخي از شركت ها رفته رفته پر رنگ تر نيز شده است؛ 
ضمن اينكه ارزش معاملات خرد نيز رشد قابل توجهي 

داشته كه براي تداوم اين روند ضروري است.
گلواني در خصوص رش��د بازار تصريح كرد: با توجه به 
ظرفيت خود بازار و البته اخبار تجديد ارزيابي دارايي ها 
به عنوان محرك اين ظرفيت، مي ت��وان مدعي بود در 
صورت شفاف سازي شركت ها در اين زمينه و انتشار آن 
در سامانه كدال، شاخص كل توان برگشت به سقف قبلي 
ارديبهشت ماه يعني دو ميليون و ۵۰۰ هزار واحدي را دارا 
است. وي ادامه داد: از آن جايي كه اين اخبار فاقد پشتوانه 
قوي بنيادي هستند، نمي توان انتظار عبور شاخص از 
سقف قبلي را در كوتاه مدت داشت؛ ضمن اينكه دلايل 
تاثيرگذار ديگري مانند نرخ خوراك، آزادسازي قيمت ها 
علي الخصوص خودرو و تغيير سياست بانك مركزي به 
سياست هاي انبساطي آن هم بعد از ۲ سال، مي توانند 
زمينه ساز رشد حداكثري ش��اخص شوند. گلواني در 
خصوص صنايع و نمادهاي پر اقبال بازار نيز گفت: قاعدتا 
صنايعي ك��ه دارايي زيادي دارن��د مي توانند به صنايع 
جذاب سرمايه گذاري تبديل شوند كه نمونه آن، صنايع 
زراعت، بانك ها و هلدينگ هاي چند رشته اي است كه 
در صدر اين ليس��ت جاي خواهند داش��ت. وي افزود: 
البته افزايش س��رمايه از محل تجديد در شركت هاي 
بزرگ فرآيند طولاني دارد و اگر افزايش سرمايه از محل 
سرمايه گذاري ها در شركت هاي سرمايه پذير را نيز شامل 
شود، طولاني تر خواهد شد؛ ضمن اينكه نمادهايي در 
صنايع مختلف وجود دارند كه از افزايش س��رمايه آنها 
ساليان سال است كه مي گذرد؛ بنابراين طبيعتا تجديد 
ارزياب��ي اجباري براي اين دس��ته از نمادها هم اتفاقي 

شگفت انگيز را رقم خواهد زد.

رونق بازار سيمان 
در آستانه زمستان

اكوايران| عرضه س��يمان در ميانه آذر ماه امس��ال 
بدون كسري ادامه دارد، در اين شرايط احتمال توقف 
اجب��اري توليد برخي واحدها به دلي��ل آلودگي هوا و 
ناترازي گاز باعث ش��ده تا معام��لات اين محصول در 
ميانه پاييز همچنان پررونق باشد. ظرف اولين هفته 
از آذر ماه بالغ بر يك ميليون و ۵۷۴ هزار تن س��يمان 
در رينگ فيزيكي بورس كالاي ايران عرضه ش��د. اين 
رقم شامل انواع سيمان فله و كيسه با انواع گريدها بود. 
حجم عرضه هفتگي س��يمان نسبت به حجم عرضه 
در هفته هاي گذشته تغيير محسوسي نداشت و تنها 
6۲ ه��زار تن بر حجم عرضه ها افزوده ش��د. براي اين 
ميزان محصول عرضه شده در رينگ صنعتي بورس 
كالاي ايران تقاضايي برابر يك ميليون و ۵۵۰ هزار تن 
از سوي متقاضيان به ثبت رسيد كه در نهايت به فروش 
يك ميليون و ۲6۴ هزار تن سيمان از اين بازار انجاميد. 
درحالي رينگ سيمان با استقبال پروپاقرص مشتريان 
مواجه است كه به شكل سنتي نيمه آذر زمان بارندگي 
سراسري در كشور و كاهش حجم خريد اين محصول 
ساختماني است؛ اما پاييز كم بارش در كشور باعث شده 
تا زمان اين كاهش تقاضاي فصلي نيز محدود ش��ود و 
بنابراين ظرف دومين هفته از آذر ماه رينگ سيماني ها 
پر رونق باشد. اين در حالي است كه ظرف هفته ابتدايي 
آذر ماه و در پي بروز بارش هاي سراسري در كشور اين 
رينگ با كاهش تقاضا و در نتيجه افت حجم معاملات 
روبرو بود. اما ادامه روزهاي آذر ماه با هواي آفتابي باعث 
شد تا مشتريان سيمان به رينگ فيزيكي بورس كالا 
بازگردند و به اين ترتيب ظرف دومين هفته از اين ماه 
بالغ بر 8۰ درصد عرضه ها معامله ش��دند. واحدهاي 
فولادي و س��يماني از جمله صنايع اصلي انرژي بر در 
كشور محسوب مي شوند؛ با آغاز فصل سرما در كشور 
و با توجه به احتمال ناترازي گاز، احتمال توقف توليد 
اجباري اين صنايع مطرح مي شود و اين موضوع بر روند 
معاملات اين محصولات در رينگ فيزيكي بورس كالا 
اثرگذار مي شود. اگرچه فعلا خبري از قطعي يا كاهش 
گاز اختصاص داده ش��ده به صنايع س��يمان منتشر 
نشده است، اما زمزمه كمبود گاز در واحدهاي احيای 
آهن به گوش رسيده و بنابراين فعالان بخش سيمان 
واهمه سرايت اين وضعيت به اين حوزه را نيز دارند. در 
عين حال آلودگي سراسري هوا در كشور با بروز سرما و 
پديده وارونگي هوا باعث شده تا احتمال توقف اجباري 
واحدهاي توليدي آلاينده نظير سيماني ها مطرح شود 
و اين پيش بيني نيز محرك خريد در اين رينگ باشد. 
سيمان كالايي مصرفي است و وضعيت ساخت وساز بر 
معاملات اين محصول اثرگذار مي شود. اگرچه ظرف 
سال هاي اخير از حجم پروژه هاي ساخت وساز در كشور 
كاسته ش��د و اين موضوع واحدهاي نوردي كشور را با 
چالش جدي ركود مواجه كرده است، اما وضعيت براي 
توليدكنندگان سيمان متفاوت بود. تفاوت نرخ قابل 
توجه ميان سيمان و فولاد و قيمت به مراتب پايين تر 
سيمان نسبت به فولاد باعث شده است تا سازندگان، به 
سراغ ساخت سازه هاي با اسكلت بتني به جاي ساخت 

سازه هاي اسكلت فلزي بروند.

افزايش سرعت انتشار
گزارش مالي ناشران

مجي��د عش��قي، رييس س��ازمان بورس در مراس��م 
روز حس��ابدار اظهار داش��ت: لازمه توس��عه اقتصاد، 
مردمي سازي آن است و اين مهم بدون شفافيت مالي و 
اعتماد فعالان اقتصادي محقق نمي شود. وي ادامه داد: 
در شرايط كنوني كه مخاطبان و استفاده كنندگان از 
گزارش مالي افزايش يافته است و براي نمونه هم اكنون 
در بازار سرمايه ۵۰ ميليون نفر در بازار سرمايه فعاليت 
مي كنند، نياز به گزارش هاي مال��ي قابل اتكا افزايش 
يافته است و بدون گزارش شفاف نمي توان شاهد حضور 
فعالان بود. عشقي اظهار داشت: هم اكنون 8۰۰ ناشر 
در بازار سرمايه فعاليت مي كنند كه در 6 ماهه ابتدايي 
امسال ۲۳ هزار اطلاعيه منتشر كردند و بيش از يك هزار 
نهاد مالي در بازار سرمايه فعاليت دارند كه خود مشمول 
دستورالعمل ها مي شوند و از آنها استفاده مي كنند. وي 
خاطرنش��ان كرد: بايد در حوزه اطلاعات و گزارشگري 
مالي فعاليت كنيم و اين گزارش ها بايد به موقع باشند. 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد: كيفيت 
گزارش هاي حسابرس��ي خوب نيست و براي رفع اين 
مشكل به دنبال اين هس��تيم تا هزينه حسابرسي به 
صورت واقعي پرداخت شود. وي اظهار داشت: آمادگي 
داريم تا ب��ا همكاري جامعه حس��ابداري، مدلي براي 
اصلاح رويه دس��تورالعمل تدوين و ضروري اس��ت بر 
كيفيت گزارش هاي حسابرسي تمركز كنيم. عشقي 
بيان داشت: هم اكنون موسسات حسابرسي معتمد در 
سازمان بورس ۵۳ موسسه است كه ۲۰ درصد جامعه 
حسابداري را شامل مي ش��ود و با توجه گسترش بازار 
سرمايه اميدواريم موسسات بيشتري شرايط درج شده 
در دستور العمل را داشته باشند. وي با تاكيد بر اينكه بايد 
حرفه حسابداري با موضوعات محيطي هماهنگ شود، 
ادامه داد: موسسات حسابرسي بايد در استقرار حاكميت 
شركتي كه بازار سرمايه در اين حوزه مشكلاتي دارد، 
كمك كنند و اقدامات موثري انجام دهند. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار خاطرنشان كرد: در بازار سرمايه در 
نظر داريم رتبه بندي حاكميت شركتي را عملياتي كنيم 

كه با كمك حسابرسان محقق مي شود.

تأييد منع مالكيت انحصاري 
 اشخاص در شركت هاي

تأمين سرمايه
سنا| محمد جوانمردي، مدير امور حقوقي و انتظامي 
سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در پي طرح شكايت 
يك موسسه حقوقي در ديوان عدالت اداري با موضوع 
»ابطال صورتجلسه ۱۰آبان ۱۴۰۱ شوراي عالي بورس و 
اوراق بهادار در خصوص ايجاد محدوديت در نقل و انتقال 
سهام ش��ركت هاي تأمين سرمايه«، هيات تخصصي 
اداري و ام��ور عمومي ديوان عدالت اداري، مصوبه فوق 
را منطبق بر قانون و تصويب آن را در حدود صلاحيت 
و اختيارات شوراي عالي بورس و اوراق بهادار دانسته و 

درخواست ابطال مصوبه را رد كرد.
وي، در توضيح اين موضوع خاطرنشان كرد: مصوبه ۱۰ 
آبان۱۴۰۱ شوراي عالي بورس و اوراق بهادار مقرر كرده 
اس��ت كه حضور حداقل سه گروه سهامداري مستقل 
با حداكثر ۳۰ درصد و در مجموع ۷۵ درصد س��هام در 
تأسيس شركت هاي تأمين سرمايه الزامي است. مطابق 
اين مقرره، نصاب هاي ف��وق در خصوص نقل و انتقال 
سهام ش��ركت هاي تأمين سرمايه در حال فعاليت نيز 

لازم الاتباع است.
جوانم��ردي در ادامه بيان كرد: ش��وراي عالي بورس و 
اوراق بهادار به عن��وان بالاترين ركن بازار اوراق بهادار و 
نهاد صالح تصويب سياست هاي كلان آن بازار، با تنظيم 
اين مصوبه درصدد حمايت از حقوق سرمايه گذاران و 
س��اماندهي و حفظ بازار شفاف و منصفانه اوراق بهادار 
از طريق ايج��اد فضاي رقابت و جلوگيري از انحصار در 
تشكيل و مديريت شركت هاي تأمين سرمايه به عنوان 
مصداقي مهم از نهادهاي مالي فعال در بازار سرمايه بوده 
و بر همين اساس اين مصوبه هم سو و مطابق با خط مشي 
كلي و سياست هاي مقرر در »قانون اجراي سياست هاي 

كلي اصل ۴۴ قانون اساسي« به تصويب رسيده است.
وي در ادامه اف��زود: ديوان عدالت اداري نيز با رد ادعاي 
شاكي و با پذيرش صلاحيت شوراي عالي بورس و اوراق 
بهادار در تصويب مقرره فوق، اينگونه اس��تدلال كرده 
است كه مصوبه ش��وراي عالي بورس و اوراق بهادار در 
خصوص شركت هاي تأمين سرمايه به عنوان يكي از 
انواع نهادهاي مالي، مبتني بر اصول كلي و احكام و قواعد 
انحصارزدايي موضوع قانون اجراي سياست هاي كلي 
اصل ۴۴ قانون اساس��ي و قانون بازار اوراق بهادار بوده 
است و براي جلوگيري از مالكيت انحصاري اشخاص در 
شركت هاي تأمين سرمايه و در راستاي تعميق بازار و 
حمايت از حقوق سرمايه گذاران و در مقام اعمال تكاليف 
نظارتي شوراي عالي بورس و اوراق بهادار تصويب شده 
اس��ت. از اين رو، اين مقرره مغايرتي با قانون نداشته و 
خارج از حدود اختيارات آن شورا نيست بنابراين، راي 
به رد شكايت و عدم ابطال مصوبه شوراي عالي بورس و 

اوراق بهادار صادرشده است.

تغيير دامنه مظنه بازارگرداني 
در واحدهاي صندوق هاي 

سرمايه گذاري
فراب�ورس| با توجه به مصوبه س��يصد و هفتاد و 
سومين جلسه هيات مديره شركت فرابورس و در 
راستاي اجراي مفاد ماده ۲۰ دستورالعمل فعاليت 
بازارگرداني در بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس، 
دامنه مظنه بازارگرداني در واحدهاي صندوق هاي 

سرمايه گذاري قابل معامله تغيير كرد.
گفتني است؛ ساير پارامترهاي بازارگرداني مربوط 
به صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله مطابق 
با اطلاعيه ش��ماره ۴8۰۷/الف/۰۱ مورخ ۳ اسفند 

۱۴۰۱ اين شركت، بدون تغيير باقي ماند.

»تعادل«گزارشميدهد

دو روي متفاوت در بازار سرمايه

اهميت ارزيابي مولفه هاي تاثيرگذار بر صنايع
بيستمين نشست ميز صنعت سازمان بورس و اوراق 
به��ادار با موض��وع صنعت س��رمايه گذاري به همت 
مديريت نظارت بر ناش��ران و اداره ميزهاي صنعت و 
رتبه بندي ناش��ران اين س��ازمان و با حضور عليرضا 
ناصرپور، عضو هيات مديره س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار، رضا عيوضلو، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران 
سازمان بورس، رسول سعدي دبيركل كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري، ولي اله جعفري، مدير نظارت بر ناشران 
سازمان بورس و جمعي از مديران و فعالان اين صنعت 
برگزار شد. عليرضا ناصرپور، عضو هيات مديره سازمان 
بورس و اوراق بهادار در اين نشس��ت با اشاره به اينكه 
موارد موثري در بيستمين ميز صنعت مطرح شد، گفت: 
به طور حتم برخي موارد مطرح ش��ده در ميز صنعت 
نيازمند پيگيري و تصميم گيري از سوي سازمان بورس 

و اوراق بهادار و مراجع ذي صلاح است.
وي اف��زود: در حال حاضر هلدينگ ه��ا بايد ماده ۵8 
اساسنامه را رعايت كنند اما در برخي موارد اين ماده 
از سوي هلدينگ ها رعايت نمي شود و در عين حال، 
ناشر صورت جلسه برگزاري مجمع را براي تاييد ارايه 
مي كند كه در اين وضعيت سازمان آن را تاييد نكرده و 

به همين دليل نماد ناشر بسته باقي مي ماند.
ناصرپور عنوان كرد: از سويي ديگر، نياز مالي شديدي 
 كه در عم��ده هلدينگ ه��ا وجود دارد، مس��تقيم يا 
غير مستقيم مرتبط به صندوق هاي بازنشستگي است 

كه نياز مبرم به نقدينگي در شرايط خاص دارند.

   متغيرهاي تاثيرگذار بر بازار سرمايه
دغدغه شركت هاي سرمايه گذاري

در ادام��ه رضاعيوضلو، معاون نظ��ارت بر بورس ها و 
ناش��ران س��ازمان بورس و اوراق بهادار نيز بررسي 
مسائل و مشكلات صنايع كشور را از اهداف برگزاري 
ميز صنعت در حوزه هاي مختلف، ذكر كرد و گفت: 
پس از برگزاري اين جلس��ات، همكاران ميز صنعت 
به صورت اجمالي گزارش��ي از مس��ائل اساس��ي و 
مش��كلات صنايع تهيه كرده و به نهادهاي ذي ربط 

براي رسيدگي به مشكلات آنان ارسال مي كنند.
عيوضل��و اف��زود: تاكن��ون گزارش ه��اي مدوني از 
حوزه هاي مربوط به صنايع مختلف تهيه ش��ده و از 
مراجع مختل��ف پيگيري هاي لازم ب��ه منظور رفع 

مشكلات و مسائل مختلف صورت گرفته است.
وي در ادامه با اعلام اينكه مسائل به صورت اثربخش تر 
پيگيري مي ش��ود، اف��زود: خروجي سياس��ت گذار 
اقتصادي اين اس��ت ك��ه ضمن تهي��ه متغيرهاي 
اقتصادي اثرگذار بر فعاليت شركت ها، منافع ذينفعان 
به ويژه س��هامداران را نيز بيش از پيش مورد توجه 

قرار دهد.
به گفته اين مقام مس��وول؛ انتظار مي رود مس��ائل 
و مش��كلات صنايع ب��ه سياس��ت گذاران اقتصادي 
منعكس و راهكارهاي مربوط به آن ارايه و اجرا شود.

عيوضلو تصريح ك��رد: تمام متغيره��اي تاثيرگذار 
ب��ر ب��ازار س��رمايه مس��اله و دغدغه ش��ركت هاي 

س��رمايه گذاري اس��ت، از اين رو، با همكاري كانون 
نهادهاي س��رمايه گذاري، به مش��كلات و مسائل و 
دريافت نقطه نظرهاي ش��ركت هاي سرمايه گذاري 

رسيدگي خواهد شد.

   متغيرهاي تاثيرگذار بر صنايع
وي تاكيد كرد: بهتر است قبل از برگزاري ميز صنعت 
متغيرهاي تاثيرگذار در صنايع كه دغدغه شركت ها 
است از سوي كانون نهادهاي سرمايه گذاري دريافت 

و در اختيار سازمان بورس گذاشته شود.
معاون نظارت بر بورس ها و ناش��ران سازمان بورس 
و اوراق بهادار از اس��تقبال س��ازمان درباره الزامات 
گزارش��گري خبر داد و اف��زود: برگزاري جلس��ه با 
ش��ركت هايي كه ايده در حوزه گزارش��گري دارند 
بس��يار مهم اس��ت و همكاران س��ازمان ب��ورس به 
خص��وص در بخ��ش ناش��ران از ايده ه��اي موجود 
در ح��وزه الزامات گزارش��گري براي ش��ركت هاي 
سرمايه گذاري استقبال مي كنند. به گفته اين مقام 
مسوول يك سري مش��كلات اجرايي وجود دارد كه 
به اداره ثبت ش��ركت ها برمي گردد كه با ابلاغ قانون 
جهش تامين مالي، مش��كلات موجود رفع خواهد 
ش��د. وي تاكيد كرد: به نظر مي رسد مي توان براي 
نهاده��اي مالي تح��ت نظارت اين ام��كان را فراهم 
كرد كه بين س��رمايه گذاران نهادي و نهادهاي مالي 

تمايزي قائل شد.

   آمادگي كانون نهادهاي سرمايه گذاري 
براي حل مسائل منطقي

در ادامه اين نشس��ت؛ رس��ول س��عدي، دبيركل 
كانون نهادهاي س��رمايه گذاري نيز ب��ا بيان اينكه 
گزارش هاي قابل توجه، جامع و كارشناس��ي شده 
در ميزهاي صنعت مطرح مي شود، گفت: برگزاري 
جلس��ات ميز صنعت نش��ان دهنده اين اس��ت كه 
س��ازمان بورس نگاه كاملا كارشناس��ي به مسائل 
صنعت دارد و در صورت وجود هر مشكلي، درصدد 

رفع آن است.
وي عنوان ك��رد: كانون نهادهاي س��رمايه گذاري 
صداي مديران ش��ركت ها را در حوزه هاي مختلف 
شنيده و آماده پيگيري مسائل و مشكلات منطقي، 

كارشناسي و اصولي آنان است.
گفتني اس��ت، در بيس��تمين ميز صنعت، مديران 
عامل شركت ها به مسائل و مشكلات خود در صنعت 
سرمايه گذاري پرداختند.لازم به ذكر است؛ برگزاري 
ميز صنايع و مكاتبه با نهادهاي ذي صلاح براي رفع 
مشكلات صنايع، تهيه و تنظيم گزارش هاي ماهانه، 
تهيه گزارش هاي خ��اص، اقدامات لازم در ارتباط با 
ناشران اوراق بهادار، برگزاري جلسات درون سازماني 
و دوره هاي آموزشي و تجليل از ناشران برتر از جمله 
مهم ترين اقدامات حوزه نظارت بر ناش��ران سازمان 
بورس و اوراق بهادار در نيمه نخس��ت سال جاري به 

شمار مي رود.



عضو هي��ات علمي مرك��ز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي از فرونشست جدي در مسير راه آهن تهران-

مشهد خبر داد. او همچنين درباره خطر فرونشست 
در فرودگاه مهرآباد اظهار كرد، اثرات فرونشس��ت در 
فرودگاه مهرآباد نمايان و مشهود نيست و فعلا نگراني 

وجود ندارد.
به گزارش »تعادل«، در سال 1400 مركز تحقيقات 
راه، مسكن و شهرسازي، در گزارشي علمي و پژوهشي 
اعلام كرد: از 31 استان كشور، در محدوده 18 استان، 
پهنه هاي با خطر بسيار بالا و بالاي فرونشست زمين 
گستردگي دارد. در محدوده 195 شهر )16% شهرها( 
و اراضي اطراف آن زون هاي با خطر بالا و بسيار بالاي 

فرونشست زمين قرار دارد.
از جمعيت ش��هري 60 ميليوني ايران )آمار 1395( 
بالغ بر 28 ميليون و 500 هزار نفر در شهرهايي زندگي 
مي كنن��د كه ب��ر روي زون هاي با خطر بالا و بس��يار 
بالاي فرونشس��ت زمين يا در مجاورت آن قرار دارند 
)حدود 48درصد جمعيت ش��هري كشور( حدود 8 
ميليون و 720 هزار واحد مس��كوني شهري بر روي 
زون هاي فرونشس��تي با خطر بالا و بس��يار بالا يا در 
مجاورت آن واقع شده است. حدود دوميليون و 370 
هزار واحد مس��كوني از تع��داد كل واحدهاي واقع بر 
زون هاي خطرناك فرونشستي، فاقد اسكلت هستند. 
)آمار 1395( در ميان ش��هرهاي ايران، شهر اصفهان 
بالاترين ريسك فرونشست زمين را داراست و در ميان 
استان هاي كشور پهنه اس��تان هاي تهران، خراسان 
رضوي، اصفهان، كرمان، قم و همدان نسبت به ساير 
استان هاي كشور، ريسك فرونشست بالاتري را دارند.

بر اساس اين گزارش، علي رغم مطالعات و بررسي هاي 
پيش��ين، اينك اما آثار فرونشس��ت زمين در برخي 
از مناطق كشور »مشهود« اس��ت و به عبارتي پيش 
بيني ها، تحق��ق يافته اس��ت. با اين ح��ال، به گفته 
كارشناسان براي جلوگيري از برخي حوادث و فجايع 
ناشي از فرونشست زمين فرصت وجود دارد. اين مساله 

اما مستلزم توجه مسوولان است.

   خطر جدي در ورامين و نيشابور
در اين ح��ال، علي بيت الهي، عضو هيات علمي مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرس��ازي با بيان اينكه در 
چندين مسير ريلي و فرودگاه ها موضوع فرونشست را 
مورد مطالعه قرار داديم اعلام كرد: يكي از مسيرهاي 
ريلي كه موض��وع فرونشس��ت در آن ج��دي بوده، 
راه آهن تهران-مشهد اس��ت، به طوري كه در نقاطي 
از اين راه آهن آثار فرونشس��ت كاملا مش��هود است.

بيت اله��ي در گفت وگو با ايلنا درباره فرونشس��ت در 
محدوده زيرس��اخت هاي حمل و نقل اظهار كرد: در 

چندين مسير ريلي و فرودگاه ها موضوع فرونشست 
را مورد مطالعه قرار داديم و يكي از مس��يرهاي ريلي 
كه موضوع فرونشس��ت در آن جدي ب��وده، راه آهن 
تهران-مشهد است. به طوريكه در نقاطي از اين راه آهن 
آثار فرونشست كاملا مشهود است.  وي ادامه داد: در 
اين مسير ريلي در قطعه نزديك به ورامين در ايستگاه 
حوالي ابردژ و در ادامه مسير نزديك به ايستگاه نيشابور 
به شدت آثار فرونشست مشهود و بسيار هم خطرناك 
اس��ت. عضو هيات علمي مركز تحقيقات راه، مسكن 
و شهرس��ازي گفت: با توجه به بروز شكاف و حفرات، 
احتمال اينكه اين مسير ريلي و خطوط ريزش داشته 
باشد، وجود دارد. اين خطر بالقوه محتمل است از اين رو 
بايد اقدامات مقابله اي، تمهيدات مهندسي ديده شود 
و راهكارهايي وجود دارد و مي توان اقدامات انجام داد 

تا خطر فرونشست را به حداقل رساند.

   انجام ايمن سازي راه آهن تهران- مشهد
بيت الهي با بيان اينكه درباره راه آهن تهران - مش��هد 
اقدامات��ي را انجام داده ايم، افزود: در نقاط ش��كاف ها 
و حف��رات را با م��وادي پر كرديم و مي ت��وان با روش 
عايق بندي جلوي گسترش اين عوارض به حريم ريل 
گرفت. اين اقدامات در دنيا هم تجربه شده  است و تمام 
مواد و تجهيزات و دانش تخصصي آن در كش��ورمان 
وج��ود دارد و موانعي از اين بابت وجود نيس��ت. وي 
با اش��اره به انتش��ار اخباري درباره خطر فرونشست 
در فرودگاه مهرآباد اظهار كرد: اثرات فرونشس��ت در 
فرودگاه مهرآباد نمايان و مشهود نيست و حاشيه هاي 
پهنه فرونشس��تي جنوب غرب ته��ران در مجاورت 
اين منطقه قرار گرفته و فعلا نگراني وجود ندارد. اما با 
تدوام اين روندي كه درباره كاهش آب هاي زيرزميني 

وجود دارد، احتمال اين است كه طي سال هاي آينده 
مشكلاتي ايجاد شود و بايد شدت اين روند مانيتور و 
رصد شود اما اينگونه نيست كه باندهاي پرواز فرودگاه 

مهرآباد در معرض فرونشست قرار داشته باشد. 

   ايران پرخطر است
عضو هي��ات علمي مرك��ز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي با اش��اره به نرخ فرونشست در ايران تاكيد 
كرد: نزديك به 5 تا ١٠ درصد فرونشست هاي دنيا در 
حدود ١٠ تا ١٢ سانتي متر است و اغلب فرونشست هاي 
دنيا ن��رخ كمتر از ١٠ درصد را دارن��د اما ٣ تا 4 درصد 
فرونشس��ت ها در دني��ا بالاي ٢٠ درصد اس��ت اما در 
ايران در چند استان نرخ فرونشست بالاي ٢٠ درصد 
است و به طور متوسط نرخ فرونشست در ايران بالاتر از 
١٠ درصد است.بيت الهي گفت: ايران جزو كشورهاي 
پرخطر در فرونشست در دنيا است به طوري كه 5 درصد 

فرونشست هاي دنيا چنين نرخ هاي بالا را دارند.

   فرونشست هاي سريالي تهران
به گزارش »تعادل« نتايج تحقيق كميسيون كشاورزي 
آب و صناي��ع غذايي اتاق بازرگاني تهران كه اواخر دهه 
1390 منتشر شد، نشان مي دهد كه خطر فرونشست 
زمين در مناطق 16، 17، 18، 19 و 20 تهران جدي است 
و اين درحالي است كه بخش هاي قابل توجهي از خطوط 
راه آهن، خط��وط مترو، لوله هاي نف��ت و گاز، جاده ها، 
بزرگراه ها و پل هاي ارتباط��ي پايتخت در اين مناطق 
واقع شده اند. بر اس��اس آخرين گزارش اتاق بازرگاني 
تهران، جنوب پايتخت به طور جدي با مخاطرات نشست 
زمين مواجه است و بررسي ها و گزارش هاي مطالعاتي 
نش��ان مي دهد كه در ميان مناطق 22گانه تهران، در 

مناطق شمالي و به طور كلي در شهر تهران دو عامل براي 
فرونشست وجود دارد كه عامل اول فرسودگي تاسيسات 
شهري ازجمله فرسودگي لوله هاي آب و نشت آب و در 
نتيجه نشست زمين ناش��ي از اين عامل است و عامل 
ديگر حفاري هاي صورت گرفته ازجمله ش��بكه مترو 
است كه با چند مورد از اين فرونشست ها در شهر تهران 
مواجه بوديم.اما در س��اير مناطق كه عمدتا در جنوب 
تهران واقع است، به دليل افت آب هاي زيرزميني و آثار 
تكتونيكي آن نشس��ت زمين خطري جدي محسوب 
مي شود و بايد به آن توجهي فوق العاده كرد.مطابق اين 
مطالعه، حدود 25كيلومتر از طول كمربندي آزادگان، 
حدود 28كيلومتر از طول اتوبان قم، حدود 21كيلومتر 
جاده ساوه و بزرگراه بهشت زهرا كه همگي اين نقاط به 
عنوان اصلي ترين محورهاي جابه جايي كالا و مسافر در 
استان تهران شناخته مي شوند، با پتانسيل فرونشست 
مواجه هستند. همچنين خروجي هاي راه آهن تهران-

جنوب و تهران-تبريز، شاخه هاي جنوبي مترو به سمت 
اسلامشهر و حرم مطهر حضرت امام خميني و همچنين 
بخش هايي از خطوط مترو در مركز شهر و نيز بخشي از 
فرودگاه مهرآباد ته��ران، در اين محدوده مخاطره آميز 
قرار مي گيرند. در كل، حدود 120كيلومتر خط راه آهن 
و 25كيلومت��ر از خطوط مترو، ح��دود 200كيلومتر 
اتوبان هاي بين ش��هري، حدود 2300كيلومتر راه ها و 
معابر شهري و بين ش��هري اصلي و فرعي، 2 انبار مواد 
نفتي و س��وختي و 44جايگاه پمپ بنزين و 15جايگاه 
پمپ گاز، 7 ايس��تگاه گاز، 30 كيلومتر طول لوله نفت 
و نيز بيش از 70 كيلومتر خطوط فش��ار قوي و بيش از 
200كيلومتر خطوط اصلي گاز در محدوده فرونشست 

تهران قرار دارد.

   فرونشست درحال پيشروي به
مناطق شهري پايتخت

پيش از اين، در اواس��ط اس��فند س��ال گذشته، علي 
جاويدانه، رييس س��ازمان نقشه برداري كشور گفته 
بود: حدود 15 تا 16 درصد فرونشست ها در ايران بيش 
از 20 س��انتي متر در سال است و از اين جهت شرايط 
نگران كننده است.جاويدانه افزوده بود: فرونشست در 
تهران خطرناك اس��ت و نزديك به 20 سانتي متر در 
سال است اما در ايران موارد ديگري وجود دارد كه نرخ 
خطرناك تري دارند. مانند برخي مناطق كرمان كه نرخ 
40 سانتي متر فرونشست در سال را دارند. فرونشست 
يك پديده طبيعي است و مناطق جنوب غرب تهران 
درگير آن هستند. از اين جهت كه علت آن برداشت آب 
زير زميني است معمولا اين اتفاق در مناطق كشاورزي 
رخ مي دهد اما در حال حاضر ش��اهد نزديك ش��دن 

مناطق فرونشست به مناطق شهري هستيم.
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تكذيب گم شدن 17 هزار 
ميليارد تومان در شهرداري تهران

رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند شورا درواكنش 
به شايعاتي كه ديروز به نقل از وي در رسانه ها منتشر شد، 
تصريح كرد: بنده هيچ جا سخني از گم شدن 17 همت 
در شهرداري تهران نگفته ام. احمد صادقي رييس كميته 
شفافيت و شهر هوشمند شوراي شهر تهران در گفت وگو 
با فارس درباره حواشي مطرح شده گفت: روز سه شنبه در 
صحن شوراي اسلامي شهر تهران توسط خزانه دار شورا 
در خصوص درآمد و هزينه هاي شهرداري گزارشي قرائت 
شد.  وي افزود: اين گزارش براي درآمدهاي شهرداري 
و س��هم درآمدهاي پايدار و غير پايدار و مصارف بودجه 
در 7 ماهه نخس��ت بوده است. در خصوص اين گزارش 
سوالاتي در حوزه مصارف مطرح شد كه وظيفه بنده به 
عنوان عضو شورا و رييس كميته شفافيت، سوال كردن 
و شفاف سازي درباره مصارف و هزينه ها است. صادقي 
ادامه داد: سوال اين بوده كه بر اساس گزارش هاي واصله 
در سامانه شفافيت در سال 1401، درآمد سال 1401، 
بالغ بر 67 همت نقد، 2 همت غير نقد و 11 همت غير نقد 
غير قابل تخصيص بوده كه در مجموع 80 همت گزارش 
در سامانه شفافيت موجود است.  رييس كميته شفافيت 
و شهر هوشمند شورا خاطرنشان كرد: مطابق با همين 
گزارش مصارف بودجه با جمع مصارف غير نقد هزينه ها 
بالغ بر 52.5 همت در سايت شفافيت هزينه درج شده 
اس��ت. يعني از سر جمع درامد نقد و غير نقد بالغ بر 17 
همت در سامانه درج نشده است. صادقي تاكيد كرد: بنده 
هيچ جا سخني از گم شدن 17 همت در شهرداري تهران 
نگفته ام بلكه پرداخت علي الحس��اب ها در شهرداري 
تهران بابت پروژه ها كه هنوز به صورت وضعيت نهايي 
نرسيده و امكان ثبت آن درسامانه شفافيت وجود ندارد 
زمان بر است وپيشنهاد شد در آينده ريز پرداخت هاي 
علي الحس��اب هم بابت پروژه ها ارايه گردد. وي يادآور 
شد: متاس��فانه از بدو ش��روع مديريت ش��هري دوره 
 جديد برخ��ي تنها به دنبال مطامع سياس��ي ش��ان
 بوده اند و به جاي آنكه س��خن حق را منعكس كنند با 

كلمات بازي كرده و حقيقت را نگفته اند.

آمار پروانه ساخت هتل هاي 
پايتخت اعلام شد

مسوول دبيرخانه هلدينگ گردشگري شهر تهران با ارايه 
آماري از مجوز هتل هاي در حال ساخت پايتخت، گفت: 
طي 2 سال گذشته پروانه ساخت 7 هتل در مناطق يك، 
5، 6، 7 و 12 تهران صادر شده است. به گزارش فارس، 
سيد محمدحسين حجازي در نشست مقدماتي كنگره 
علمي و تخصصي هتلداري و نشست مشترك شگرف در 
ايران كه با عنوان سياست گذاري در صنعت هتل داري 
برگزار شد، بيان كرد: از سال 1400 تاكنون پروانه ساخت 
دو هتل در منطقه يك با جمع 61 طبقه، هتلي 20 طبقه 
در منطقه 5، هتلي 46 طبقه در منطقه 6، يك هتل 33 
طبقه در منطقه 7 و دو بوتيك هتل با جمع 25 طبقه 
در منطقه 12 تهران توسط شهرداري صادر شده است. 
وي ادام��ه داد: علي رغم زحمات زياد عزيزان در بخش 
خصوصي و دولتي، فضاي شهري تهران با كمبود هتل 
روبرو است. يكي از اولين برنامه هاي شهرداری تهران اين 
بود كه هتل هاي پنج ستاره در جوار پارك ها و  بوستان ها 
ساخته شوند. حجازي گفت: ش��ايد در رابطه با بحث 
هتلداري به اين نتيجه برسيم كه براي وضعيت هتل هاي 
شهر تهران فكر جديدي انديشيده شود  به همين دليل 
در زمينه هاي مختلف هتلداري و جذب سرمايه از بخش 
خصوصي دعوت مي كنيم تا جلسه اي با شهردار تهران 

داشته باشيم و تصميمات جدي در اين زمينه بگيريم.

 پايش كنار جاده اي
 آلايندگي خودروها

مديرعامل س��تاد معاينه خودروه��اي تهران گفت: 
ناوگان خودروهاي سنگين به علت فرسودگي و عدم 
پايداري در حفظ شرايط مورد تاييد در مراكز معاينه 
فني، نياز به كنترل مضاعف در س��طح شهر دارند. به 
گزارش ايلنا، ش��ادي مالكي، مديرعامل ستاد معاينه 
فني با اشاره به اجراي طرح مشترك ستاد معاينه فني 
و پليس راهور تهران براي پايش آلايندگي خودروها 
گفت: بنا بر آخرين سياهه انتش��ار شهرداري تهران 
منابع متحرك در توليد آلاينده هاي گازي سهم 83 
درص��دي و در توليد ذرات معلق س��هم 61 درصدي 
دارند كه با توجه به س��هم عمده اي��ن منابع در ايجاد 
آلودگي ش��هر تهران اجراي طرح هاي��ي براي پايش 
مستمر اين ناوگان مورد نياز است. در همين راستا اين 
ستاد در برنامه اي مشترك با پليس راهور تهران بزرگ 
نس��بت به راه اندازي مجدد واحده��اي كنترل كنار 
جاده اي براي پاي��ش وضعيت آلايندگي خودروهاي 
سنگين و سبك اقدام كرده اس��ت. مديرعامل ستاد 
معاينه فني در توضيح نحوه اجراي اين طرح مشترك 
اظهار داش��ت: در اين طرح خودروها كه در شهر تردد 
مي كنند، به صورت تصادفي متوقف و با اس��تفاده از 
تجهيزات ميزان آلايندگي آن اندازه گيري مي شود. در 
اين بررسي، خودروهاي آلاينده و دودزا توسط پليس 
راهور جريم��ه و با كنترل آنلاين معاينه فني آنان، در 
صورت صحت معاينه فني و مردودي در آزمون نسبت 
به ابطال آن اقدام مي ش��ود. وي در توضيح اين مساله 
كه چه خودروهايي شامل اين طرح مي شوند، افزود: 
حسب هماهنگي انجام شده با پليس راهور تهران بزرگ 
در اين طرح، كليه خودروهاي سبك و سنگين مورد 
ارزيابي و كنترل قرار مي گيرند. درسنوات گذشته اين 
طرح تنها براي خودروهاي سنگين اجرا مي شد كه از 
امسال با توجه به طرح ابطال معاينه فني خودروهاي 
دودزا و داراي نق��ص فني توس��ط پليس خودروهاي 
سبك نيز كنترل مي شوند. البته ناوگان سنگين به علت 
فرسودگي و عدم پايداري در حفظ شرايط مورد تاييد 
در مراكز معاينه فني كه در بحث آلايندگي حدود آن 
توسط سازمان حفاظت محيط زيست تعيين مي شود 

نياز به كنترل مضاعف دارند.

ايران مسير جديد قزاقستان 
براي حمل كالا به اروپا

تهران- ايرنا| قزاقس��تان اعلام كرد: براي حمل 
كالاهاي خود به اروپا از مسير جديد »تركمنستان- 
ايران« استفاده خواهد كرد كه »هم مطمئن تر است 

و هم ارزان تر«.
به گزارش ايرنا به نقل از خبرگزاري فرغانه، ساتزان 
ابلاليف معاون وزير حمل و نقل قزاقستان اعلام كرد 
كه دولت اين كش��ور با ايران و تركمنستان »براي 
تضمي��ن ترانزيت مطمئن زمان��ي كه حامل هاي 
داخلي از مس��ير جنوبي براي تحويل كالا به اروپا 
استفاده مي كنند« مذاكراتي انجام داد. وي گفت: 
اين همكاري براي ما اجباري اس��ت، زيرا هش��ت 
ايست بازرس��ي از 13 ايستگاه واقع بين بلاروس و 
كشورهاي اروپايي تا به امروز بسته شده است. اين 
مقام قزاقستان تصريح كرد: همه پست هاي بازرسي 
بين روسيه و فنلاند نيز بسته است. به گفته طرف 
بلاروسي، پست هاي بازرس��ي اروپايي با حداكثر 
40 درصد ظرفيت استاندارد خود كار مي كنند. به 
دليل اين وضعيت، توقف خودروهاي قزاقستان در 
مرزهاي بلاروس-ليتواني و لتوني در حال افزايش 
اس��ت. وي تصريح كرد: مسير ايران- تركمنستان 
به خاطر بسته شدن تمام بازرسي هاي كشورهاي 
اروپايي مرزي با روسيه و بلاروس برنامه ريزي شده 
اس��ت. به گفته ابلاييف، با وجود مش��كلات اخير 
به طور كلي در سال هاي اخير روند مثبتي در حمل 
و نقل بار صادراتي و وارداتي با كش��ورهاي اروپايي 
وجود داشته اس��ت. كميته مرزي ايالتي بلاروس 
روز گذشته گزارش داد كه بيش از 3 هزار كاميون 
در صف انتظار خروج از كشور به مقصد كشورهاي 

اتحاديه اروپا هستند.

آمادگي ايران براي تكميل 
راه آهن تهران-دمشق

وزي��ر راه و شهرس��ازي و ريي��س كميس��يون 
مش��ترك همكاري هاي اقتصادي ايران و سوريه 
از عملياتي شدن ايجاد بيمه و بانك و مناطق آزاد 
مش��رك اقتصادي خبر داد. به گزارش تس��نيم، 
مهرداد بذرپاش در نشس��ت كميسيون مشترك 
همكاري هاي اقتصادي ايران و سوريه در تهران، با 
ابراز خرسندي از اجرايي شدن توافق هاي گذشته دو 
كشور تصريح كرد: در چند ماه اخير اجرايي شدن 
توافق هاي دو طرفه سرعت خوبي گرفته است و به 
زودي مناطق آزاد مشترك ايران و سوريه معرفي 
مي شود. رييس كميسيون مشترك همكاري هاي 
اقتصادي ايران و س��وريه ب��ا محكوميت جنايات 
رژي��م كودك كش صهيونس��يتي در غ��زه، بيان 
ك��رد: در روزهايي كه در حال مذاكره براي ارتقاي 
كيفيت زندگي دو ملت ايران و سوريه هستيم، رژيم 
اشغالگر و جنايتكار اقدام به كودك كشي و سلب 
زندگي از ملت قهرمان فلسطين مي كند. بذرپاش 
در ادامه نشست كميسيون مشترك اقتصادي ايران 
و سوريه، بيان كرد: اقدامات اجرايي بين دو كشور 
با س��رعت در حال انجام است و پيشنهاد مي شود 
كميته كاري مشترك انرژي به صورت دايمي بين 
دو كشور تشكيل شود و تا بر اجرايي شدن توافق ها 
در خصوص گاز و برق فعاليت داش��ته باشد. وزير 
راه و شهرس��ازي در بخش ديگري از سخنانش با 
اشاره به لزوم تكميل خط ريلي تهران تا دمشق و 
لزوم گس��ترش ترانزيت ريلي، اذعان كرد: شركت 
راه آهن جمهوري اس��لامي اي��ران آمادگي كامل 
 براي انج��ام مطالعات بازس��ازي خط��وط ريلي 
آسيب ديده در جنگ سوريه را دارد. در اين نشست 
سامر الخليل وزير اقتصاد و تجارت خارجي سوريه 
بر عزم طرفين براي انجام اقدامات مشترك از جمله 
منطقه آزاد و بيمه و بانك مشترك خبر داد و گفت: 
در خصوص دستورالعمل توافقنامه تجارت آزاد و 
چارچوب همكاري هاي بانك مركزي دو كشور و 
در حوزه گردش��گري و ترانزيت توافق هاي خوبي 

انجام شده است.

دستور تامين آب، برق و گاز
فاز 11 پرديس

پس از گذشت حدود 11 سال از آغاز احدا مسكن 
مهر پرديس، برخي از فازهاي اين شهر همچنان 
فاقد آب، برق و گاز هس��تند. در همين رابطه، در 
جلس��ه اي با حضور مديرعامل ش��ركت عمران 
شهرهاي جديد، مقرر شد ش��ركت آبفا، شركت 
برق ش��مال ش��رق تهران و ش��ركت گاز هرچه 
سريعتر نسبت به تحويل شبكه و تاسيسات ايجاد 
شده توس��ط ش��ركت عمران پرديس در فاز 11 
اقدام كنند. به گزارش تسنيم، به دنبال برگزاري 
جلسه شوراي عالي مسكن استان تهران با حضور 
استاندار، معاون فني و عمراني استاندار، مديران 
عامل شهرهاي جديد پرند و پرديس و نمايندگان 
تمام��ي دس��تگاه هاي خدمات رس��ان و صدور 
دس��تورات لازم به منظور برقراري انشعابات آب، 
برق و گاز دو شهر مذكور از سوي استاندار، جلسه 
بررسي مشكلات و چالش هاي عمراني شهر جديد 
پرديس با هدف تعيين تكليف نحوه تامين اعتبارات 
مورد ني��از و پيگي��ري مجدانه از دس��تگاه هاي 
خدمات رس��ان با حضور عليرضا جعفري معاون 
وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شركت عمران 
ش��هرهاي جديد، اعضاي هيات مديره ش��ركت 
مادر و مديرعامل و اعضاي هيات مديره ش��ركت 
عمران ش��هر جديد پرديس، برگزار ش��د. در اين 
جلسه ضمن بررس��ي و رفع نواقص و چالش هاي 
پيش رو مقرر شد شركت آبفا، شركت برق شمال 
شرق تهران و ش��ركت گاز هرچه سريع تر نسبت 
به تحويل شبكه و تاسيس��ات ايجاد شده توسط 

شركت عمران پرديس در فاز 11 اقدام كنند.

علي بيت الهي: ايران در زمره كشورهاي پرخطر در فرونشست است 

بندر شهيد رجايي به ۲۵۰۰ هكتار پس كرانه متصل مي شود

فرونشست بحراني در چند نقطه از راه آهن تهران-مشهد

ساخت بندر چندمنظوره در ابوموسي 
مديركل بنادر و دريانوردي استان هرمزگان از ساخت 
بندر چند منظوره ابوموسي خبر داد. در همين حال، 
مدير منطقه ويژه اقتصادي بندر شهيد رجايي از انعقاد 
قرارداد 35 هزار ميليارد توماني بندر ش��هيد رجايي 
تا آخر آذر خبر داد و گفت: س��اخت پل اتصال 2500 
هكتار پس كرانه به اين بندر با سرمايه گذاري 3000 
ميليارد توماني آغاز ش��د.به گزارش »تعادل«، بندر 
ابوموسي يكي از بنادر استراتژيك ايران در خليج فارس 
به شمار مي رود و همواره طي دهه هاي اخير مورد طمع 
اعراب جنوبي حاش��يه خليج فارس بوده است. از اين 
نظر، هر گونه ساخت و احداث زيرساخت هاي دريايي 
از سوي ايران قابل توجه ارزيابي مي شود و به اقتصاد 
س��نتي اين جزيره و مردم��ان آن كمك خواهد كرد. 
افزون بر اين، طي ماه ه��اي اخير، طرح اعطاي زمين 
رايگان به ساكنان و شهروندان اين جزيره از سوي دولت 

اجرايي كرده است.
به گزارش فارس، بندر شهيد رجايي 2400 هكتار پس 
كرانه دارد، 2700 هكتار هم ب��ه زودي به پس كرانه 
شهيد رجايي اضافه مي ش��ود. مساحت بندر شهيد 
جايي 5700 هكتار است، در اين بندر از نظر تجاري 5.5 
ميليون teu )واحد شمارش كانتينر بر اساس حجم( 
ظرفيت وج��ود دارد.  طبق اعلام مس��وولان، با طرح 
توسعه بندر ش��هيد رجايي در فاز سوم، ظرفيت بندر 
به 8 ميليون teu افزايش مي يابد و كشتي با ظرفيت 

teu 17000 قابليت پذيرش دارد.

   ظرفيت سالانه ۲۴ ميليوني 
جابه جايي مسافر دريايي در هرمزگان

در حاش��يه اين بازديد، مديركل بن��ادر و دريانوردي 
اس��تان هرمزگان و مديرمنطقه ويژه اقتصادي بندر 
ش��هيد رجايي در جم��ع خبرنگاران اظهار داش��ت: 
استان هرمزگان 14 جزيره و بيشترين مرز آبي را بين 
استان هاي دريايي كشور دارد.حسين عباس نژاد ادامه 
داد: عمليات تخليه و بارگيري كل بنادر كشور بيش از 
200 ميليون تن است كه سهم استان هرمزگان بيش 

از 100 ميليون تن و 57 درصد كل بنادر كشور است.
مديركل بنادر و دريانوردي اس��تان هرمزگان اضافه 
كرد: 72 بندر كوچك و بزرگ ذي��ل اداره كل بنادر و 
دريانوردي اس��تان هرمزگان فعال است، ما در استان 
بندر 100 درصد خصوصي داريم كه بندر آفتاب است، 

جزيره قشم ما، 36 بندر مسافري و نفتي و باري دارد.
وي اضافه كرد: 300 س��ازه درياي��ي با تنوع مختلف 
در اس��تان هرمزگان فعال است، ظرفيت جابه جايي 
مس��افر دريايي در اس��تان 24 ميليون نفر در سال و 

ظرفيت كانتينري 7 ميليون teu اس��ت. عباس نژاد 
تصريح كرد: ظرفيت تخليه و بارگيري بنادر اس��تان 
 teu 181 ميليون ت��ن، ظرفيت كانتينري 6 ميليون
است و در فاز بعد به 8 ميليون teu مي رسد. مديركل 
بنادر و دريانوردي استان هرمزگان گفت: ظرفيت فعلي 
بندر با احتس��اب اسكله نفتي 145 ميليون تن است. 
وي بيان كرد: در سال 1401 سهم بنادر هرمزگان در 
تخليه و بارگيري نفتي كشور 35 درصدي، در بخش 
كانتينري س��هم بندر ش��هيد رجايي 84 درصد، در 
بخش كالاي غير نفتي سهم 56 درصدي و در بخش 
مسافري با جابه جايي 21.9 ميليون مسافر رسد 47 

درصدي داشت.

   سهم ۸۸  درصدي بندر شهيد رجايي
در بارگيري كانتينري دريايي كشور

وي گف��ت: در 7 ماهه 1402 ميزان تخليه و بارگيري 
كانتينري در بندر شهيد رجايي 88 درصد كل كشور 
بود و سهم غير نفتي 60 درصد كل كشور با 20 درصد 
رشد بود.عباس نژاد اضافه كرد: سرمايه گذاري در بندر 
به صورت bot و شامل مواردي نظير نفتي، كانتينري، 
سيلوي غلات و غيره است.وي گفت: 35 هزار ميليارد 
تومان قرارداد سرمايه گذاري بخش خصوصي داريم 
كه 28 آذرماه  همه منعقد مي شود، خطوط لوله نفتي 
بندر خليج فارس، اح��داث مخازن نفتي نگهداري از 
فرآورده هاي نفتي و مجتمع گردشگري بندر شهيد 
حقاني، برخي از اين پروژه ها براي سرمايه گذاري است. 
وي بيان كرد: امسال از طريق درگاه ملي صدور مجوز 
8هزار ش��ناور فاقد مجوز صيد صيادي در 4 ماه صادر 

شد.پيش از اين در مدت 10 سال 1000 مجوز صادر 
شده بود. وي گفت: امروز 4200 شناور ثبت و 2200 
شناور بازرسي براي ثبت شده است.وي اظهار داشت: 
از محل تسهيلات وجوه اداره شده براي توسعه ناوگان 
تجاري امسال در بندر شهيد حقاني و استان هرمزگان 
با ساخت 50 فروند ش��ناور مسافري تحول جديدي 
در حوزه گردش��گري دريايي ايجاد مي كنيم.1500 
ميليارد تومان اعتبار نياز اس��ت كه 80 درصد آن را ما 
تسهيلات مي دهيم.با هماهنگي تعاوني متقاضيان و 
وزارت صمت تا پايان سال اولين ساخت و ساز شناورها 
را شروع مي كنيم، س��اخت شناور 18 تا 24 ماه زمان 
مي برد.بنابراين پيش بيني مي ش��ود اين پروژه 2.5 
سال به طول بينجامد.وي افزود: تلاش مي شود مقاصد 
جديد مسافري را در استان راه اندازي كنيم همچنين 
راه اندازي مسير دريايي مسافري بندرعباس به شارجه 
و بندر لنگه به دوبي در حال بررسي هستيم.مديركل 
بنادر و دريانوردي اس��تان هرم��زگان اضافه كرد،: در 
حال حاضر 5000 صندلي مسافري دريايي در قالب 
52 فروند ش��ناور داريم.در توسعه ناوگان جديد، هم 
نوس��ازي و جايگزيني داريم، هم ناوگان جديد اضافه 
مي ش��ود. وي گفت: تلاش مي كنيم مس��افرت هاي 
دريايي اقتصادي شود. وي اظهار كرد: اراضي 2400 
هكتاري پشتيباني بندر ش��هيد رجايي سال هاست 
مصوبه هي��ات وزيران دارد و به عنوان منطقه ويژه، به 
بندر شهيد رجايي اضافه مي شود، در دولت سيزدهم 
اين موضوع به صورت جدي پيگيري ش��د.وي افزود: 
قرارداد س��اخت اولين پل اتصال بندر شهيد رجايي 
 به اراضي 2500 هكتاري كلنگ زني شده است، رقم

 3 هزار ميليارد تومان از سوي سازمان بنادر براي اين 
پل تامين شده است، 142 هكتار از اين پروژه بزرگ، 
در گام اول شروع مي شود تا ساماندهي تالاب ها انجام 
شود.وي گفت: 2 س��رمايه گذار داريم كه هر كدام در 
133 هكتار پسكرانه سرمايه گذاري مي كنند و جمعا 
400 هكتار از پس��كرانه 2400 هكتاري در گام اول 
آماده مي شود.وي گفت: موضوع بندر مكران را فعال 
كرده ايم، زمين در حال آماده سازي است، استقرار در 
همان بندر را آغاز كرده ايم، بخش عمده امكانات انجام 
شده است، وزارت نفت آنجا فعال است و خط لوله نفت 

خام از كوه مبارك احداث مي كند.

   آغاز عمليات اجرايي بندر جديد لنگه
وي افزود: عمليات اجرايي بندر جديد لنگه آغاز شده 
اس��ت، در 35 كيلومتري بندر فعلي لنگه بندرحديد 
ايجاد مي ش��ود تا كش��تي هاي 50 هزار تني قابليت 
پذيرش داشته باشد.عباس نژاد تصريح كرد: مطالعات 
در قالب طرح جامع بندر جديد لنگه در حال انجام است.

نقطه گذاري و محل حوضچه مشخص شده است و آغاز 
مطالعات ساخت موج شكن آن بزودي شروع مي شود.

وي بيان كرد: 3 پروژه گردشگري دريايي امسال كلنگ 
زني داريم، در بندر نخل ناخدا 3.5 كيلومتر اسكله ايجاد 
شد، در جزيره هرمز و بندر شهيد حقاني اين سه پروژه 
اجرا مي شود.وي در پاسخ به سوال فارس اظهار داشت: 
در موضوع رسوب كالا و كالاي متروكه، مشكلاتي در 
بندر ش��هيد رجايي داش��تيم  و  توانستيم مشكلات را 
حل كنيم، با هماهنگي گمرك  جمهوري اس��لامي و 
سازمان اموال تمليكي، همه مصوبات سفر معاون اول 
رييس جمهور اجرايي شد.وي افزود: در موضوع رسوب 
كالا ظرفيت هاي بندر، اس��ناد كالا، تعرفه بندر و غيره 
م��واردي موثر بود.اگر 140 ه��زار teu كانتينر روزانه 
در محوطه پشتيباني باش��د محوطه متوقف مي شود 
بنابراين بايد سريع تخليه بشود.نبايد بيش از 70 درصد 
اين ظرفيت پر ش��ود. 125 هزار كانتينري به صورت 
عملياتي ورود كرده بود. در محوطه هاي پشتيباني ما 
با همكاري همه متوليان، اين رقم به 85 هزار كانتينر 
رسيد كه اين كانتينرها هم عملياتي است.  وي اضافه 
كرد: پي��ش از اين 3+1 ماه مان��دگاري كالا، به  عنوان 
متروكه و اموال تمليكي محرز مي شد كه با دستور معاون 
اول رييس جمهور به 2+1 ماه ماندگاري كاهش يافت.

عباس نژاد اضافه كرد: كانتينرهايي كه تا سال 1400 در 
محوطه پشتيبان مانده بود تخليه شد، بخشي از بقيه 
را هم اموال تمليكي در حال تعيين تكليف است، برخي 
از كانتينرها را هم صاحبان كالا تعيين تكليف كرده اند.



ميزان پيشرفت شبكه ملي اطلاعات و فناوري فضايي تا 
پايان برنامه هفتم توسعه مش��خص شد. بر اين اساس به 
منظور افزايش دسترسي به شبكه ملي اطلاعات، وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف اس��ت با اس��تفاده از 
ظرفيت سرمايه گذاري و مشاركت بخش خصوصي، امكان 
اتصال اماكن اداري، تجاري و مسكوني شهرهاي هر استان 
به شبكه ملي اطلاعات را از طريق شبكه دسترسي مبتني 
بر تار )فيبرنوري( و دسترسي پرسرعت روستاهاي بالاي 
۲۰ خانوار فراهم كند.  متن كامل لايحه برنامه هفتم توسعه 
منتشر شد كه در آن تكاليفي از جمله موضوع شبكه ملي 
اطلاعات، اقتصاد ديجيتال و ديگر موضوعات براي وزارت 
ارتباطات و مركز ملي فضاي مجازي در نظر گرفته ش��ده 
است. وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مجاز است با تأمين 
زيرساخت هاي لازم براي ارتقاي امنيت خدمات پستي و 
انجام عمليات و فرآيندهاي پست آماد و پشتيباني لجستيك 
و با مشاركت كارور اپراتورهاي پستي و ساير فعالان حوزه 
حمل و توزيع كالا، نس��بت به ايجاد س��كوي ملي شبكه 
توزيع كالا و محصولات اعم از صنعتي، كشاورزي و تجارت 
الكترونيك اقدام كرده و ساماندهي لازم براي مردمي سازي 
توزيع را مشروط به عدم تصدي گري با عامليت كامل بخش 
خصوصي و مردمي به انجام برساند. در همين راستا وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات شركت ملي پست جمهوري 
اسلامي ايران موظف است نس��بت به ايجاد درگاه صدور 
شناسه يكتاي پستي مبتني بر شناسه )كد( پستي فرستنده 
و گيرنده و مشخصات ارسال در بستر سكوي فوق با رعايت 

قانون مديريت داده ها و اطلاعات ملي اقدام كند.

   توسعه شبكه ملي اطلاعات و اقتصاد
رقومي ديجيتال

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف اس��ت گزارش 
عملكرد سنجش هاي عملكردي رقومي ديجيتال را سالانه 

به مجلس ارسال كند.

   توسعه شبكه ملي اطلاعات
با همكاري بخش خصوصي

به منظور افزايش دسترسي به شبكه ملي اطلاعات، وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف اس��ت با اس��تفاده از 
ظرفيت سرمايه گذاري و مشاركت بخش خصوصي، تعاوني 
و نهادهاي عمومي و با ارتقاي مدل اقتصادي و تعديل تعرفه 
خدمات ارتباطي كشور، امكان اتصال اماكن اداري، تجاري 
و مسكوني شهرهاي هر استان به شبكه ملي اطلاعات را از 
طريق شبكه دسترسي مبتني بر تار )فيبرنوري( و دسترسي 
پرسرعت روستاهاي بالاي بيست خانوار فراهم كند. وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف است گزارش عملكرد 

اين بند را هر شش ماه يك بار به مجلس ارسال كند.

   تكليف مركز ملي فضاي مجازي
در بازنگري سند شبكه ملي اطلاعات

مركز ملي فضاي مجازي كشور موظف است با همكاري 
دستگاه هاي اجرايي ذيربط، ظرف س��ه ماه از لازم الاجرا 
ش��دن اين قانون، به اس��تناد رديف ۱ از جدول بند سند 
راهبردي جمهوري اسلامي ايران در فضاي مجازي مصوب 
۱۴۰۱/۵/۱۱ شوراي عالي فضاي مجازي، اقدام قانوني لازم 

براي بازنگري، تكميل و روزآمدسازي سند طرح كلان و 
معماري شبكه ملي اطلاعات مصوب ۱۳۹۹/۷/۱۶ را انجام 
دهد. دستگاه هاي اجرايي موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه پنج 
ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي جمهوري 
اس��لامي ايران مكلفند با اعلام وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، مجوز استفاده از ابنيه و زيرساخت هاي خود از 
قبيل تيرهاي انتقال، مسيرهاي ارتباطي زميني و زيرزميني، 
مجرا، داكت ها و فضاهاي مناسب از قبيل فضاهاي دولتي، 
عمومي و تفريحي را جهت نصب تجهيزات ارتباطي، وفق 
تعرفه هاي مصوب كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات در 
اختيار كارور اپراتورهاي مخابراتي قرار دهند. تعرفه هاي اين 
بند ظرف سه ماه از لازم الاجرا شدن اين قانون بايد به تصويب 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات رسيده و در طول 
سال هاي اجراي برنامه هرسال حداكثر تا پايان خردادماه 
سال بعد، به روز رس��اني و ابلاغ شود. شوراي عالي فضاي 
مجازي، مرجع سياست گذاري، تصميم گيري و هماهنگي 
در موضوعات مربوط به فضاي مجازي است و حسب مورد 
مصوبات آن براي كليه دستگاه هاي اجرايي لازم الاجراست. 
مركز ملي فضاي مجازي كشور موظف است با همكاري ساير 
دستگاه هاي مرتبط، آيين نامه تقسيم كار نهادي، نحوه 
حكمراني فضاي مجازي، به ويژه حوزه امنيت فضاي مجازي 
و شاخص هاي اجرايي سند راهبردي جمهوري اسلامي 
ايران در فضاي مجازي را، تدوين كرده و به تصويب شوراي 
عالي فضاي مجازي برساند و نتايج اقدامات دستگاه هاي 
اجرايي را پيگيري و گزارش آن را هر شش ماه، به آن شورا 
اعلام كند. همچنين به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
اجازه داده مي ش��ود در س��قف منابع و اعتبارات خود و با 
استفاده از اختيارات خود و سازمان توسعه اي ونيز مشاركت 
و سرمايه گذاري بخش غيردولتي، نسبت به ايجاد شركت 
ارتباطات بين الملل اقدام كند. اساس��نامه اين شركت با 
پيشنهاد وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات به تصويب 

هيات وزيران مي رسد.

   تكاليف دولت براي برنامه ملي
توسعه هوش مصنوعي

مركز ملي فضاي مجازي كشور و وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات موظفند با همكاري ساير دستگاه هاي اجرايي 
مرتبط، در راس��تاي حمايت از توسعه زيست بوم تحول 

آفرين هوش مصنوعي قابل اعتماد و پايدار، ظرف ش��ش 
ماه از لازم الاجرا شدن اين قانون، برنامه ملي توسعه هوش 
مصنوعي را به منظور تعيين چهارچوب ها و سازوكار تعامل 
تمامي ذي نفعان، فراهم كردن دانش و زيرس��اخت هاي 
پايدار فني، اجتماعي، اخلاقي و حقوقي، ترويج و افزايش 
آگاهي نسبت به كاركردهاي هوش مصنوعي در زمينه هاي 
مختلف و خطرات بالقوه آن تدوين كرده و به تصويب شوراي 

عالي فضاي مجازي برساند.

   افزايش سهم اقتصاد رقومي ديجيتال
از توليد ناخالص ملي

به منظور افزايش سهم اقتصاد رقومي ديجيتال از توليد 
ناخالص ملي، اقدامات زير انجام مي گيرد: 

الف - وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات موظف اس��ت 
وفق س��ند راهبردي جمهوري اس��لامي ايران در فضاي 
مجازي، سند نظام اقتصاد رقومي ديجيتال را با همكاري 
دستگاه هاي عضو كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال دولت، 
ظرف سه ماه از لازم الاجرا شدن اين قانون، تهيه كند و به 

تصويب شوراي عالي فضاي مجازي برساند.

   تأسيس »صندوق توسعه شبكه فيبر نوري« 
به منظور استفاده حداكثري از ظرفيت هاي زيرساختي 
كاروران مخابراتي و توسعه شبكه دسترسي نهايي اينترنت 
پهن باند ثابت مبتني بر تار )فيبرنوري(، »صندوق توسعه 
شبكه فيبر نوري« تأسيس مي شود. اساسنامه صندوق 
شامل اركان، وظايف، اختيارات، نحوه فعاليت، مديريت 
و نظارت بر صندوق در چهارچ��وب اين قانون بايد ظرف 
س��ه ماه از لازم الاجرا ش��دن اين قانون با پيشنهاد وزارت 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات به تصوي��ب هيات وزيران 
برسد، همچنين تمامي فرايندهاي اجرايي اين صندوق 
بدون هيچ گونه افزايش ساختار سازماني و اجرايي برعهده 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي است. وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف است با استفاده از منابع 
اين صندوق و س��رمايه گذاري كاروران مخابراتي سالانه 
حداقل پنج ميليون امكان اشتراك اينترنت پهن باند ثابت 
مبتني بر تار )فيبرنوري( در كش��ور ايجاد كند و گزارش 
عملكرد در خصوص اين صندوق را به كميسيون هاي برنامه 
و بودجه و محاسبات و صنايع و معادن مجلس به صورت 

سالانه ارس��ال كند. منابع مالي صندوق شامل بخشي از 
درآمده��اي ناخالص س��الانه كاروران ارتباطي و فناوري 
اطلاعات با تصويب هيات وزيران از محل قانون اجازه تعيين 
و وصول حق امتياز فعاليت بخش غيردولتي در زمينه پست 
و مخابرات با رعايت قواني��ن و اعتبارات مندرج در بودجه 
سنواتي طي رديف هاي خاص لحاظ مي شود. ب - وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات موظف اس��ت با مشاركت و 
سرمايه گذاري بخش غيردولتي از طريق سازمان توسعه اي 
زيرمجموعه خود نسبت به تأمين زيرساخت هاي لازم براي 
توسعه اقتصاد رقومي ديجيتال، اعم از ارتباطي و اطلاعاتي 
ابري و ذخيره سازي و پردازش سريع براي حضور و رقابت 

در بازارهاي داخلي و بين المللي، اقدام كند.

   تدوين سند »سياست ها و الزامات
حفاظت و حمايت از داده هاي شخصي«

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف است با رعايت 
قانون مديريت داده ها و اطلاع��ات ملي به منظور فراهم 
كردن و تسهيل نوآوري هاي مبتني برداده ها در خدمات 
و محصولات، دسترسي كسب و كارهاي رقومي ديجيتال 
به داده ها و اطلاعات مورد نياز را از طريق مركز ملي تبادل 
اطلاعات با حفظ امنيت داده هاي ش��خصي فراهم كند. 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف است ظرف سه 
ماه از لازم الاجرا شدن اين قانون اقدامات قانوني لازم را براي 
تدوين سند »سياس��ت ها و الزامات حفاظت و حمايت از 

داده هاي شخصي« انجام دهد.

   ارزيابي و رتبه بندي سالانه امنيت رايانكي 
سايبري دستگاه هاي اجرايي

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات مكلف است با هماهنگي 
و همكاري وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه، سازمان 
پدافند غيرعامل كشور و بهره گيري از شركت ها و موسسات 
داراي پروانه يا گواهينامه مميزي امن از سازمان فناوري 
اطلاعات ايران، نسبت به ارايه خدمات امن سازي و ارزيابي 
و رتبه بندي سالانه امنيت رايانكي سايبري دستگاه هاي 
اجرايي مطابق استانداردها و ضوابط مصوب كارگروه كميته 
دايمي پدافند غيرعامل كشور كه توسط شوراي عالي فضاي 
مجازي ابلاغ مي شود، اقدام و گزارش آن را حسب مورد به 
قواي سه گانه ارايه كند. وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
مكلف است با همكاري وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات 
سپاه نس��بت به تمهيد ش��كل گيري كارورهاي امنيت 
تشخيص صلاحيت شده براي ارايه خدمات امنيت رايانيكي 
سايبري براي تأمين نياز بخش هاي دولتي و غيردولتي و 
تقويت طرف عرضه اين خدمات اقدام كند. وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات موظف است تا پايان سال اول برنامه با 
اولويت اس��تفاده از الگوي مشاركت عمومي- خصوصي 
نسبت به ايجاد، تقويت و استقرار زيرساخت يكپارچه ابري 
دولت هوشمند اقدام كند. اقدامات لازم را براي توسعه دولت 
هوشمند به منظور ارتقاي شاخص هاي ملي و بين المللي از 
جمله شاخص بين المللي توسعه دولت الكترونيك با رعايت 
قانون مديريت داده ه��ا و اطلاعات ملي اجرا كنند. وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با همكاري س��ازمان اداري 
و استخدامي كش��ور مكلف است، دستورالعمل و ضوابط 

مربوط را تهيه و ابلاغ كند.

دنياي فناوري
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كاربران پنجره ملي
خدمات دولت هوشمند
از ۳۰ ميليون نفر گذشت

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: نسل جديدي 
از كپسول زيست فضايي به دست متخصصان ايراني 
ساخته شده و امروز در صف پرتاب قرار گرفته و به زودي 
خبرهاي خوب آن را منتشر مي كنيم. به گزارش مهر، با 
اشاره به اينكه تعداد كاربراني كه از پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند استفاده كرده اند از ۳۰ ميليون ايراني 
عبور كرده است، گفت: نسل جديدي از كپسول زيست 
فضايي به دست متخصصان ايراني ساخته شده و امروز 
در صف پرتاب قرار گرفته و ان شاءالله به زودي خبرهاي 
خوب آن را منتشر مي كنيم تا جزو پنج و شش كشوري 
باش��يم كه اين فناوري را داريم. وي با اشاره به در نظر 
گرفتن بخش��ي در برنامه هفتم توسعه كشور با عنوان 
دولت هوشمند، گفت: دولت هوشمند يعني يك خدمت 
را بدون نياز ب��ه مراجعه و ارايه مدرك در لحظه و بدون 

مداخله انساني دريافت كنيم.
   تا آخر آذر ماه بايد كليه استعلامات

 اين خدمات به صورت خودكار انجام شود
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به راه اندازي 
پنجره ملي خدمات دولت هوشمند در سال گذشته، 
افزود: بعد از اتصال دس��تگاه ها به پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند، همه آنها بايد تا آبان امسال همه خدمات 
خود را در اين پنجره ارايه مي كردند و تا آخر آذر ماه نيز 
بايد كليه اس��تعلامات اين خدمات به صورت خودكار 
انجام شود و همچنين تا پايان امسال نيز بايد ۲۰ درصد 
خدمات به صورت هوشمند ارايه شود. زارع پور با بيان 
اينكه ت��ا الان چيزي حدود ۶۵ ت��ا ۷۰ درصد خدمات 
دس��تگاه ها در پنجره ملي خدمات دولت هوشمند در 
دسترس قرار گرفته اس��ت، تصريح كرد: براي همين 
منظور كميته نظارتي با حضور دستگاه هاي متولي شامل 
وزارت ارتباطات، سازمان امور استخدامي، سازمان برنامه 
و بودجه و شوراي اجرايي فناوري اطلاعات تشكيل شده 
و جداگانه خدمات هر دستگاه از نوع تا كيفيت آنها مورد 
ارزيابي قرار مي گيرد چرا كه دولت عزم خود را جزم كرده 
تا مطابق برنامه هم��ه خدمات در پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند به مردم ارايه شود و رييس جمهور نيز 
تاكيد كرد كه حتي اگر يك درصد از خدمات ارايه نشود، 

كار ناقص است.
   مراجعه بيش از ۲۰ ميليون نفر

 به پنجره ملي خدمات دولت هوشمند
وزير ارتباطات با اعلام اينكه تا الان بيش از ۳۰ ميليون 
نفر بالاي ۱۸ س��ال، حداقل يك بار در ۱۸ ماه گذشته 
از خدم��ات پنج��ره مل��ي خدمات دولت هوش��مند 
استفاده كرده اند، گفت: هم اكنون براي بيش از ۳ هزار 
خدماتي كه ارايه ش��ده، به طور متوسط ماهانه بيش از 
۶۰ ميليون مراجعه دارد و در زمان هايي همچون ايام 
ثبت نام مدارس، روزانه بي��ش از ۲۰ ميليون مراجعه 
صورت مي گيرد. وي با اش��اره به اينكه مرحله بعدي، 
هوشمندس��ازي خدمات اس��ت، افزود: هم اكنون نيز 
بعضي از خدمات به صورت هوشمند ارايه شده است كه 
براي مثال مي توان اشاره كرد به امكاني كه فراهم شد تا 
مبلغي به براي متولدان امسال واريز شود كه در حدود 
۱۶ مرحله تعريف شده بود كه همه مراحل آن به صورت 
هوشمند انجام و فقط والدين بانك و شماره حساب را 

مشخص مي كردند.
   تا پايان برنامه هفتم توسعه

ديگر هيچ خدمت غير هوشمندي نداريم
زارع پور با قدرداني از مجلس بابت همراهي در تعيين 
تكليف براي دستگاه ها براي هوشمندسازي خدمات، 
اظهار كرد: بر اس��اس تكليف قانوني مش��خص شده 
تا پايان برنامه هفتم توس��عه ديگ��ر هيچ خدمت غير 
هوشمندي نداريم. وزير ارتباطات با بيان اينكه بخشي 
از مش��كل آلودگي هواي اين روزه��ا به خاطر مراجعه 
حضوري مردم براي دريافت خدمات است، گفت: بايد 
حال مردم را با كارهاي ساده خوب كرد و به شكل جدي 

آن را دنبال كنيم.
   در پروژه فيبرنوري دسترسي كاربران 

۸۰ تا ۹۰ برابر افزوده مي شود
وي درب��اره پ��روژه فيبرنوري منازل و كس��ب و كارها 
توضيح داد: اين پروژه بزرگ ترين پروژه تاريخ ارتباطات 
كشور محسوب مي شود چراكه با ارايه سرعت هاي هزار 
مگابيتي، دسترسي كاربران ۸۰ تا ۹۰ برابر افزوده مي شود 
تا براي دهه هاي آينده، زيرساخت ارتباطي كشور فراهم 
شود. زارع پور با بيان اينكه حتي براي توسعه نسل پنجم 
ارتباطات همراه نيز احداث زيرساخت فيبر نوري الزامي 
اس��ت، تصريح كرد: حتماً بايد ش��بكه انتقال در نسل 
پنجم فيبرنوري باش��د و بدون فيبرنوري ارايه ۵G نيز 
امكان پذير نيست و از همين رو پروژه فيبرنوري منازل 
و كسب و كارها، زيرساخت توسعه ارتباطات همراه به 

شمار مي رود.
   تا پايان سال ۸ ميليون خانوار 

تحت پوشش فيبرنوري قرار مي گيرند
وزير ارتباطات با اعلام اينكه تا الان عمليات اجرايي اين 
پروژه تقريباً در ۲۰۰ شهر شروع شده و حدود ۴.۵ خانوار 
تحت پوشش قرار گرفته اند، خاطرنشان كرد: برنامه ريزي 
شده تا قبل از زمستان در بيشتر شهرها حفاري ها انجام 
شود بعداً فيبر گذاري صورت گيرد بنابراين تا پايان سال، 
۸ ميليون خانوار تحت پوشش فيبرنوري قرار مي گيرند. 
وي با اشاره به سختي ها و مشكلات انجام چنين پروژه 
بزرگي كه در بيش از ۱۴۰۰ شهر كشور قرار است انجام 
شود، افزود: كار سختي است و مديريت شهري بايد پاي 
كار بيايد و تشكر مي كنم از استانداري ها، فرمانداري ها، 
شهرداري ها و نيروي انتظامي كه پاي كار آمده اند تا يك 
بار براي هميشه مشكل سرعت اينترنت و كندي ها را 
براي هميشه رفع كنيم. زارع پور با بيان اينكه در كشورها 
با گستره جغرافيايي مثل ايران، اجراي چنين پروژه اي 
۱۰ سال طول كش��يده است، گفت: ما مي خواهيم در 
كاري جهادي، پروژه فيبرنوري منازل و كسب و كارها 
را سه ساله انجام دهيم و تلاش مي كنيم تا پايان دولت 
دسترسي به سرعت هاي چند صد مگابيتي را در همه 

شهرها فراهم كنيم.

شبكه امريكايي »توييچ«
در كره جنوبي تعطيل مي شود

سرويس توييچ متعلق به ش��ركت آمازون روز گذشته 
اعلام كرد واحدهاي عملياتي خود را در كره جنوبي در 
سال آينده تعطيل مي كند. دليل اين امر هزينه هاي بالاي 
عمليات و شبكه است. به گزارش مهر به نقل از رويترز، 
توييچ يك سرويس پخش زنده ويديويي امريكايي است 
كه پخش زنده بازي هاي ويديويي از جمله پخش مسابقات 
ورزش الكترونيك، پخش موسيقي، محتواي خلاقانه و 
غيره ارايه مي كند. دن كلنس��ي مدير ارشد اجرايي اين 
پلتفرم در يك پس��ت وبلاگي نوشت: توييچ با خسارت 
انبوه در كره جنوبي فعاليت مي كند و متاسفانه هيچ راهي 
براي كسب و كار ما وجود ندارد تا به طور ماندگار در اين 
كش��ور فعال بماند. به گفته او هزينه هاي شبكه در كره 
جنوبي همچنان ۱۱۰ بار گرانتر از بقيه كشورهاي جهان 
است. اين شركت براي ادامه فعاليت كسب و كارش در اين 
كشور تلاش زيادي براي كاهش هزينه هاي عملياتي كرد. 

اميد در اوج نااميدي
متأس��فانه در چند سال اخير تصميمات دولت ضد 
بورس بوده و باعث ش��ده سهامداران از بازار سرمايه 
فراري داده ش��وند، از اين رو نگاه به اقتصاد كلان در 
سرمايه گذاري بسيار مهم است. تثبيت شدن نرخ ارز 
با توجه به كسري بودجه به ضرر توليد است، سركوب 
نرخ ارز باعث مي شود دوره هاي تثبيت و رشد داشته 
باشيم، در شرايط فعلي كه اقتصاد دچار ركود تورمي 
شده است اين اقدام را اقدام صحيحي ارزيابي نمي كنم، 
دلار با عرضه و تقاضا بايد در بازار ارز ش��كل بگيرد و 
تثبيت بايد با توجه به عرضه و تقاضا شده و تقاضا در 
دلار انباشته نشود تا شاهد افزايش قيمت ارز نباشيم.

قوانين هوش مصنوعي اروپا
به زودي تصويب نمي شود

با توجه به اظهارات وزير ديجيتال فرانسه به نظر مي رسد 
حتي اگر در مذاكرات كش��ورهاي اتحاديه اروپا درباره 
قانون هوش مصنوعي توافقي ايجاد شود، به گفت وگوهاي 
بيشتري براي نهايي شدن قوانين نياز است. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، ژان نوئل بارو وزير ديجيتال فرانسه 
اعلام كرد كشورها و قانونگذاران اتحاديه اروپا حتي اگر 
در مذاكرات امروز )چهارشنبه( به توافق برسند، احتمالا 
بايد براي مرحله جديد مذاكرات دوباره ملاقات و جزييات 
حساس قوانين هوش مصنوعي را تعيين كنند. هر دو 
طرف و كميسيون اتحاديه اروپا كه پيش نويس قوانين 
را ۲ س��ال قبل نوشته بود، اميدوار هستند طي مذاكره 
امروز قانون نهايي شود. اين در حالي است كه مذاكراتي 
در همين زمينه در ماه هاي ژوئن، جولاي، س��پتامبر و 
اكتبر انجام ش��ده است. اما اميدهاي اتحاديه اروپا براي 
ارايه نخس��تين قوانين هوش مصنوعي جهان ممكن 
است به دليل مخالفت درباره آنكه هوش مصنوعي در 
نظارت بيومتريك به كار رود يا خير و همچنين استفاده 
از سيستم هاي هوش مصنوعي مانند مدل هاي بنيادين 

)مشابه چت جي پي تي( برباد رود. 

ايلان ماسك بر آتش جنگ 
هوش مصنوعي دميد

ايلان ماس��ك به دنبال جمع آوري ي��ك ميليارد دلار 
تامين مالي براي شركت هوش مصنوعي خود است. به 
گزارش ايسنا، به عبارت ديگر، ايلان ماسك كه مالك 
شركت هاي تسلا، اس��پيس ايكس و ايكس است، به 
 xAI دنبال يك ميليارد دلار تامين مالي براي شركت
است. طبق اظهارنامه اي كه ماسك نزد كميسيون بورس 
و اوراق به��ادار امريكا تنظيم كرده اس��ت، وي تاكنون 
حدود ۱۳۵ ميليون دلار از چهار سرمايه گذار نام برده 
نشده، جمع آوري كرده است و نخستين فروش سهم 
اين ش��ركت در ۲۹ نوامبر صورت گرفته است. به اين 
ترتيب، ايلان ماس��ك هنوز ۸۶۵ ميليون دلار ديگر تا 
رسيدن به هدف تامين مالي يك ميليارد دلاري، فاصله 
دارد. تاكنون شركت xAI سرگرم كار روي Grok بود 
كه پاس��خ ايلان ماس��ك به چت بات هوش مصنوعي 
چت جي پي تي شركت OpenAI، بارد گوگل و كلود 
آنتروپيك است. محصول شركت xAI تنها به مدت دو 
ماه در دس��ت توسعه بوده اما قرار است به زودي نسخه 
بتاي آن براي مشتركان سرويس ايكس پريميوم پلاس 
منتشر شود. يك نكته متمايزكننده متهم براي اين بات، 
اين اس��ت كه قصد دارد با دانش لحظه اي كه در شبكه 
اجتماعي ايكس پست مي شود، به روز شود اما براي اينكه 
اين ويژگي، Grok را از رقيبانش متمايز كند، بايد اين 
ابزار به حد كافي هوشمند باشد تا بتواند اخبار لحظه اي و 

اطلاعات نادرست را در ايكس، تشخيص دهد. 

وزارت ارتباطات مكلف شد دسترسي پرسرعت اينترنت را در روستاهاي بالاي ۲۰ خانوار فراهم كند

بازتعريف وظيفه تكميل شبكه ملي اطلاعات

لزوم توجه به سرمايه گذاري مضاعف در تحقيق و توسعه حوزه هوش مصنوعي
يك پژوهش��گر حكمراني ديجيتال با هشدار نسبت به 
تنظيم گري هوش مصنوعي و تشكيل شوراي جديد در 
اين رابطه گفت: نمي توان از ابهامات و نكات قابل تأمل در 
فلسفه وجودي تشكيل اين شورا چشم پوشي كرد. رضا 
احمدي فشاركي در گفت وگو با مهر در خصوص فناوري 
هوش مصنوعي به عنوان يكي از مهم ترين زمينه هاي علم و 
فناوري در جهان گفت: هرچه زمان مي گذرد، بيش از پيش 
درباره فرصت ها و تهديدات ناشي از فناوري هوش مصنوعي 
مي ش��نويم و نقش آفريني روزافزون هوش مصنوعي در 
زندگي بشريت سبب هوشيار شدن روزافزون دولت هاي 
سراسر جهان نسبت به فرصت ها و تهديدات ناشي از اين 
فناوري شده است. وي افزود: هرچند تأثيرات مثبت هوش 
مصنوعي بر آينده زندگي بشريت و صنايع مختلف بر كسي 
پوشيده نيست، اما تهديدات ناشي از آن به ويژه در حوزه هاي 
امنيتي سبب افزايش حساسيت كشورهاي گوناگون جهت 
قانونمندسازي و تنظيم گري هوش مصنوعي گرديده و 
در اين راستا، مي توان به صدور فرمان اجرايي كاخ سفيد 
 )Executive Order on AI( درباره هوش مصنوعي
و تصويب پيش نويس اوليه قانون هوش مصنوعي اتحاديه 

اروپا )EU AI act( اشاره كرد.

   تنظيم گري هوش مصنوعي ابزار احتمالي 
قدرت نمايي كشورهاي غربي

پژوهشگر گروه حكمراني ديجيتال انديشكده حكمراني 
ش��ريف در ادامه با اش��اره به اينك��ه تنظيم گري هوش 
مصنوعي، ابزار احتمالي قدرت نمايي كش��ورهاي غربي 
است، گفت: تلاش كشورهاي مختلف براي كسب داعيه 
رهبري تنظيم گري جهان��ي هوش مصنوعي در جهان، 
شاهدي بر اهميت قابل توجه اين فناوري پيشرفته براي 
حاكميت هاي سراس��ر جهان اس��ت. وي افزود: تلاش 
كشورهاي غربي در راستاي تنظيم گري هوش مصنوعي 
از جمله هم افزايي كشورهاي اتحاديه اروپا به ويژه در ذيل 
مثلث آلمان- فرانسه- ايتاليا، ميزباني نشست بين المللي 
ايمني هوش مصنوعي توس��ط انگليس به همراه صدور 
اعلاميه بلچلي در پايان آن مبني بر توافق ۲۸ كش��ور در 
راستاي تنظيم گري هوش مصنوعي و همچنين ملاقات 
كاملا هريس )معاون اول رييس جمهور امريكا( با مدعوين 
برجسته نشس��ت مذكور در س��فارت امريكا در لندن، 
شهودي بر اهيمت مضاعف اين فناوري به عنوان يكي از 
ابزارهاي احتمالي قدرت نمايي قدرت هاي جهان از جمله 
كشورهاي اروپايي، بريتانيا و امريكاست. به گفته وي البته 

لازم اس��ت به نقش چين و پيشتازي سريع آن در هوش 
مصنوعي هم به عنوان يكي از عوامل افزايش نگراني هاي 
كش��ورهاي غربي درباره اين فناوري اشاره كرد. احمدي 
همچنين بر لزوم توجه حاكمي��ت و دولت تاكيد كرد و 
افزود: ش��ايد فناوري هوش مصنوعي يكي از موضوعات 
روز و مهمي نباش��د كه كش��ور ما با آن دست وپنجه نرم 
مي كند، اما قطعاً فرصت هاي بسيار خوبي در افق پيش رو 
به ارمغان مي آورد و در عين حال مي تواند منتج به تهديدات 
گوناگوني در زمينه هاي مختلف گرديده و در آينده براي 
كشور خطرآفريني كند. لذا در ذيل فرمايشات مقام معظم 
رهبري، بسترسازي و ايجاد زيرساخت هاي سخت افزاري 
و نرم افزاري فناوري هاي پيشرفته از جمله هوش مصنوعي 
از اهميت بس��يار زيادي برخوردار است. پژوهشگر گروه 
حكمراني ديجيتال انديشكده حكمراني شريف گفت: در 
همين راستا، اقدام دولت در توجه به اين فناوري با تشكيل 
شوراي ملي راهبري هوش مصنوعي تحسين برانگيز بوده 
و مضاف بر آن، تشكيل اين شورا در ذيل معاونت علمي، 
فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري كه ماهيتاً 
از منظر نهادي به عنوان يك نهاد حمايت كننده و تسهيلگر 
و نه يك نهاد تنظيم گر ش��ناخته مي ش��ود، جاي تقدير 
دارد. حمدي فش��اركي با اشاره به نگاه نقادانه به تشكيل 
شوراي ملي راهبري هوش مصنوعي گفت: البته نمي توان 
از ابهامات موجود و نكات قابل تأمل در فلس��فه وجودي 
تشكيل اين شورا چشم پوشي نمود از جمله جايگاه قانوني 
است كه اين سوال پيش مي آيد كه آيا تشكيل شوراي ملي 
راهبري هوش مصنوعي از منظر قانوني مغاير با دستور مقام 
معظم رهبري مبني بر انحلال شوراهاي موازي با شوراي 
عالي فضاي مجازي به منظور تحكيم جايگاه فراقوه اي، 
موقعيت محوري و كانوني شوراي عالي نيست؟ آيا تأسيس 
شوراي ملي راهبري هوش مصنوعي در تعارض با وظايف 
ش��وراي عالي به عنوان نهاد فراقوه اي نب��وده و علاوه بر 
تشديد تشتت نهادي در حوزه فناوري اطلاعات، به ادعاي 

ناكارآمدي شوراي عالي دامن نمي زند؟

   نگاه توسعه اي دولت
به فناوري هوش مصنوعي

وي با اش��اره به اينكه از ديگر نكات قابل تأمل در تشكيل 
شوراي ملي راهبري هوش مصنوعي هدف تأسيس است 
افزود: اعطاي ماموريت تشكيل شورا به معاونت علمي را 

مي توان به فال نيك گرفت و بيانگر نگاه توسعه اي دولت 
به فناوري پيشرفته هوش مصنوعي به عنوان هدف اصلي 
تشكيل اين ش��ورا قلمداد نمود. اما به نظر مي آيد هدف 
اصلي و اول دولت از تش��كيل اين ش��ورا، متمركزسازي 
و ايجاد يك بس��تر واح��د براي همفك��ري درباره هوش 
مصنوعي بوده و چه بس��ا تأس��يس ش��ورا درباره هوش 
مصنوعي گرچه س��بب جلوگي��ري از موازي كاري هاي 
احتمالي مي شود، ليكن احتمالاً راهبرد موثري جهت ايجاد 
بسترهاي لازم براي توسعه داخلي اين فناوري نخواهد بود. 
احمدي فشاركي تصريح كرد: اگر هدف دولت از تشكيل 
اين ش��ورا تمركز بر توسعه فناوري در داخل كشور است، 
چرا اين امر را از طريق تأسيس نهاد ديگري در ذيل ساختار 
فعلي معاونت علمي پيگيري ننموده است؟ به طور كلي، 
ساختارهاي شورايي عملًا منجر به تعلل در تصميم گيري، 
افزايش مطالبات بخشي، هم افزايي و تشديد رويكردهاي 
تضييقي دستگاه هاي مختلف مي شود و در نهايت به غلبه 
رويكردهاي تنظيم گران��ه و حتي امنيتي مي انجامد. لذا 
تأسيس اين نهاد در ذيل ساختار شورايي مي تواند بيانگر نگاه 
تنظيم گري و نه نگاه توسعه تكنولوژيكي دولت به فناوري 
هوش مصنوعي باش��د. وي به تركيب اعضاي شورا اشاره 
كرد و گفت: علاوه بر تأثير ساختار شورايي در جهت دهي 
سازمان ها به امر تنظيم گري، حضور نهادهاي نظامي در 
تركيب اعضاي اين شورا مي تواند به اين گزاره دامن بزند 
كه دولت به فناوري هوش مصنوعي بيشتر به عنوان يك 
موضوع خطرآفرين و امنيتي نگاه كرده و در مقايسه با نگاه 
توسعه تكنولوژيكي به هوش مصنوعي، تمركز بيشتري در 

بحث تنظيم گري هوش مصنوعي دارد.

   چند توصيه به معاونت علمي
احمدي فشاركي در ادامه گفت: توصيه مي شود معاونت 
علمي از تجارب قبلي ساختارهاي شورايي در كشور عبرت 
گرفت��ه و ضمن همگرايي و هماهنگي در قالب ش��ورا، با 
دقت و وسواس فراوان، در راستاي جهت گيري توسعه اي 
شوراي ملي راهبري هوش مصنوعي گام بردارد. همچنين 
ضروريس��ت معاونت علمي، رويكردي ش��بيه به س��اير 
بخش هاي ستادي فعال در معاونت علمي براي اين شورا 
تعريف كرده و از حركت شورا به سمت ساختارهايي همچون 
شوراي عالي فضاي مجازي يا دبيرخانه شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي اجتناب كند. 
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تعادل |
بررسي آمارهاي رسمي نش��ان مي دهد كه ارزش افزوده 
بخ��ش صنعت طي س��ال هاي 1391 ت��ا 1401 به طور 
متوسط سالانه 2.2 درصد رشد كرده است. بررسي ها نشان 
مي دهد كه در س��ال1394، به دليل تشديد تحريم هاي 
اقتصادي، بروز شوك ارزي و مشكلاتي كه در پي آن ايجاد 
شد، بخش صنعت رشد منفي8.2درصد را تجربه كرده كه 
بيشترين كاهش رش��د ارزش افزوده طي سال هاي مورد 
بررسي مربوط به اين سال است. بررسي ها همچنين نشان 
مي دهد، كمترين س��هم بخش صنعت از توليد ناخالص 
داخلي در دوره مورد بررسي مربوط به سال1395بوده است 
كه در آن سال صنعت سهمي معادل 13.4درصد از توليد 
ناخالص داخلي را از آن خود كرده اس��ت. همچنين سهم 
بخش صنعت از ارزش افزوده طي سال هاي1397تا1401، 
از 16.2درصد به20.5درصد رسيده است. افزايش اين سهم 
از سال 1397عمدتا به دليل جهش قيمت ها به خصوص 

افزايش قابل توجه نرخ ارز بوده است.

   ارزش افزوده بخش صنعت
معاونت بررس��ي هاي اقتصادي اتاق تهران در گزارشي 
تحليلي ب��ه وضعيت بخ��ش صنعت پرداخته اس��ت. 
اين تحليل نش��ان مي دهد ك��ه روندارزش اف��زوده در 
سال1395و1396صعودي بوده اس��ت، اما همزمان با 
ش��روع مجدد تحريم هاي اقتصادي و مشكلات ناشي از 
آن، ارزش افزوده بخش صنعت در سال1397نسبت به 
سال1396، حدود3.2درصد كاهش داشته است.  در سال 
1398 به دليل مشكلات ناشي از سوانح طبيعي در ابتداي 
سال، شيوع بيماري همه گيري كوويد-19در سه ماهه 
پاياني س��ال و مش��كلاتي كه به تبع اين بيماري ايجاد 
گرديد، مانند كاهش تقاضاي بين المللي كالاها و خدمات 
و محدوديت هاي ناشي از قرنطينه و... رشد ارزش افزوده 
بس��يار ناچيزو در حدود 0.4درصد بوده اس��ت. در سال 
1399، با پياده سازي برنامه هايي مانند »جهش توليد« 
و كاهش آثار همه گيري كرونا، روند كاهش توليد بخش 
صنعت متوقف شده و توانست به رشد مثبت 7.2درصدي 
نس��بت به سال1398برس��د. اين روند صعودي تا سال 
1401 نيز ادامه داشته است.  به طوري كه در سال1401، 
ارزش افزوده بخش صنعت با رشد9.5درصدي نسبت به 
سال1398، به 230.8هزارميليارد تومان رسيده است.
بيشترين رقم ارزش افزوده بخش صنعت طي سال هاي 
مورد بررسي مربوط به سال1401است. افزايش ارزش 
اف��زوده بيانگر بهبود كل��ي توليد و پرداخ��ت به عوامل 
توليد است. با رشد ارزش افزوده و با ثابت درنظر گرفتن 
ديگر مولفه ها، انتظار بر اين اس��ت كه سهم فعاليت ها و 
دارايي هاي مولد در قالب دستمزد، اجاره و سود در تركيب 
درآمدي خانوارها و ساير فعاليت هاي اقتصادي افزايش 
يابد. اين امر مي تواند عامل اصلي در بهبود تقاضاي كل 
اقتصاد و تداوم رشد اقتصادي باشد. از سوي ديگر افزايش 
توليد در بخش صنعت، از اين جهات كه ظرفيت بالايي در 
اشتغال داشته و منجر به رشد توليد در سايه زنجيره هاي 

اقتصادي مي شود، بسيار حائز اهميت است.

   سهم ارزش افزوده بخش صنعت
از توليد ناخالص داخلي

يكي از شاخص هاي نشان دهنده روند صنعتي شدن در 
كشورها، سهم ارزش افزوده بخش صنعت از كل اقتصاد 
است. سهم ارزش افزوده بخش صنعت از توليد ناخالص 
داخلي ترسيم شده است.  طي سال هاي1391تا 1401، 
س��هم اين بخش از توليد ناخالص داخلي روند ثابتي را 
طي نكرده و با نوس��ان همراه بوده است. با اين حال اين 
رقم در سال1401نسبت به سال1391افزايش داشته 
و20.5درصد رسيده است.  ش��ايان ذكر است كمترين 
سهم بخش صنعت از توليد ناخالص داخلي در دوره مورد 

بررسي مربوط به س��ال1395بوده است كه در آن سال 
صنعت سهمي معادل 13.4درصد از توليد ناخالص داخلي 
را از آن خودكرده است.همچنين سهم بخش صنعت از 
ارزش افزوده طي سال هاي1397تا1401، از 16.2درصد 
به20.5درصد رسيده اس��ت.  افزايش اين سهم از سال 
1397عمدتا به دليل جهش قيمت ها به خصوص افزايش 
قابل توجه نرخ ارز بوده است. بخش صنعت، پس از گروه 
خدمات )با سهمي معادل46.1درصد از ارزش افزوده( و 
بالاتر از گروه نفت و گاز )با س��همي معادل11.8درصد( 
دومين بخش مهم اقتصادي از حي��ث ارزش افزوده در 
سال1401بوده است.بايد توجه داشت كه عوامل موثر بر 
ارزش افزوده بخش صنعت در مجموع تحت تاثير همان 
عواملي است كه توليد در كشور را تحت تاثير قرار مي دهد.

   شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي
يكي از ش��اخص هاي مهم به منظ��ور ارزيابي وضعيت 
فعاليت هاي صنعت ساخت در كش��ور، شاخص توليد 
صنعتي است. شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي 
)داراي صد نفر كاركن و بيشتر( به عنوان شاخص كمكي 
دربرآورد ارزش افزوده بخش صنعت س��اخت استفاده 
مي شود، لذا بررسي روند ش��اخص توليد صنايع بزرگ 
و تغييرات آن مي تواند تصوي��ر بهتري از وضعيت رونق 
ي��ا ركود بخش صنعت در كش��ور ارايه ده��د. روندي از 
ش��اخص كل توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي كشور در 
بازه زماني1390تا فصل س��وم 1401نش��ان داده شده 

است. روند عمومي شاخص كل توليد كارگاه هاي بزرگ 
صنعتي طي س��ال1390تا فصل سوم 1401، علي رغم 
نوسانات متعدد، افزايشي بوده است. سطح شاخص توليد 
در فصل سوم سال 1398از رقم سال پايه1395 )100(، 
فراتر م��ي رود كه بعد از آن هم با فراز و نش��يب هايي در 
مجموع روند صعودي خود را تا حدودي حفظ مي كند. 
ش��اخص كل توليد صنعتي در فصل پاييز1401به رقم 
130.5مي رس��د كه بالاترين رقم فصل��ي در بازه مورد 
بررسي است و بعد از فصل پاييز1400، براي دومين بار 
است كه رقم ش��اخص كل توليد صنعتي از سطح 120 
واحدي عبور مي كند. ش��ايان ذكر است بانك مركزي، 
ش��اخص كل تولي��د كارگاه هاي ب��زرگ صنعتي براي 
سال1401به قيمت ثابت سال 1400را طبق جدول اعلام 
كرده است. براي س��ال هاي مورد بررسي به دليل تغيير 
سال پايه از1395به1400، كليه ارقام مورد تجديدنظر 

قرار گرفته است. شايان ذكر است. 

   روند تغييرات شاخص توليد
 كارگاه هاي بزرگ صنعتي

روند تغييرات شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي در 
هر فصل در مقايسه بافصل مشابه سال قبل نشان داده شده 
است. بررسي روند تغييرات شاخص كل توليد صنعتي در هر 
فصل نسبت به فصل مشابه سال قبل طي بازه بهار1390تا 
پاييز1401ب��ه خوبي وضعيت رونق يا ركود توليد در كل 
بخش صنعت را نش��ان مي دهد. طي س��ال هاي1391، 

1392، 1394، 1397، 1398و1400رش��د ش��اخص 
توليد صنعتي هر فصل نسبت به فصل مشابه سال قبل، 
منفي بوده و در برخي مقاطع بعد از استمراررش��د منفي 
براي دو فصل متوالي يا بيشتر صنعت دچار ركود يا تعميق 
آن شده است. بيش��ترين ماندگاري ركود طي دهه اخير 
مربوط به دو س��ال1391و1392و بالاترين شدت ركود 
نيز مربوط به بازه تابستان1397الي تابستان1398است. 
در نيمه نخس��ت1401، رشد ش��اخص توليد در هردو 
فصل اول و دوم، مثبت و روند افزايش��ي داش��ته است. در 
فصل سوم نيز رشد شاخص توليد مثبت بوده ولي نسبت 
به فصل دوم روند كاهشي داش��ته است. با توجه به رشد 
مثبت شاخص توليد صنعتي طي سه فصل بهار، تابستان 
و پاييز، رشد ش��اخص مزبور طي سه ماهه نخست سال 
جاري درمقايس��ه با مدت مشابه س��ال قبل نيز مثبت و 
حدود8.3درصد برآورد ش��ده است.   بر اساس اعلام بانك 
مركزي، رش��د توليدات كارگاه هاي بزرگ صنعتي براي 
كل سال1401به قيمت ثابت سال 1400، براي فصل بهار 
حدود3.1درصد، براي فصل تابستان حدود13.2درصد، 
براي فصل پاييز حدود9.5درصد و براي فصل زمس��تان 
حدود12.8درصدب��رآورد ش��ده ك��ه به ط��ور ميانگين 
درسال1401ميزان توليدات اين صنايع رشد9.6درصدي 
داشته است. دليل متفاوت بودن ارقام براي سه فصل نخست 

تغيير سال پايه از1395به1400است.

   شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي 
كشور به تفكيك صنعت

طي سه فصل نخست1401، اكثر فعاليت هاي صنعتي رشد 
مثبتي در توليدات خود تجربه كردند. در بازه مورد بررسي در 
مقايسه با مدت مشابه سال قبل، چهار گروه فعاليت صنعتي 
بيشترين رشد شاخص توليد را دارا بودند، كه شامل صنايع 
توليد ساير وسايل نقليه )حدود38.5درصد(، صنايع توليد 
وسايل نقليه موتوري، تريلر و نيم تريلر )حدود32.6درصد(، 
توليدساير مصنوعات صنعتي )حدود22.2درصد( و توليد 
محصولات رايانه اي الكترونيكي و نوري )حدود19.4درصد( 
هستند. در بين اين گروه فعاليت هاي صنعتي، توليد داروها 
و فرآورده هاي دارويي شيميايي و گياهي به رغم داشتن 
ضريب اهميت بالا، با افت توليد )حدود منفي8.2درصد( 

در اين دوره مواجه شده است. 
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چرا تخم مرغ گران شد؟ 
رييس هيات مديره اتحاديه مرغ��داران گفت: هر 
گراني كه در بازار تخم مرغ و مرغ اتفاق افتاده برآمده 
از كمبود نهاده است، در چند ماه گذشته مجموع 
نهاده ها به طور متوس��ط 18 درصد افزايش قيمت 
داشته است. علاوه بر نهاده در اين مدت كرايه حمل 

نيز 30 درصد بالا رفته است.
به گزارش خبرنگار ايلنا، در نيمه دوم سال و روزهاي 
افزايش تقاضا براي تخم مرغ هس��تيم و از قضا در 
همين روزها قيمت اين ماده غذايي پرمصرف همراه 
با ديگر مواد غذايي حاوي پروتئين گوشتي از قبيل 
انواع گوش��ت قرمز و سفيد و لبنيات سير افزايشي 
پيدا كرده اس��ت. در حال حاض��ر قيمت هر عدد 

تخم مرغ از 5000 تومان تجاوز كرده است. 
ناصر نبي پور، رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران 
مرغ تخم گذار در گفت وگو با خبرنگار ايلنا درباره اين 
افزايش قيمت گفت: قرار بر اين بود كه هرگاه نرخ 
نهاده هاي تولي��د تا هفت درصد افزايش پيدا كند، 
قيمت محصولات صنايع مصرف كننده اين نهاده ها 
هم بالا رود و دولت متعهد ش��د در صورت افزايش 
هفت درصدي قيمت نهاده ها به امر تعديل قيمت  
آنها ورود كند. با اين حال تاكنون اتفاقي در اين مورد 
روي نداده در حالي كه تنها قيمت سويا در حدود سه 

ماه گذشته 24 درصد افزايش داشته است.
وي افزود: س��ه ماه پيش س��ويا 16300 تومان در 
هر كيلو قيمت داشت و الان قيمت آن به 21000 
تومان رسيده و گاه مرغدار مجبور است اين نهاده 
را با قيمت 36000 تومان نيز تامين كند. در ميان 
نهاده ها تنها قيمت ذرت است كه افزايش نداشته 
است. نبي پور ادامه داد: همچنين از حدود سه ماه 
پيش تخصي��ص ارز 28500 توماني ب��ه واردات 
ريزمغذي ها ح��ذف ش��د و ارز 37500 توماني به 
واردات آن اختصاص پيدا كرد. رييس هيات مديره 
اتحاديه مرغ��داران مرغ تخم گ��ذار تصريح كرد: 
هر گراني كه در بازار تخم م��رغ و مرغ اتفاق افتاده 
برآمده از كمبود نهاده اس��ت، در چند ماه گذشته 
مجموع نهاده ها به طور متوسط 18 درصد افزايش 
قيمت داش��ته اس��ت. علاوه بر نهاده در اين مدت 
كرايه حمل نيز 30 درصد بالا رفته اس��ت. به گفته 
نبي پور در پي افزايش قيمت اقلام يادشده توليد هر 
كيلو تخم مرغ براي مرغدار بيشتر از 54 هزار تومان 

هزينه برمي دارد.
وي همچنين ب��ه تاثير س��وءمديريت ها در توليد 
تخم مرغ اش��اره كرد و گفت: در سال گذشته آقاي 
مخبر معاون اول رييس جمهور دستور دادند كنجاله 
س��ويا به صورت آماده وارد نشود و به جاي آن دانه 
روغني وارد شود، اين اتفاق انجام شد اما كارخانه هاي 
داخلي ت��وان توليد كنجال��ه را از دانه هاي روغني 
نداش��تند و در نتيجه مرغداران با كمبود كنجاله 
مواجه شدند. نبي پور خاطرنشان كرد: دولت خود 
مي داند كه توليدكنن��دگان تخم مرغ با ضرردهي 
توليد را پيش مي برند اما در همين حال با مش��كل 

كمبود ارز موردنياز براي تامين نهاده ها روبروست.

تجارت ايران و روسيه
به بيش از ۱،۷ ميليارد دلار رسيد

رييس كل گمرك ايران گفت: تجارت ايران و روس��يه 
در هشت ماهه سال جاري با 18 درصد افزايش نسبت 
به مدت مشابه سال قبل به يك ميليارد و 756 ميليون 
و 405 هزار دلار رسيد. محمد رضواني فر - معاون وزير 
اقتصاد - اظهار كرد: ميزان وزني تجارت ايران و روسيه 
در اين مدت سه ميليون و 748 هزار تن بوده كه نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 43 درصد افزايش داشته است. 
رضواني فر در خصوص ميزان صادرات ايران به روسيه در 
هشت ماهه سال 1402 از مجموع تجارت خارجي بين 
دو كش��ور افزود: در اين مدت 616 ميليون و 326 هزار 
دلار كالا به روسيه صادر شده است كه اين ميزان نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 32 درصد افزايش داشته است.

به گفته وي، ميزان وزني كالاهاي صادر شده به روسيه در 
اين مدت يك ميليون و 495 هزار تن بوده كه 66 درصد 
رشد نشان مي دهد. معاون وزير اقتصاد در خصوص ميزان 
واردات از روسيه به عنوان كشور طرف معامله با ايران در 
هشت ماهه سال جاري گفت: در اين مدت دو ميليون و 
254 هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 140 ميليون و 
78 هزار دلار وارد شده است كه به لحاظ وزني 31 درصد 

و از حيث ارزش 12 درصد افزايش داشته است.

وزير صمت: در مشكلات قضايي 
شركت ها دخالتي نمي كنم

در پي تخلف يك شركت خودرويي مبني بر گران فروشي، 
وزير صنعت، معدن و تجارت، معتقد است كه مشكلات 
قضايي بين شركت ها، بايستي از مراجع مربوطه پيگيري 
ش��ود و بنده چون اطلاعات دقيقي از آن ندارم، دخالت 
نمي كنم. به گزارش ايس��نا، حدود دوسالي است كه از 
بازگشايي پرونده تخلف يك شركت خودروساز خصوصي 
مي گذرد اما هنوز حكم نهايي آن صادر نشده و پرونده بين 
سازمان حمايت و سازمان تعزيرات وزارت دادگستري 
در رفت و آمد اس��ت. دراين رابطه، عباس علي آبادي در 
حاشيه مراسمي، تصريح كرد: بحث هاي قضايي و حقوقي 
بين شركت ها را بايستي از مراجع مربوطه پيگيري كرد و 
بنده دخالتي نمي كنم؛ چرا كه اطلاعات عميق و دقيقي 
در مباحث حقوقي آنها ندارم. در اين رابطه، امين حسين 
رحيم��ي- وزير دادگس��تري- نيز در حاش��يه هيات 
دولت، تصريح كرد: پرونده هايي كه به دست ما رسيده 
و گزارش گران فروش��ي خودروسازان را اعلام كرده اند، 
در جريان رسيدگي است و هنوز نمي توان قطعي راجع 
به آنها صحبت كرد. بايستي مراحل طي شود و زمان بر 
است. پس از احراز شدن تخلف شركت مذكور در سال 
١4٠٠، پرونده اين ش��ركت  در سال ١4٠١ در سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان تش��كيل و 
به س��ازمان تعزيرات حكومتي واصل شد. محمدعلي 
اسفناني- سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي- در اين 
خصوص، تصريح كرد: تخلفي كه سازمان حمايت از اين 
شركت خودرويي به ما اعلام كرد، مبني بر عدم رعايت 
ضوابط قيمت گذاري منتهي به گران فروش��ي بود كه 
ميزان گران فروشي آنها در حدود ٩٠٠ ميليارد تومان 
بوده است كه مشمول جريمه ١4 هزار ميليارد توماني بر 
اين پرونده شده است. يادآوري مي شود كه ارديبهشت ماه 
سال جاري، حساس فرهيدزاده- رييس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان- نيز در گفت وگويي 
تلويزيوني اعلام كرد كه اين شركت تقاضاي تجديدنظر 
كرده و مس��تنداتي را به شعبه رسيدگي پرونده ارجاع 
داده اند. به دنبال اين موضوع، س��ازمان تعزيرات دوبار 
درخواست استعلام مي كند تا جزييات بيشتري مشخص 
شود. با توجه به اينكه پاسخ درخواست اول، قانع كننده 
نبود؛ بنابراين مجدد درخواست داده شد تا پاسخي داده 
شود. بر اين اساس، محمدصادق سلطاني- مدير حقوقي 
س��ازمان حمايت- اعلام كرد: با توجه به استعلام اداره 
كل حقوقي سازمان تعزيرات حكومتي در شهريور ماه 
سال ١4٠٢، مجدد پاسخ اين سازمان در قالب نامه اي به 
اداره كل مذكور ارسال مي شود. پس از گذشت دو سال، 
همچنان پرونده شركت مذكور ميان دو سازمان )حمايت 
و تعزيرات( در رفت وآمد است و هنوز حكم نهايي صادر 

نشده است.

دليل افزايش قيمت تن ماهي 
مشخص شد

اخيرا قيمت برندهاي مختلف كنسرو »تن ماهي« گران تر 
از قيمت مصوب اين محصول ارايه مي شود. موضوعي كه 
رييس اتحاديه سوپرماركت ها و مواد پروتئيني تهران آن 
را تاييد مي كند و نايب رييس هيات مديره صنايع كنسرو 
كشور دليل آن را خروج تن ماهي از قيمت گذاري دولتي 
مي خواند.  داده هاي ميداني »اكوايران« از بازار كنسرو 
تن ماهي تهران نش��ان مي دهد، قيمت انواع تن ماهي 
180 گرمي در بازار بي��ن 74 هزار و 900 تومان تا 105 
هزار تومان است. مثلا كنسرو ماهي تن در روغن ساحل 
الان در بازار 105 هزار تومان عرضه مي شود. تن ماهي با 
روغن گياهي به رغم اينكه بايد گران تر باشد، ارزان تر است. 
مثلا كنسرو با روغن گياهي طبيعت بين 84 هزار و 888 و 
87 هزار و 500 تومان است. با روغن هاي گياهي متفرقه 
قيمت حدودا 14 تا 16 هزار تومان ارزانتر است.  موضوع 
صعود قيمت كنسرو تن ماهلي را اخيرا داود فكوري رييس 
اتحاديه سوپرماركت ها و مواد پروتئيني تهران تاييد كرد. 
او گفت: امسال تن ماهي از ابتداي سال تاكنون سه مرتبه 
گران شده و از 35 هزار تا 75 هزار تومان افزايش قيمت 
داشته و الان هم به 99 هزار تومان رسيده است. او در مورد 
دليل اين رشد قيمت سخني نگفت. موضوعي كه مسعود 
بختياري نايب رييس هيات مديره صنايع كنسرو كشور از 
آن پرده برداشت. طبق اظهارات بختياري در نيمه نخست 
سال جاري )1402( در جلسه مشترك مسوولان ستاد 
تنظيم بازار كش��ور و وزارت صمت با صنايع مصوبه اي 
تصويب شد كه براساس آن، تن ماهي و رب گوجه فرنگي 
در گروه 4 كالايي قرار گرفتند. يعني صنايع مرتبط با رب 
گوجه فرنگي و تن ماهي مي توانند از اين پس خود قيمت 

محصولات مورد نظر را تعيين كنند.

آغاز مذاكرات امضاي 
موافقت نامه تجارت ترجيحي 

ايران و عمان
رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران از عزم ايران 
و عمان ب��راي افزايش حجم رواب��ط تجاري و آغاز 
مذاكرات براي امضاي موافقت نامه تجارت ترجيحي 

ايران و عمان در آينده نزديك خبر داد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني سازمان توسعه تجارت 
اي��ران، مهدي ضيغمي، مع��اون وزير و رييس كل 
سازمان توسعه تجارت ايران در كميته كارشناسي 
بيستمين اجلاس كميسيون مشترك همكاري هاي 
اقتصادي جمهوري اسلامي ايران و سلطنت عمان 
اظهار اميدواري كرد برقراري اين اجلاس زمينه ساز 
رشد و گسترش روابط تجاري في مابين دو كشور 
شود. ضيغمي با اشاره به سفر به عمان به همراه وزير 
صمت و بازديدهاي صورت گرفته طي ماه  هاي اخير 
اظهار اميدواري كرد اين رف��ت و آمدهاي تجاري 
منجر به توسعه روابط تجاري و دستيابي به اهداف 
تجاري اي ش��ود كه رهبران دو كشور برنامه ريزي 

كرده اند.
معاون وزير و رييس كل س��ازمان توسعه تجارت 
اي��ران در ادامه با بيان اينكه حجم تبادلات تجاري 
فعلي متناس��ب با اهداف و ظرفيت هاي دو كشور 
نيست، تاكيد كرد با برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
در كميسيون مش��ترك و با تحقق اهداف تجاري 
دو كش��ور ش��اهد افزايش قابل توجهي در حجم 
تجارت دو كشور باشيم. ضيغمي با بيان اينكه حجم 
مبادلات تجاري ايران و عمان در س��ال گذش��ته 
يك ميليارد و 800 ميليون دلار بوده است، اظهار 
اميدواري كرد: اين ميزان در س��ال جاري افزايش 
ياب��د. معاون وزير و رييس كل س��ازمان توس��عه 
تجارت با بيان اينكه كشور عمان از جايگاه ويژه اي 
در حوزه كش��ورهاي خليج فارس براي جمهوري 
اس��لامي ايران برخوردار است، ادامه داد: همكاري 
در زمينه هاي تجاري، اقتصادي، س��رمايه گذاري، 
صنعتي، معدني، اس��تاندارد، مالي، بانكي، مناطق 
آزاد، كشاورزي، شيلات، دامپروري، حمل و نقل، 
نفت و گاز، پتروشيمي و انرژي، گردشگري، ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي، بهداشت و درمان، سازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني، ارتباطات و.... در 
قالب كميسيون همكاري مشترك همكاري هاي 
اقتص��ادي اي��ران و عمان پيگيري مي ش��ود. وي 
همچنين از آغاز مذاكرات براي امضاي موافقتنامه 
تجارت ترجيحي بين دو كشور در آينده نزديك و با 
نظر مثبت مقامات دو كشور خبر داد. گفتني است 
كميسيون مشترك ايران و عمان 15 و 16 آذر ماه در 
تهران برگزار مي شود. همچنين جلسات كارشناسي 
براي بررس��ي روند تس��هيل تجارت دو كشور در 

روزهاي 13 و 14 آذرماه در حال برگزاري است.

فراز و فرود صنعت در ۱۰ سال بررسي شد

مداخله ارز در رشد ارزش افزوده صنعت

عضو كميسيون كشاورزي مجلس:

پرونده فساد چاي دبش از دولت قبل است

خودروهاي ۸۰۰  ميليون توماني وارد مي شوند؟

نماينده جيرفت و عنبرآباد در مجلس، گفت: فساد بيش از 
3 ميليارد دلاري شركت چاي دبش از دولت قبل و تقريبا از 
سال 98 اين فساد در واردات چاي شروع شده و ادامه پيدا 
كرده است. يك عضو كميسيون كشاورزي مجلس شوراي 
اس��لامي، گفت: قطعا كسي كه بيش از 3 ميليارد دلار ارز 
گرفته و در بازار فروخته، به جاي اينكه آن را در حوزه توليد 
هزينه كند، فساد بزرگي انجام داده است. به گزارش ايسنا، 
ذبيح الله اعظمي با اشاره به كشف و پيگيري پرونده فساد در 
واردات چاي، بيان كرد: نكته اول اينكه اين رانت خواري و اين 
فساد مربوط به اين دولت نيست بلكه از دولت قبلي شروع 
شده است. البته اين دولت نيز خودش را مبرا نمي داند. از 
دولت قبل و تقريبا از س��ال 98 اين فساد در واردات چاي 
شروع شده و ادامه پيدا كرده است. مساله اين است كه چرا 

نهاد هاي قضايي و ذي ربط اين موضوع را در دس��تور كار 
خود قرار ندادند؟ وي در ادامه اظهار كرد: در جلسه اي كه 
دوشنبه شب كميسيون كشاورزي با وزير جهادكشاورزي 
تشكيل داد، ما گوشزد كرديم كه هر چند اين فساد مربوط به 
دولت قبل و وزراي قبلي بوده است، اما شما بايد با اين پرونده 
شفاف برخورد كرده و آمار دقيقي به جامعه ارايه كنيد. قوه 
قضاييه نيز بايد بدون مماشات با اين پرونده برخورد كرده و 

اطلاع رساني شفاف به مردم داشته باشد.
نماينده جيرفت و عنبرآباد در مجلس ش��وراي اسلامي، 
تصريح كرد: قطعا كس��ي كه بيش از 3 هزار ميليارد دلار 
ارز گرفته و در ب��ازار فروخته، به جاي اينكه آن را در حوزه 
توليد هزينه كند، فساد بزرگي انجام داده است. حتي اين 
شائبه را در جامعه ايجاد مي كند كه به جا هاي خاصي وصل 

هستند؛ بنابراين شفاف سازي در خصوص رسيدگي به اين 
پرونده از سوي قوه قضاييه و وزارت جهاد كشاورزي لازم و 
ضروري است. اين پرونده احساسات و افكار عمومي جامعه 

را جريحه دار كرده است.
وي در ادامه تاكيد كرد: در دوران وزير قبلي كه اين پرونده 
گشوده ش��د، كميسيون كش��اورزي بلافاصله ورود پيدا 
كرد. ولي واقعيت اين اس��ت كه اطلاعات كافي در اختيار 
كميسيون كشاورزي قرار نگرفت. صرف ما توانستيم جلوي 
اين موضوع را بگيريم كه چاي هاي بي كيفيت وارد كشور 
نش��ود تا به صنعت چاي كش��ور ضربه وارد كند، اما بعدا 

مشخص شد كه اينها ارزگرفتند و در بازار فروختند.
اين عضو كميسيون كش��اورزي مجلس افزود: بهتر بود 
مجلس و كميسيون كشاورزي نيز نظارت خود را افزايش 

مي دادند تا حداقل زودتر جلوي اين اتفاق گرفته ش��ود. 
متاسفانه شفافيت در كار نبود. هدف ما در مدت گذشته 
جلوگيري از واردات بي رويه بود تا به توليد كننده صدمه وارد 
نشود. هم دولت و هم مجلس از مدت ها قبل به اين موضوع 
ورود پيدا كردند. عدم ش��فافيت در اين حوزه قابل قبول 
نيست. شركت دبش و ... احتمالا به جا هايي وصل هستند 
كه اين روند بازرسي و بررسي را كند كرده است. نه مجلس 

و نه دولت نمي توانند خودشان را مبرا كنند.
اعظمي خاطرنشان كرد: تا به امروز دولت سيزدهم انصافا در 
فساد ستيزي خيلي موفق عمل كرده است. حتي قوه قضاييه 
نيز در درون خود موفق بوده است، اما اين حجم فساد اصلا 
قابل قبول نيست و هم مجلس و هم دولت بايد جدي تر اين 

موضوع را دنبال كنند.

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس با تأكيد بر لزوم ابلاغ 
بخش نام��ه واردات خودروهاي كاركرده در هفته جاري از 
احتمال واردات خودروهاي اقتصادي با قيمت نهايي حدود 
800 ميليون تومان خبر داد. عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس، با تأكيد بر لزوم تسهيل جريان واردات خودرو توسط 
دولت، گفت: دولت بايد در هفته جاري بخش نامه واردات 
خودروهاي كاركرده را ابلاغ كند. زمان زيادي از آماده شدن 
اين بخش نامه گذشته بنابراين از رييس جمهور تقاضاي ابلاغ 
آن را داريم تا به اين واسطه بازار از تلاطم افتاده خودرو ثبات 
يابد و علاوه بر آن بازار رقابتي براي خودرو در كشور ايجاد و 

اين بازار از انحصار خارج شود. لطف الله سياهكلي، افزود: اگر 
اين اتفاق بيفتد شوراي رقابت از بازار خودرو خارج مي شود و 
شرايط براي حضور رقبا در بازار فراهم مي آيد و از اين طريق 
رقابتي ص��ورت مي گيرد كه كيفيت را افزايش و قيمت ها 
را كاهش مي دهد و مش��تري مداري بر اين بازار حكم فرما 
مي شود. سياهكلي ادامه داد: امروز مردم به مسوولان در حوزه 
خودرو اطمينان پيدا كرده اند و چندين ماه است كه مردم 
به حرف مسوولان گوش مي دهند و دست از سفته بازي و 
دلال بازي در بازار خودرو برداشته اند. عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس تصريح كرد: به باور من دولت بايد در تعرفه 

خودرو بازنگري كند و وقتي خودرويي 10 هزار دلار قيمت 
دارد، نبايد در كش��ور با قيمت 40 هزار دلار به فروش رود 
و نهايت 15 هزار دلار معامله شود. نيازي نيست دولت در 
مورد توليد داخلي خودرو نگراني داشته باشد. توليد داخل 
جايگاه خود را دارد. سالانه در كشور به 1.5 ميليون خودرو 
نياز اس��ت درحالي كه در همين مدت بيشتر از 150 هزار 
دستگاه خودرو به كشور وارد نمي شود، درنتيجه اين شمار از 
واردات به هيچ وجه به توليد لطمه نمي زند و نه تنها لطمه اي 
وارد نمي كند بلكه با واردات خودرو شوراي رقابت از گردونه 
خارج مي شود و توليدكننده داخلي مي تواند محصول خود را 

با قيمت واقعي بفروشد نه قيمت دستوري. سياهكلي تأكيد 
كرد: خودروساز بايد در بازار رقابتي رقابت كند، نمي شود 
با پول ملت مديريت ضعيف را تحم��ل كرد. اين نماينده 
مجلس درباره تحقق وعده وزارت صمت مبني بر واردات 
خودروه��اي اقتصادي گفت: من به خ��ودروي اقتصادي 
اعتقادي ندارم اما ممكن اس��ت خودروهايي وارد شود كه 
در حوالي 800 ميليون تومان در داخل كشور قيمت داشته 
باشند. تنها واردات خودروهايي كه حجم موتور آنها بالاتر از 
2500 سي سي است بر اساس قانون مجاز نيست و واردات 

خودروهاي ديگر ايرادي ندارد.
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خبرروز

جشن سده ثبت جهاني شد
جشن سده به عنوان بيست و چهارمين عنصر ميراث  فرهنگي ناملموس ايران در هجدهمين نشست كميته بين الدولي پاسداري از ميراث فرهنگي 
ناملموس يونسكو در بوتسوانا ثبت شد. جشن سده، جشني ايراني است كه در آغاز شامگاه ۱۰ بهمن برگزار مي شود. اين جشن بيش از هزاران 
سال قدمت دارد )از زمان پيدايش آتش( و از كهن ترين جشن هاي ايراني به شمار مي رود. »سده« به عنوان يك ميراث ايراني است و اعضاي جوامع 
را بدون توجه به سن، جنسيت و موقعيت اجتماعي گرد هم مي آورد. اعتقاد كشاورزان بر اين است كه در روز دهم بهمن، روزي كه ۵۰ روز و ۵۰ 
شب تا بهار باقي مانده است، زمين هاي كشاورزي براي كشت بهاري بعدي خود آماده مي شوند و مردم پايان سردترين روزهاي زمستاني را جشن 

مي گيرند. از ايران ۳ پرونده براي ثبت جهاني در هجدهمين نشست كميته بين الدولي پاسداري از ميراث فرهنگي ناملموس بررسي مي شود.

رويداد

سال هاست كه مش��كل مواد مخدر صنعتي به يكي از 
معضلات اصلي جامعه تبديل شده است. اينكه اين مواد 
در اسرع وقت مورد شناسايي قرار بگيرند و مسوولان ستاد 
مبارزه با مواد مخدر و ماموران اين حوزه از آشنايي كامل 
با آن برخوردار باشند مساله اي است كه هنوز هم چالشي 
بزرگ به حس��اب مي آيد. همانطور كه در اوايل دهه ۸۰ 
ورود انواع قرص هاي توهم زا به كشور با استفاده از همين 
اشراف نداشتن به مساله به طرز غير قابل باوري افزايش 
پيدا كرد. مواد مخدر نوظهور هر از چند گاهي از بازارهاي 
اين مواد سر در مي آورند. فرقي نمي كند در جغرافياي 
شرق باشي يا غرب بالاخره هستند تعدادي افراد سودجو 
كه زندگي خود را بر پايه به مسلخ فرستادن جوانان بنا 
نهاده اند. اين ب��ار هم ماده مخدر تازه اي به نام »زايلازين 
يا زامبي« در كش��ورها از جمل��ه امريكا به معضلي تازه 
تبديل شده اس��ت. اوايل مهرماه، دبيركل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر با استناد به اطلاعيه  كاخ سفيد از افزايش 
۱۶ برابري شيوع مصرف زامبي و همچنين افزايش ۱۵ 
برابري تعداد فوتي هاي ناشي از مصرف اين ماده خبر داد؛ 
اين در حالي است كه مديركل دفتر تحقيقات اين ستاد 
مي گويد اگر مصرف كننده »زايلازين« يا زامبي، بيشتر 
از مقدار تحمل بدنش اين ماده را مصرف و اوردوز كند، 
برايش هيچ دارويي وجود ن��دارد و به عبارتي بعد از آن، 

فرد فوت مي كند.

    تهديدي نوظهور به نام زامبي
تهمينه باهري، با بيان اينكه يكي از وظايف دفتر تحقيقات 
و پژوهش ستاد مبارزه با مواد مخدر، پايش وضعيت مواد 
مخدر جديد و عوارض آن، پيش از ورود به كشور است، 
به ايسنا گفت: براساس آخرين گزارشات صورت گرفته، 
ماده اي تحت عنوان زايلازين يا زامبي به عنوان بحران 
امريكا مطرح شده اس��ت؛ با توجه به افزايش تهديدات 

و آسيب هاي نگران كننده اين ماده، دفتر سياست ملي 
كنترل مواد مخدر كاخ س��فيد در آوري��ل ۲۰۲۳ طي 
بيانيه اي رس��ماً زايلازين را به عنوان تهديدي نوظهور 
براي امريكا اعلام كرده است. اين نامگذاري پس از بررسي 
دقيق تأثير زايلازين بر بحران مواد اوپيوئيدي، از جمله 
نقش فزاينده آن در مرگ و مير ناش��ي از بيش مصرفي 
)اوردوز( در تم��ام مناطق امريكا صورت گرفت. او افزود: 
دفتر سياس��ت ملي كنترل مواد مخدر كاخ س��فيد در 
اين بيانيه اعلام كرده اس��ت: »ايالات متح��ده امروز با 
خطرناك ترين عرضه مواد مخدر در تاريخ اين كش��ور 
مواجه است. اين كشور اكنون با چالش شديد زايلازين 
مواجه بوده، به ويژه هنگامي كه اين ماده با فنتانيل تركيب 
ش��ود. نياز فوري به تعيين منب��ع زايلازين و چگونگي 
كاهش عرضه غيرقانوني، توسعه آزمايش مبتني بر شواهد 
و پروتكل هاي پاسخ به بيش مصرفي و تعيين نحوه درمان 
افرادي كه به تركيب خطرناك فنتانيل و زايلازين وابسته 
شده اند، وجود دارد.« مديركل دفتر تحقيقات و آموزش 
ستاد مبارزه با مواد مخدر با بيان اينكه نام خياباني زايلازين 
در امريكا، »ترانك«، »ترانك دوپ« و »مواد مخدر زامبي« 
است، در معرفي اين ماده، اينطور توضيح داد: زايلازين يا 
همان زامبي، ماده بيهوشي است كه در دامپزشكي مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرد و اين درحالي است كه اين ماده 
چه به ص��ورت خالص و چه به صورت تركيبي با موادي 

همچون فنتالين مورد سوءمصرف قرار گرفته است.

    خطر بيش مصرفي و مرگ
او افزود: هنگامي كه زايلازين با اوپيوئيدها تركيب شود، 
مي تواند اثرات هم افزايي داشته باشد و خطر بيش مصرفي 
و م��رگ را افزايش دهد. زايلازين ب��ه صورت خوراكي، 
استنشاقي، تدخين، انفيه يا تزريق زيرجلدي به صورت 

عضلاني يا تزريق داخل وريدي سوءمصرف مي شود.

باهري علائم و نشانه هاي رايج مصرف اين ماده را سستي 
سيستم اعصاب مركزي )مانند آرامبخشي، بي توجهي، 
از دست دادن هوش��ياري(، افسردگي تنفسي، برادي 
كاردي )اف��ت ضربان قلب(، افت فش��ار خون و گاهي 
فشارخون گذرا و هايپرگلايسمي )قند خون بالا( عنوان 
كرده و گفت: زايلازين همچنين مي تواند باعث انقباض 
عروق محيطي شود كه منجر به پرفيوژن بافت ضعيف، 
زخم پوستي و نكروز )بافت مردگي( و درنهايت منجر 
به عوارض س��لوليت، آبس��ه و عفونت استخوان و مغز 
استخوان مي شود. مديركل دفتر تحقيقات و آموزش 
س��تاد مبارزه با مواد مخدر خاطرنشان كرد: در صورت 
استنشاق، تدخين يا تزريق اين ماده، ممكن است نكروز 
در محل تزريق يا س��اير نقاط بدن رخ دهد، اس��تفاده 
مكرر خطر نكروز بافتي را نيز افزايش مي دهد. از آنجايي 
كه زايلازين س��بب وابستگي شديد در افراد مي شود و 
زخم هاي پوس��تي دردناك هستند، افراد ممكن است 
اين ماده را به طور م��داوم در محل زخم تزريق كنند تا 

دردشان را كاهش دهند.

    ايجاد رفتارهاي زامبي مانند
در مصرف كنندگان 

او با اش��اره به علائ��م ظاهري مص��رف م��اده زامبي، 
تصريح ك��رد: زايلازين رفتارهاي زامب��ي مانندي را در 
مصرف كنندگان ايجاد كرده و مصرف كنندگان عوارضي 
از جمله تورم دست ها، زخم هاي دست و پا، نكروز )بافت 
مردگي(، عدم تعادل و عدم هوشياري را تجربه مي كنند.

باهري در پاسخ به سوالي درخصوص وضعيت مصرف 
زايلازين در كش��ور نيز بي��ان كرد: تاكنون م��وردي از 
كشفيات زايلازين در ايران گزارش نشده است. با اين حال 
در دوره هاي آموزشي نيروهاي مقابله اي مورد توجه بوده 

و هشدارهاي لازم داده مي شود.

مخدر »زامبي« تهديدي نوظهور؛ فوت مصرف كنندگان بعد از اوردوز
يادداشت

اضطراب بيماري چيست؟
حتما ش��ما هم اين مس��اله 
را تجرب��ه كرده اي��د. ي��ا در 
اطرافي��ان خود اف��رادي را 
ديده ايد كه از مبتلا ش��دن 
به بيماري ها وحشت دارند 
و مدام فك��ر مي كنند كه به 
بيماري صعب العلاجي مبتلا 
شده اند. اين طرز تفكر شايد 
در مواردي نرمال به نظر برس��د اما وقتي از حد خارج 
مي ش��ود و به اضطراب بيماري تبديل مي ش��ود بايد 
ب��راي درمان آن كم��ك گرفت. در واق��ع رفتن پيش 
روانشناس اولين راهكاري است كه فرد مي تواند براي 
رهايي از اين اضطراب اس��تفاده كند. در اين زمينه اما 
روانشناس��ان مي توانند از راه هاي مختلف وارد شده و 
با توجه به ميزان اختلالات اضطرابي كه در فرد وجود 
دارد روي��ه درماني خود را انتخاب كنن��د.  يكي از اين 
روش ها رفتاردرماني عاطفي منطقي است كه شاخه اي 
از درمان شناختي رفتاري به شمار مي آيد و بر »پذيرش 
بي قيدوشرط« خود، زندگي و موقعيت هاي مان از طريق 
دريچه اي عقلاني و نه احساس��ي تمركز مي كند. اين 
درمان به افراد مي آموزد كه براي رسيدن به ديدگاهي 
منطقي تر و معقول تر از يك موقعيت ناخوشايند، با افكار 
غيرمنطقي »مقابله« كنند. از آنجا كه الگوهاي شناختي 
فرد مضطرب اغلب فاقد منطق هس��تند، REBT در 
بازياب��ي و ارتقاي روش��ي س��الم تر و جايگزين براي 
نگاه كردن به يك موقعيت مفيد است. روش ديگر رفتار 

درماني ديالكتيكي )DBT( اس��ت. DBT  به بيماران 
كمك مي كند تا يك »محل مياني« شناختي بين ذهن 
هيجان محور و ذهن منطق گرا پيدا كنند. ازآنجايي كه 
اضطراب اغلب مبتني بر احساسات است، تمايل دارد 
منطق و تفكر منطقي را ناديده بگيرد. اين فكر مي تواند 
منجر به واكنش هاي رفتاري ناسالم شود. يادگيري و 
اجراي مهارت هاي DBT مي تواند به مراجع كمك كند 
تا احساسات ناراحتي را به جاي اينكه مجبور باشد به آنها 
واكنش عاطفي نشان دهد، تحمل كند. روش ديگري 
كه مي تواند به بيمار كمك كند س��وماتيك درماني يا 
درمان تجربه جسمي مفهومي چتري است كه شامل 
تعدادي مداخلات مبتني بر بدن مانند مديتيشن، يوگا، 
ورزش بدني، رقص يا حركت درماني، تمرينات تنفسي 
و ماساژ است. درمان تجربه جسمي اهميت ارتباط مغز 
و بدن را برجس��ته مي كند و گزينه درماني مناس��بي 
براي كمك به افرادي اس��ت كه ب��ا اضطراب بيماري 
دس��ت وپنجه نرم مي كنند. به طور كلي، مهارت هاي 
درمان تجربه جس��مي را مي توان به كمك درمانگر يا 

مشاور آموزش داد.
اما شايد يكي از موثرترين روش ها در اين زمينه درمان 
ذهن آگاهي است. ذهن آگاهي به مراجعان مي آموزد 
كه »چه مي شود اگر« را با »چيست« جايگزين كنند. 
در مثالي كه در ابتداي متن آمد، تفكر »چه مي شود اگر« 
اين جمله را مي س��ازد: »قفسه سينه ام سفت مي شود 
و اين بدان معناس��ت كه من يك حمله قلبي خواهم 
داشت«؛ درحالي كه اگر »چيست« را جايگزين كنيم، 

اين جمله به دس��ت مي آيد: »در ح��ال حاضر در اين 
لحظه سينه ام احساس سفت شدن مي كند.« انديشه 
»آنچه هست« صرفاً تصديق چيزي است كه در حال 
رخ دادن است، بدون اينكه فرض يا نتيجه گيري خاصي 
داشته باشيم. از طريق تصديق احساس خود در لحظه، 
مي توانيم به جاي اينكه از نظر احساسي يا رفتاري به آنها 

واكنش نشان دهيم، با احساسات خود همراه باشيم.
روايت درمان��ي نيز به ما مي آموزد ك��ه زندگي خود را 
داستان ببينيم؛ اما به ما هشدار مي دهد كه فقط روي 
يك قس��مت از داس��تان تمركز نكنيم. اغلب، به طور 
منحصربه فردي بر روي »داس��تان مشكل« متمركز 
مي شويم، بخشي از روايت غالب كه تحت تأثير چالش ها 
و مشكلات ما قرار مي گيرد. روايت درماني ما را ترغيب 
مي كند كه ديدگاهي گسترده تر و فراگيرتر از داستان 
زندگي خود داشته باشيم و به بخش هاي مشكل ساز 
و چالش برانگي��ز و همچنين بخش ه��اي راحت تر و 
پيروزمندانه تر توجه كنيم و به آنها احترام بگذاريم. از 
طريق اين رويكرد، ما ش��روع مي كنيم كه روايت هاي 
شخصي مان را به جاي تك بعدي، ظريف تر ببينيم. براي 
كسي كه اضطراب بيماري دارد يا كلا مضطرب است، 
اضطراب ديگر چنگال خود را شل مي كند و فقط بخشي 

از داستان مي شود، نه همه ماجرا.
به اين ترتيب افراد مي توانند هر كدام از اين راه هايي را 
كه روانپزش��ك با توجه به ميزان اضطرابي كه در افراد 
وجود دارد به آنها پيشنهاد كرده و در پيش گرفته و خود 

را از اين مهلكه برهانند. 

افسانهبوذري

رويخطخبر

افزايش ۴۰ درصدي اعزام به خدمت مشمولان غايب
 رييس س��ازمان وظيف��ه عموم��ي فراج��ا از افزايش
۴۰ درصدي اعزام به خدمت مش��مولان غايب خبر داد 
و گفت: از ابتداي س��ال ۴ ميليون خدمات الكترونيكي 
به مشمولان ارايه ش��ده است. سردار تقي گفت: سبك 
مديريتي سازمان وظيفه عمومي در سراسر كشور سبك 
خدمتگزاري به مش��مولان و خانواده هاي آنان است. او 
ادامه داد: هدف از اجراي اين همايش اجراي بهتر قوانين 
و مقررات، بهره مندي از نقطه نظرات كارشناسي معاونان 
در استان ها، احصا و چاره انديشي براي رفع نقاط ضعف 
و تقويت نقاط قوت و درنهاي��ت برنامه ريزي براي ارايه 

خدمات بهتر در سال ۱۴۰۳ است.
رييس س��ازمان وظيفه عمومي فراجا ب��ا بيان اينكه از 
ابتداي انقلاب اسلامي تاكنون حدود ۵/۱۸ ميليون نفر از 
جوانان كشور به نيروهاي مسلح جهت تأمين امنيت كشور 
اعزام شده اند، افزود: مهم ترين ماموريت سازمان وظيفه 
عمومي تأمين و اعزام كاركنان وظيفه به سازمان هاي 
نيروهاي مسلح است و در اين راستا تاكنون ۸۵ درصد 
از مواليد ذكور كش��ور وضعيت خدمتي خود را تعيين 
تكليف كرده اند. سردار مهري با عنوان اينكه در ۸ ماهه 
اخير يك ميليون و ۲۰۰ هزار معافيت تحصيلي صادر 

شده است، گفت: از ديگر ماموريت هاي سازمان وظيفه 
عمومي رسيدگي به درخواست هاي معافيت، خروج از 
كشور، صدور كارت هاي معافيت و پايان خدمت و استعلام 
درخواست ها است. او عنوان كرد: از اهداف مهم سازمان 
وظيفه عمومي ارتقای سطح هوشمندسازي خدمات به 
مشمولان و خانواده هاي آنان در بستر اينترنت است و از 
ابتداي سال تاكنون ۴ ميليون خدمات الكترونيكي در 
سازمان وظيفه عمومي در سراسر كشور به مشمولان و 
خانواده هاي آنان ارايه شده است. رييس سازمان وظيفه 

عمومي فراجا گفت: يكي ديگر از خدمات سازمان وظيفه 
عمومي ارايه خدمات مشاوره اي از طريق سامانه تلفني 
سازمان به ش��ماره ۰۹۶۴۸۰ اس��ت و در ۸ ماهه اخير 
حدود ۳۴۰ هزار مشاوره به مشمولان و خانواده هاي آنان 
ارايه شده است.او تصريح كرد: از ابتداي سال تاكنون با 
پيگيري هاي صورت گرفت��ه در قرارگاه احضار و اعزام و 
برقراري ارتباط سيستمي با سازمان تأمين اجتماعي در 
شناسايي مشمولان غايب، افزايش ۴۰ درصدي اعزام به 

خدمت مشمولان غايب به مراكز آموزشي را داشته ايم.

سهم ۳۵ درصدي »شايستگي معلمي« براي قبولي در كنكور »تربيت معلم«

 ظرفيت معلم شدن ۳۱ هزار داوطلب
 براي قبولي در كنك��ور »تربيت معلم« و 
ورود به دانش��گاه فرهنگيان و تربيت دبير 
شهيد رجايي، شركت و قبولي در مصاحبه 
و ارزيابي تكميلي، س��هم ۲۵ درصدي و پاسخ درست به 
سوالات مربوط به هوش و استعداد معلمي و تعليم و تربيت 
اسلامي، در آزمون كتبي تربيت معلم، سهم ۱۰ درصدي 
دارد. بنابراي��ن بايد گفت مجموعا احراز »شايس��تگي 
معلمي« براي ورود به دو دانش��گاه ياد ش��ده، سهم ۳۵ 

درصدي در كنكور تربيت معلم ۱۴۰۳ خواهد داشت.
در راستاي اجراي مصوبه »سياست ها و ضوابط كيفيت 
بخشي دانشگاه فرهنگيان« شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
از سال ۱۴۰۳ براي نخستين بار پذيرش دانشجو � معلم از 
مس��يري مجزا از كنكور سراسري يعني از طريق آزمون 
»تربيت معلم« انجام مي ش��ود و ه��دف از آن، پذيرش 
دانش��جوي متعهد خدمت به وزارت آموزش و پرورش 

متناسب با مباني و ارزش هاي اسلامي عنوان شده است.
البته يكي از دلايل برگزاري كنكور مج��زا براي ورود به 
دانش��گاه فرهنگيان و تربيت دبير ش��هيد رجايي را نيز 
مي توان دادن فرصت كافي به آموزش و پرورش براي انجام 
و اتمام به موقع ارزيابي تكميلي و انجام مصاحبه و گزينش 
داوطلبان پذيرفته شده اوليه در اين دو دانشگاه، پيش از 
آغاز سال تحصيلي مهرماه دانشجويان دانست. كما اينكه 
امسال دانشجويان جديد الورود دانشگاه ها ترم مهرماه را 
با تاخير آغاز كردند چراكه نتايج نهايي پذيرفته شدگان 
دانشگاه هاي فرهنگيان و تربيت دبير شهيد رجايي به دليل 
طول كشيدن فرآيند ارزيابي تكميلي دير هنگام اعلام شد.

    برگزاري كنكور تربيت معلم
فقط در يك نوبت

برخلاف كنكور سراس��ري كه دو نوبت در س��ال برگزار 
مي ش��ود، كنكور »تربيت معلم« فقط يك نوبت در هر 
سال برگزار مي شود و از اين رو داوطلبان متقاضي ورود به 
دانشگاه فرهنگيان و تربيت دبير شهيد رجايي فقط يك 
بار فرصت شركت در آزمون اختصاصي »تربيت معلم« 
را براي معلم شدن دارند. اين آزمون همزمان با نوبت اول 
كنكور سراسري در تاريخ ششم و هفتم ارديبهشت ۱۴۰۳ 
برگزار مي شود و داوطلبان متقاضي شركت در آن فقط تا 

امروز چهارش��نبه ۱۵ آذر ماه فرصت دارند كه با مراجعه 
به سايت سازمان سنجش ثبت نام خود را قطعي كنند. 
در همين راستا در جلسه كنكور به داوطلباني كه به جز 
يكي از سه رشته اصلي رياضي، تجربي و انساني در كنكور 
»تربيت معلم« نيز ثبت نام كرده بودند؛ علاوه بر دفترچه 
سوالات يكي از سه رشته اصلي ياد شده كنكور سراسري، 
دفترچ��ه اي جداگانه حاوي س��والات مربوط به كنكور 
»تربيت دبير« داده مي شود. يعني بلافاصله پس از اتمام 
وقت پاسخ به سوالات دفترچه كنكور سراسري، دفترچه 
كنكور تربيت معلم در اختيار داوطلب قرار داده مي شود. 

    كنكور »تربيت معلم« شامل دو بخش است
كنكور »تربيت معلم« شامل دو بخش يعني سوالات كتبي 

كنكور و شركت در ارزيابي تكميلي و مصاحبه مي شود.
كنكور تربيت معلم دو مرحله اي است و شامل يك بخش 
آزمون كتبي و يك بخش ارزيابي تكميلي مي شود. به اين 
معنا كه افراد در صورت قبولي در آزمون كتبي براي ارزيابي 
تكميلي، انجام مصاحبه، انجام گزينش و احراز صلاحيت 
اش��تغال در حرفه معلمي به صورت چند برابر ظرفيت 
فراخوانده مي ش��وند و در صورت قبول��ي در اين ارزيابي 
تكميلي مي توانند براي معلم شدن به دانشگاه فرهنگيان 

و تربيت دبير شهيد رجايي راه يابند.
داوطلبان مي توانند يكي از پنج رش��ته تجربي، رياضي، 
انس��اني، هنر يا زبان را براي ش��ركت در كنكور تربيت 
معلم انتخاب كنند. كنكور كتبي تربيت معلم نيز خود 
شامل دو بخش مي ش��ود كه يك بخش آن معطوف به 
سوالات چهارگزينه اي علمي درباره دروس يكي از پنج 
رش��ته انتخابي داوطلب مي شود و بخش ديگر معطوف 
به سوالات چهارگزينه اي با دو عنوان »هوش و استعداد 
معلمي« و »تعليم و تربيت اسلامي« در راستاي ارزيابي 

شايستگي هاي معلمي داوطلب مي شود.

    سهم ۵۰ درصدي سابقه تحصيلي
و ۲۵ درصدي ارزيابي تكميلي 

براي سال ۱۴۰۳ سابقه تحصيلي كه در قبولي در دانشگاه 
ترتيب اثر داده مي ش��ود ش��امل نمرات پايه دوازدهم و 
با س��هم ۵۰ درصد تاثير قطعي اس��ت و همه داوطلبان 

بايد براي ورود به دانش��گاه ها سابقه تحصيلي براي خود 
در رش��ته اي كه مي خواهند در آن كنكور دهند، توليد 
كنند. از س��ال جاري به بعد توليد سابقه تحصيلي فقط 
 در خردادماه امكان پذير اس��ت و ش��ركت در امتحانات

 دي ماه و شهريور ماه جزو سابقه تحصيلي و ترميم نمره 
براي داوطلبان كنكوري محس��وب نمي شود. بنابراين 
داوطلبان فاقد س��ابقه تحصيلي كه خواهان شركت در 
كنكور ۱۴۰۳ هستند حتما بايد با شركت در امتحانات 
نهايي خرداد ماه ۱۴۰۲ متناسب با رشته اي كه مي خواهند 
در آن كنكور دهند، س��ابقه تحصيلي را براي خود ايجاد 
كنند. سهم سابقه تحصيلي در كنكور ۱۴۰۳ تربيت معلم 
نيز همانند كنكور سراسري، ۵۰ درصد است. همچنين 
آزمون اختصاصي سوالات كنكور تربيت معلم سهم ۲۵ 
درصدي و پس از برگزاري كنكور كتبي ارزيابي تكميلي 
داوطلب اع��م از انجام مصاحبه و گزينش و... س��هم ۲۵ 

درصدي براي قبولي در كنكور تربيت معلم دارد.

    سهم ۳۵ درصدي شايستگي هاي معلمي 
براي قبولي در كنكور 

از آنجا كه دفترچه سوالات كنكور تربيت معلم شامل دو 
بخش، يك بخش مربوط به سوالات علمي و متناسب با 
يكي از پنج رشته تحصيلي تجربي، رياضي، انساني، هنر 
و زبان و بخش ديگر مربوط به شايستگي هاي مورد نياز 
براي معلمي اعم از »هوش و استعداد معلمي« و »تعليم 
و تربيت اسلامي« مي ش��ود؛ سهم ۲۵ درصدي سوالات 
كنكور تربيت معلم نيز در اين دو بخش تقسيم شده است. 
به طوري كه سوالات چهارگزينه دفترچه كنكور تربيت 
معلم كه معطوف به يكي از پنج رشته ياد شده مي شود، 
سهم ۱۵ درصدي و سوالات مربوط به شايستگي معلمي 
سهم ۱۰ درصدي دارد و مجموعا هر دو بخش سهم ۲۵ 
درصدي براي قبولي فرد در دانشگاه فرهنگيان و تربيت 
دبير شهيد رجايي خواهند داشت. بنابراين مي توان گفت 
در مجموع سهم احراز شايستگي هاي معلمي داوطلبان 
براي ورود به دانشگاه فرهنگيان كه بخشي از آن در كنكور 
كتبي تربيت معلم و بخشي ديگر در ارزيابي تكميلي مورد 
سنجش قرار مي گيرد، ۳۵ درصد است. درواقع گزينش 
نهايي داوطلبان با معيارهاي نمره آزمون اختصاصي تربيت 

معلم )اعم از سوالات علمي و سوالات مربوط به شايستگي 
معلمي(، نمره كل سوابق تحصيلي داوطلب و نمره ارزيابي 

تكميلي انجام مي شود.

    آغاز ارزيابي تكميلي داوطلبان كنكور 
تربيت معلم ۱۴۰۳ از نيمه اول دي ماه امسال

ارزيابي داوطلبان كنكور تربيت معلم ۱۴۰۳ نيز از نيمه 
اول دي ماه سال ۱۴۰۲ آغاز مي شود و افراد در دو بخش 
شايستگي هاي عمومي و تخصصي ارزيابي مي شوند. در 
صورت قبولي و ورود به دانش��گاه فرهنگيان نتيجه اين 
ارزيابي تكميلي تا دو س��ال معتبر است اما به طور كلي 
ارزيابي شايستگي معلمي توسط وزارت آموزش و پرورش 
در طول سال برگزار مي شود. از آنجا كه ارزيابي تكميلي 
داوطلبان از نيمه اول دي ماه س��ال جاري آغاز مي شود، 
در صورتي كه داوطلب در اين ارزيابي شايستگي معلمان 
شركت نكرده باشد، امكان شركت وي در ارزيابي جديد 
پس از اعلام داوطلبان به ميزان چندبرابر ظرفيت، فراهم 
مي شود. در صورت عدم قبولي افراد در كنكور تربيت معلم 
نيز، نتايج ارزيابي تكميلي آنها ب��ه جز ارزيابي گزينش، 
تا پايان زمان اعلام نتايج آزمون س��ال آتي معتبر است و 
داوطلب مي تواند در آزمون سال آينده نيز از نتايج ارزيابي 
تكميلي امس��ال خود بهره مند شود و اينگونه در صورت 
تمايل از تكرار ارزيابي تكميلي به جز ارزيابي گزينش، براي 

كنكور تربيت معلم سال آينده معاف مي شود.

    انتشار دفترچه انتخاب رشته
در دي ماه سال جاري

انتخاب رشته تحصيلي دانشگاه فرهنگيان براي سال 
 ۱۴۰۳، به صورت مجزا از كنكور سراس��ري و در اواخر 
دي ماه ۱۴۰۲ از طريق درگاه اطلاع رس��اني سازمان 
سنجش انجام مي شود و ش��رايط و ضوابط و ظرفيت 
پذيرش دانش��جو معلم در دانشگاه فرهنگيان نيز به 
صورت جداگانه در دفترچه راهنماي انتخاب رشته اين 

دانشگاه در دي ماه ۱۴۰۲ منتشر مي شود.

    اعلام نتايج كنكور تربيت معلم
در خردادماه ۱۴۰۳

همچنين نتاي��ج نهايي آزم��ون اختصاصي پذيرش 
دانشجو معلم در سال ۱۴۰۳ يا همان كنكور »تربيت 
معلم «، در خردادماه ۱۴۰۳ يعني قبل از فرا رسيدن 
زمان انتخاب رشته شركت كنندگان كنكور سراسري 
كه در مردادماه اس��ت، اع��لام مي ش��ود. از اين رو به 
پذيرفته شدگان نهايي كنكور »تربيت معلم« كارنامه اي 
براي انتخاب رشته در كنكور سراسري داده نمي شود 
و اين افراد امكان انتخاب رشته در كنكور سراسري را 
ندارند مگر آنكه درخواس��ت انصراف خود از قبولي در 

دانشگاه فرهنگيان را ارايه دهند.
به همين منظور بعد از اعلام نتايج نهايي كنكور »تربيت 
معلم«، مهلت چند روزه اي به پذيرفته ش��دگان نهايي 

اين آزمون داده مي شود تا در صورت تمايل قبل از مهلت 
مقرر تعيين شده و قبل از صدور كارنامه ملاك عمل براي 
انتخاب رشته آزمون سراسري، درخواست انصراف خود 
از قبولي در دانش��گاه فرهنگيان را به آموزش و پرورش 

ارايه دهند.

    حذف شرط معدل كل متوسطه دوم
و تعيين سقف سني ۲۴ سال 

گرچه در ابتدا داشتن حداقل معدل كل ۱۴ )معدل 
كل پايه هاي دهم و يازدهم و دوازدهم( جزو شروط 
اختصاصي ورود به دانشگاه فرهنگيان و تربيت دبير 
شهيد رجايي عنوان شده بود اما اين شرط از دفترچه 
راهنم��اي ثبت ن��ام كنكور حذف ش��د و داوطلبان 
مي توانند با هر معدلي در كنكور تربيت معلم شركت 

كنند.

    الزام دانشجو معلمان
 به كسب گواهينامه »صلاحيت معلمي«

پذيرش دانش��جو در دانش��گاه فرهنگيان و تربيت دبير 
ش��هيد رجايي از بوم و براي ب��وم مخصوص متقاضيان 
استان است اما اولويت پذيرش در سطح استان با رعايت 
ش��رايط بومي انجام مي گيرد و دانشجو معلمان ملزم به 
كسب گواهينامه صلاحيت معلمي با شركت و قبولي در 

آزمون جامع هستند.

گزارش
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